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روزنامه

است،رژیم  نزدیک  ایران  ای  برنامه هسته  بر سر  توافق  که  نوشت درحالی  رویترز  خبرگزاری 
صهیونیستی در حال آماده کردن خود برای دوران پس از این توافق است.

خبرگزاری رویترز که به طور معمول بدنبال سنگ اندازی در مسیر مذاکرات هسته ای بوده است، روز جمعه در 
گزارشی به نقل از دیپلمات های حاضر در محل مذاکرات ایران و 1+5 در وین نوشت: احتمال دست یابی به یک 
توافق نهایی بیش از آن چیزی است که منابع رسمی سیاسی کشورهای حاضر در این گفت وگو ها اعلام می کنند.

در این گزارش آمده است: آنها می گویند می توان محتاطانه خوش بین بود که ایران و شش کشور قدرتمند جهان 
بر سر یک نظارت 10 ساله بر برنامه هسته ای این کشور در ازای لغو تحریم های بین المللی به توافق برسند تا این 

کشمکش دیپلماتیک 12 ساله میان ایران و غرب پایان یابد.

این گزارش رویترز در دیگر رسانه های بین المللی بازتاب زیادی داشته و نوشته اند که توافق نهایی ممکن است 
در مذاکرات هفته آینده در وین به دست بیاید. رویترز در عین حال به نقل از یک مقام ارشد غربی نوشت: اگرچه 
'نمی توان شکست مذاکرات را رد کرد اما به نظر می رسد که ما در حال دستیابی به چیزی هستیم. نه تا 30 ژوئن، 
اما شاید در روز های پیش رو.' یک دیپلمات دیگر غربی هم به این خبرگزاری انگلیسی گفته است: 'به باور او توافق 

صورت خواهد گرفت زیرا هر دو بازیگر اصلی )ایران و آمریکا( به آن نیاز دارند. '
بر اساس گزارش رسانه های غربی، 'ناظران سیاسی با اشاره به تمایل دو طرف اصلی برای توافق تاکید می کنند 
که این معامله هسته ای برای باراک اوباما و حسن روحانی )رییسان جمهوری آمریکا و ایران( از جنبه سیاسی اهمیت 

زیادی دارد.'..

از خشم سناتور آمریکایی تا آماده باش رژیم صهیونیستی

 افزایش شانس توافق هسته ای

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

دستگیري سارقان 6 میلیارد ریالي در قم

آیت ا... سعیدی:

روحانیت  مبلغ جریان 
سیاسی خاص نشود

 محسنی اژه ای در نشست خبری عنوان کرد:

300 شرکت لیزینگ، 590 شرکت تعاونی 
اعتباری و 3 موسسه مالی بدون مجوز

زولبیا و بامیه در وعده سحری به هیچ عنوان نخورید 

شرایط زولبیا و 
بامیه سالم از نظر 

»حق ویسی«

آیا تالار مرکزی شهر قم نیمه دوم امسال
 به بهره برداری می رسد؟

وعده ای دیگر برای 
بهره برداری از تالار 

مرکزی شهر قم

کارشناس مسوول تغذیه مرکز بهداشت قم گفت: از 
مصرف زولبیا و بامیه در وعده سحری، به علت ایجاد احساس 

ضعف، گرسنگی و تشنگی در طول روز، خودداری شود.
علی اکبر حق ویسی افزود: زولبیا و بامیه به علت شیرینی بالا، قند 
خون را به سرعت افزایش می دهد و بعد از دو یا سه ساعت انسولین 
ترشح می شود و قند خون را پایین می آورد که افت قند خون، 

احساس ضعف، گرسنگی و تشنگی شدیدی به روزه دار می دهد...

پروژه تالار مرکزی شهر قم یکی ازپروژه های مهر ماندگار دولت 
دهم بود که قرار بود در پایان کار دولت گذشته به بهره برداری 
برسد علیرغم اینکه چند بار از سوی استاندارسابق و مدیرکل ارشاد 
سابق قم وعده افتتاح داده شد ولی این امر هرکز محقق نشد واین 
پروژه به علت مشکلات مالی در دولت جدید به حالت تعطیل و 
نیمه تعطیل در آمد. گویا در سفر رئیس جمهور و هیات دولت به 

استان قم 6 میلیارد تومان برای تکمیل این پروژه ...

سخنگوی دستگاه قضا از برنامه های این قوه به مناسبت هفته قوه قضاییه خبر داد.
حجت  الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در نشست خبری به مناسبت هفته قوه قضاییه ضمن تبریک فرارسیدن ماه رمضان ابتدا در مورد 

شهدای هفتم تیر صحبت کرد و سپس در خصوص برنامه های قوه در هفته قوه قضاییه سخن گفت.
محسنی اژه ای با اشاره به اینکه نامگذاری هفته قوه قضاییه به دلیل این بود که مرحوم بهشتی سالار این 72 شهید بود و بنیانگذار قوه قضاییه 
به شمار می رفت، افزود:  این هفته فرصت مناسبی است تا عملکرد یک سال گذشته را ارزیابی کنیم و نقاط ضعف و قوت را بشناسیم و ضعف ها 

و تنگناها را با مردم در میان بگذاریم و عملکرد خود را در معرض دید کارشناسان دلسوز قوه مقننه و مجریه قرار دهیم...

امام جمعه قم و تولیت آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( گفت: روحانیت نباید بر بال هیچ جریانی بنشیند وگرنه او را به 
سمتی پرواز می دهند که سلائق خاصی در آنجا حاکم است.

آیت ا... سید محمد سعیدی در دیدار حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم و مدیران این اداره 
کل به مناسبت اول تیرماه سالروز تاسیس سازمان تبلیغات اسلامی اظهار کرد: سازمان تبلیغات اسلامی با نگاهی که حضرت امام خمینی)ره( 

از تاسیس این نهاد فرهنگی تبلیغی داشتند، از بدو تاسیس تاکنون فعالیت های خوبی داشته است....

2

2

بیکارترین رشته های تحصیلی کدامند؟

رئیس فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت:

مجلس پشتیبان مذاکرات است
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سرمقاله:  علی قاسمی ورجانی

امام  تفکر  مبنای  بر  شوراها 
و  مجلس  و  شکل گرفته  راحل 
که  ویژگی  این  بر  همه  دولت 
تصمیم گیری  ارکان  از  شوراها 
هستند  کشور  امور  اداره  و 
تأکیددارند. بر این اساس باید همه 
اعضای شورا اعم از شهر و روستا ...

»شوراباوری« پیش زمینه ای 
برای »شورایاوری«
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به بهانه ساختن طنز کانون خانواده را از هم نپاشید
حجت الاسلام ناصر رفیعی
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سرمقاله

اخبار
آیت ا... صافی گلپایگانی: 

اختلاط در دانشگاه زمینه ساز فساد است 
آیت ا... لطف ا... صافی گلپایگانی از مراجع تقلید با انتقاد از کسانی که 
معتقدند فضای اختلاط در دانشگاه ها مشکلی ایجاد نمی کند، گفت: باید این 
افکار را مجاب کرد که اختلاط دختر و پسر در دانشگاه ها زمینه ساز فساد 

است و به تحصیل آنان لطمه وارد می کند. 
وی در دیدار مدیرکل نظارت و ارزیابی ستاد راهبری نقشه جامع علمی کشور، افزود: 
در بسیاری از کشورها دانشگاه ها و مراکز علمی خاص خواهران وجود دارد و این مراکز 
آزادانه به فعالیت های علمی گسترده می پردازند. آیت ا... صافی گلپایگانی ضمن ابراز 
خرسندی از توفیقات دانشگاه دخترانه حضرت معصومه)س( درقم اظهار داشت: این 
کاری که صورت گرفته کار بسیار بزرگی است که باید دستاوردهای آن برای مردم تبیین 
شود. وی ادامه داد: همه باید تلاش کنیم تا این الگو به موفقیت کامل برسد، چرا که این 
اقدام مرضی رضای حضرت ولی عصر)عج( است. وی در ادامه سخنان خود با اشاره به نام 
این دانشگاه، اظهار داشت: آستان مقدس حضرت معصومه)س( نیز باید از این دانشگاه 
حمایت کند تا روند توسعه آن تکمیل شود. این مرجع تقلید هشدار داد: باید به گونه 
ای برنامه ریزی کرد تا این دانشگاه و دانشگاه هایی این چنینی در مسیر خود با شکست 
مواجه نشوند، چرا که این باعث مشکلات بسیاری خواهد شد. وی در ادامه با اشاره به 
رشته های دایر در دانشگاه حضرت معصومه)س(، تاکید کرد: باید رشته های آموزشی 
این دانشگاه متناسب با رشته های مورد نیاز خواهران باشد. وی در بخش دیگر سخنان 
خود با اشاره به سیاست شورای عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر هدایت خیرین به سمت 
مشارکت در حوزه علم و فناوری، این اقدام را بسیار پسندیده و مفید ارزیابی کرد. آیت ا... 
صافی گلپایگانی در پایان افزود: حمایت از این اقدام برای همه ضرورت دارد و اینجانب 

نیز به سهم خود از چنین کاری حمایت خواهم کرد. 

آیت ا... جنتي دردیدارشهردارقم:

 شهر قم نیازمند توجه بیشتر مسئولان است
دبیر شوراي نگهبان در دیدار با شهردار قم ضمن تاکید بر اهمیت شهر قم 

گفت: شهر قم نیازمند توجه بیشتر مسئولان است. 

آیت ا... جنتي با بیان اینکه دکتر سقائیان نژاد قابلیت هاي خود را در مدیریت 
شهري در شهر اصفهان نشان داده است ابراز داشت: گزینه خوبي براي اداره شهر قم 
انتخاب شده است و امیدوارم دکتر سقائیان نژاد بتواند در شهر قم هم مانند اصفهان 

موفق عمل کند.
در ادامه این دیدار شهردار قم هم ضمن تشکر از دبیر شوراي نگهبان خاطر نشان 
کرد: شهر قم نیاز به یک برنامه ریزي مدون در راستاي رسیدن به توسعه پایدار دارد 

که با حمایت هاي بزرگان نظام امیدواریم این شهر را به جایگاه اصلي خود بر سانیم.

معاون فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم:

محتوای سخنان مبلغان دینی مستدل باشد
دینی  مبلغان  از  قم  استان  اسلامی  تبلیغات  کل  اداره  فرهنگی  معاون 
خواست که معارف دین را به صورت مستدل و با استفاده از متن قرآن و 

سخنان معصومین ترویج دهند.
حجت الاسلام محمود نجاریان زاده در جمع روحانیون و مبلغان اعزامی به بخش 
کهک قم اظهار کرد: اگر می خواهیم سخنان ما بر مخاطبان تاثیرگذار باشد اول باید 
خودمان عامل به دستورات دین حتی مستحبات آن باشیم و دوم اینکه معارف و احکام 
اسلامی را مستدل و با تکیه بر آیات قرآن و سخنان معصومین بیان کنیم که شبهه ای 

برای مخاطب پیش نیاید.
وی گفت: سبک زندگی اسلامی مورد نظر مقام معظم رهبری را از منظر آیات و 
روایات معصومین تبیین کنیم و همه مردم را به شعار امسال که همدلی و همزبانی است 

دعوت کنیم و از اختلاف افکنی که آرزوی دشمنان است، بپرهیزیم.
معاون فرهنگی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم از مبلغان دینی خواست که 
موضوعات روز نظام اسلامی مثل ولایت فقیه، تهدیدها و فرصت های فضای مجازی، 
مذاکرات هسته ای، ارزش و جایگاه شهدا و دفاع مقدس و خطر تکفیری ها و داعش را 

برای مردم تبیین کنند.
حجت الاسلام نجاریان زاده رسالت طلاب علوم دینی را در راهبری جامعه بسیار مهم 
دانست و تاکید کرد: مردم ما به روحانیت علاقه دارند و رفتار عملی روحانیون بهترین 

شیوه تربیتی و تبلیغی است.

ارتباط مردمی با روزنامه ایمان
www.eimandaily.ir     32903209 :تلفن: 32906160  فکس 

اخبار
سرپرست مدیریت راهداری استان قم خبر داد:

 اتمام  عملیات بهسازی و روکش آسفالت 
محور قم-تفرش 

سرپرست مدیریت راهداری استان قم گفت :عملیات بهسازی و روکش 
آسفالت در محور قم-تفرش )نورآباد( به اتمام رسید و هم اینک هدایت ترافیک 

در این مسیر در حال اجرا می باشد.
داود طلوعی  اظهارداشت : طول مسیر بهسازی شده 14 کیلومتر و عرض سواره رو آن 
7 متر می باشد.وی هزینه اجرای این طرح را بالغ بر 15 میلیارد ریال عنوان کرد و افزود: 
اجرای این پروژه که در قالب بهسازی و روکش آسفالت مسیر انجام شد. از اردیبهشت ماه 
سالجاری آغاز و طی مدت یکماه به بهره برداری رسید.سرپرست مدیریت راهداری اداره کل 
راه و شهرسازی استان قم در ادامه اضافه کرد: این محور به دلیل آنکه طی سالیان گذشته 
عملیات بهسازی و روکش آسفالت در آن انجام نشده بود دچار اضمحلال شدیدی شده بود 
که بهسازی آن طی سال گذشته در دو مرحله در دستور کار قرار گرفت که قطعه اول آن 
به طول 4 کیلومتر در سال گذشته به بهره برداری رسید.وی خاطر نشان ساخت: در صورت 
تامین اعتبار لازم اجرای عملیات بهسازی در تمامی محورهای که نیازمند می باشند انجام 
خواهند پذیرفت.طلوعی از اجرای همزمان چند طرح بهسازی در دیگر محورهای استان 
قم خبر داد و اظهار داشت: قطعه پایانی آزادراه قم-تهران )باند وسط( و محور باغیک )جاده 
قم-تفرش( از جمله محورهایی می باشند که عملیات بهسازی و روکش آسفالت در آنها در 
حال اجرا می باشد.وی در پایان خاطر نشان ساخت خبرهای تکمیلی در خصوص اجرای 

عملیات بهسازی در محورهای عنوان شده متعاقبا اعلام خواهد شد. 

سرپرست شهرداری منطقه هفت  قم خبر داد:

تکمیل پروژه پیاده رو سازی خیابان شهداء 
تا میدان مصلی 

سرپرست شهرداری منطقه هفت  قم از تکمیل پروژه پیاده رو سازی خیابان 
شهداء )صفائیه( تا به میدان مصلی خبرداد گفت :از اولویت های اجرای برنامه  
های روان سازی تردد و ارتقا ایمنی عابران پیاده در معابر شهری ازاولویت های  

شهرداری منطقه هفت میباشد.
علیرضا اقبالیان فاز نهایی این طرح را حد فاصل میدان شهدا )صفائیه ( تا میدان مصلی 
به طول 220 متر و مساحت 880 متر مربع عنوان  کرد واظهارداشت : فاز نهایی بهسازی 
پیاده رو خیابان شهدا با اعتباری بالغ بر یک میلیارد ریال و با هدف بهبود عبور و مرور 
شهری و افزایش کیفی ایمنی عابران پیاده، تخلیه مناسب آبهای سطحی و همچنین زیبا 
سازی سیما و منظر شهری انجام گرفته است. وی اجرای جدول سنگی باغچه های حاشیه 
خیابان، تعبیه مسیر نابینایان، همسطح سازی و ایجاد مانع جهت تردد موتورسیکلت ها را 
از ویژگی های اجرا شده در این طرح عنوان نمود.سرپرست شهرداری منطقه هفت استفاده 
از مصالح استاندارد با طول عمر بالا جهت افزایش کیفی را از نکات مورد توجه در اجرای 
پروژه های عمرانی و خدماتی در سطح منطقه هفت دانست و گفت: بازنگری در معابر و 
پیاده روهای شهری بخصوص در هسته مرکز شهر، ضرورت همکاری بیشتر شهروندان با 
مجموعه  مدیریت شهری، در خصوص پاکسازی و رفع نازیبایی های سیما و منظر شهری 

و بخصوص رفع سد معبر را بازگو می کند.

برگزیدگان ششمین دوسالانه کاریکاتور 
استان قم معرفی شدند

با برگزاری کارگاه طراحی کاراکتر و تقدیر از برگزیدگان، ششمین دوسالانه 
کاریکاتور استان قم به کار خود پایان داد.

به گزارش روابط عمومی حوزه هنری انقلاب اسلامی استان قم، ورکشاپ طراحی 
کاراکتر با حضور »هادی طبسی« کاریکاتوریست و انیماتوریست شناخته شده، برگزیدگان 
ششمین دوسالانه کاریکاتور استان قم و هنرمندان و هنرجویان عرصه انیمیشن و کاریکاتور 
برگزار شد. هادی طبسی در این کارگاه راهکارهای مناسب و اصولی برای رسیدن به یک 
کاراکتر را برای حاضران برشمرد و با طراحی زنده و به صورت عملی مباحث مطرح شده را 
تشریح کرد. این ورکشاپ عصر چهارشنبه 27 خرداد ماه 1394 و به همت انجمن هنرهای 

تجسمی استان و حوزه هنری قم در نگارخانه اشراق برگزار شد.  
در پایان این کارگاه برگزیدگان ششمین دوسالانه کاریکاتور استان قم نیز معرفی شدند. 
هیئت داوران این جشنواره بدون رتبه بندی اسامی برگزیدگان را اعلام نمودند تا به این 
ترتیب از علی بیطرف و حمید رضا ساده در  بخش کاریکاتور و از احسان چراغی ایرانشاهی، 

عباس محمدجو و محمد صادق هاشمی در بخش کارتون تقدیر شود. 

در 10 پایگاه

18 هزار دانش آموز کلاس اولی در قم
سنجش سلامت می شوند

رئیس اداره آموزش و پرروش استثنایی استان قم از فعالیت 10 پایگاه سنجش 
سلامت کودکان بدو ورود به دبستان در قم خبر داد.

سید احمد آقامیری امروز در گفت وگو با در قم با اشاره به طرح سنجش سلامت 
کودکان بدو ورود به دبستان اظهار کرد: 10 پایگاه ثابت و سیار سنجش سلامت کودکان 

بدو ورود به دبستان در استان قم از 23 خرداد 94 در استان شروع به فعالیت کرده  است.
وی با اشاره به روند طرح سنجش سلامت کودکان بدو ورود به دبستان خاطرنشان کرد: 
والدین در ابتدای روند اجرای طرح سنجش سلامت به مدارس مراجعه کرده و در مدارس 

ثبت نام می کنند و اطلاعات والدین و فرزندشان در سامانه سنجش ثبت می شود.
رئیس اداره آموزش و پرروش استثنایی استان قم ادامه داد: والدین بر اساس نوبتی که 
مشخص شده به پایگاه مشخص شده توسط سامانه مراجعه کرده و ارزیابی بینایی، شنوایی، 
آمادگی تحصیلی، گفتار، بهداشت، اختلالات رفتاری و معاینات پزشکی آنها انجام می شود.

وی یادآور شد:  اگر مشکل خاصی وجود نداشته باشد کارت سلامت در اختیار والدین 
قرار می گیرد و به مدارس برای تکمیل پرونده مراجعه می کنند.

آقامیری با اشاره به وضعیت دانش آموزانی که دارای مشکل خاصی باشند گفت: این 
دانش آموزان برای معاینات دقیق تر به پایگاه تخصصی ارجاع داده می شوند، در پایگاه 
تخصصی در خصوص مشکلی که تشخیص داده شده، در قالب غربالگری اولیه معاینات 
دقیق انجام می شود و مشکل فرد در هر یک از زمینه های بینایی، شنوایی و هوش تشخیص 

داده می شود و به مدارس خاص این دانش آموزان ارجاع داده می شوند.
رئیس اداره آموزش و پرروش استثنایی استان قم خاطرنشان کرد: حدود 18 هزار 
دانش آموز در طول دو ماه به پایگاه ها مراجعه کرده و خدمات سنجش سلامت جسمانی 
و آمادگی تحصیلی را دریافت می کنند. وی با اشاره به ویژگی های طرح سنجش سلامت 
امسال در استان قم گفت: الکترونیکی بودن نخستین ویژگی طرح امسال است که آن را 
از سایر استان ها متمایز می کند و به همین منظور تمام فرآیندهای سنجش در سامانه 
سنجش ثبت می شود. آقامیری خاطرنشان کرد: پیش از این باید اولیا پس از اینکه کار 
سنجش را در پایگاه سنجش انجام دادند، فرزندان خود را به مراکز بهداشتی می بردند 
و در آن بخش معاینات پزشکی انجام می شد. وی عنوان کرد: با تعامل خوبی که بین 
اداره کل آموزش و پرورش استان و مرکز بهداشت استان به وجود آمد، مقرر شد پزشکان در 
پایگاه ها مستقر شوند و فعالیت ها و معاینات پزشکی را در پایگاه ها انجام دهند. رئیس اداره 
آموزش و پرروش استثنایی استان قم با اشاره به واکسیناسیون دانش آموزان گفت: مقرر شد، 
دانش آموزان ابتدا به مراکز بهداشتی مراجعه کرده و واکسن خود را دریافت کنند و سپس 
به پایگاه ها مراجعه کنند. وی ادامه داد: اگر والدین مشکلی برایشان به وجود آمد و نتوانستند 
واکسن را دریافت کند به پایگاه های سلامت مراجعه می کنند و تمام فرآیندها انجام می شود 
و کارت سلامت در اختیار پایگاه قرار می گیرد. آقامیری با بیان اینکه در هر ناحیه دو پایگاه 
سنجش سلامت کودکان بدو ورود به دبستان قرار گرفته است، گفت: ناحیه یک مدارس 
میثاق و جابر، ناحیه دو مدرسه طلوع و رویش، ناحیه سه مدارس ولایت و فاطمه الزهرا)س( 

و ناحیه چهار مدارس کوثر و بلال فعالیت دارند.
وی خاطرنشان کرد: پایگاه های سنجش سلامت از 23 خرداد فعالیت خود را آغاز کردند 

و تا دو ماه فعالیت دارند و چنانچه نیاز باشد زمان فعالیت پایگاه ها تمدید می شود.

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

دستگیري سارقان 6 میلیارد ریالي در قم
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري 3 سارق 

جواهرات از منزلي به ارزش ریالي 6 میلیارد ریال خبر داد. 
سرهنگ مهدي قدمي با اعلام این خبر گفت: پس از اعلام شکایت شاکي و تشکیل 
پرورنده، موضوع به صورت ویژه در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهي استان قرار گرفت. 
وي تصریح کرد: پس از بررسي هاي صورت گرفته مشخص شد، سارقان از مدتي قبل با 
فرزند مالباخته رابطه دوستي برقرار کرده و از طریق وي متوجه وجود جواهرات قیمتي در 
منزل شده اند و با اطلاع از عدم حضور صاحبخانه در منزل ، اقدام به سرقت گاوصندوق 
حاوي طلا وجواهرات کرده اند. رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم افزود: 
ماموران با انجام اقدامات پلیسي و بررسي هاي تخصصي، موفق به شناسایي متهمان شده و 
با اخذ مجوز قضائي پس از اطمینان از حضور آنان در منزل, در یک عملیات غافلگیرانه، آن 
ها را دستگیر و مقادیري از اموال مسروقه به ارزش تقریبي 400 میلیون تومان کشف کردند.

این مقام انتظامي تصریح کرد: در پي تحقیقات تکمیلي مخفیگاه متهم سوم نیز شناسایي 
شد و با دستگیري وي، اقلام باقیمانده از اجناس مسروقه به ارزش تقریبي 200 میلیون 
تومان کشف شد. وي افزود: پس از اتمام عملیات، اموال کشف شده تحویل مالباخته شده 
و در نهایت کلیه متهمان به بزه ارتکابي اعتراف، به دادسرا معرفي و با قرار بازداشت موقت 
روانه زندان شدند. سرهنگ قدمي در خاتمه هشدار داد:شهروندان از نگهداري اشیاء قیمتي 
در منزل پرهیز نموده و براي پیشگیري از سرقت، طلا و جواهر،اسناد و مدارک و دیگر اشیاء 

قیمتي خود را به صندوق امانات بانک ها بسپارند.

عضو هیئت علمی جامعةالمصطفی با 
بیان اینکه طبق آمارها 12 میلیون جوان 
آماده ازدواج در کشور وجود دارد، گفت: 
نباید به بهانه ساختن سریال های طنز 
کانون خانواده را از هم پاشید و از طرفی 
القای  برای  نباید ساختن طنز مجوزی 

فرهنگ غلط غربی شود.
به حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی 
ظهر دیروز در جلسه تفسیر قرآن کریم در 
اظهار کرد: در  نور  آیات سوره  ادامه تفسیر 
دین مبین اسلام برای جرائم دو گونه محاکمه 
دیده شده است یک نوع از جرائم حدود است 
و مجازات آن مشخص است، حدود 6 مورد 
بوده و شامل زنا، همجنس گرایی، تهمت، شرب 

خمر، سرقت و قطع طریق است و غیر از این موارد تعزیر است و مجازات آن معین نیست. 
وی با بیان اینکه اختیار تعزیر با قاضی است و بسته به جرم ممکن است میزان آن کمتر از 
حد باشد گفت: نخستین حدی که در سوره نور درباره آن سخن گفته شده است حد زنا است 

و مرد و زنی که مرتکب زنا می شود 100 ضربه شلاق مجازات دارد.
استاد حوزه علمیه ادامه داد:  در این آیه آمده است که حدود باید به گونه ای باشد که در 

معرض دید مردم باشد و دیگران عبرت بگیرند و مرتکب گناه نشوند.
وی در ادامه با اشاره به اینکه اجرای قوانین اسلام موجب می شود که در جامعه از ولنگاری، 
بی بندوباری و ... پرهیز شود اضافه کرد:  این مسائل خطرات بسیاری برای فرد و جامعه ایجاد 

می کند.
رفیعی با اشاره به روایتی از پیامبر گرامی اسلام با اشاره به اینکه زنا در دنیا و آخرت 6 اثر 
و نتیجه دارد گفت: زنا موجب ریخته شدن آبروی افراد، کوتاه شدن عمرها و کم شدن رزق 

می شود و در آخرت نیز ورود به آتش جهنم، حسابرسی دشوار و عذاب الهی به دنبال دارد.
وی اضافه کرد:  امیرالمومنین فرمودند اگر زنا و ربا در جامعه زیاد شود و جامعه ای مبتلا 

به این دو آفت شد مردمی که به این دو معصیت آلوده می شوند به استقبال عذاب می روند.
عضو هیئت علمی جامعة المصطفی العالمیه با اشاره به اینکه در خصوص تربیت جنسی در 
جامعه کمتر بحث می شود اظهار کرد: انسان دارای قوای جنسی است که باید ساماندهی شود 
و اگر تربیت جنسی صورت نگیرد نتیجه آن انحراف جنسی، روابط نامشروع، روی آوردن به 

فیلم های مبتذل و صحنه های حرام می شود.

در  که  دیده ایم  کمتر  اینکه  بیان  با  وی 
رسانه ها و صداوسیما در این خصوص صحبت 
شود و بگویند چه کنیم که جوانان ما دچار 
انحرافات جنسی نشوند، ادامه داد: به برکت 
فحشا  و  فساد  مراکز  کشور  در  ما  انقلاب 
نداریم ولی گزارش ها حاکی از عرضه برخی از 
هرزگی ها در شهرهای بزرگ و روابط دختر و 

پسر در برخی مراکز نگران است.
رفیعی گفت:  طبق آمارها 12 میلیون جوان 
آماده ازدواج در کشور وجود دارد و برخی از 

متأهل های ما نیز دچار انحرافات می شوند.
به گزارش فارس، وی با اشاره به راه های 
و  نامشروع  روابط  کاهش  و  فحشا  از  پرهیز 
جلوگیری از انحرافات جنسی گفت: نخستین 

و آخرین توصیه در این خصوص ازدواج است.
عضو هیئت علمیه جامعةالمصطفی العالمیه دیگر توصیه دین را مدیریت اعضا بدن دانست 
و اضافه کرد: کنترل چشم از حرام، کنترل گوش از موسیقی های محرک و کنترل فکر از 

اندیشیدن به صحنه های حرام از دیگر راه ها است.
وی با بیان اینکه متاسفانه در جامعه می بینیم زن ها به شکل مردها در می آیند و مردها خود 
را شبیه زن ها می کنند اظهار کرد: امیرالمومنین در روایتی فرمودند خداوند گروهی را لعنت 
می کند و فرشتگان نیز آمین می گویند و این گروه همانا مردانی هستند که به شکل زنان خود 
را شبیه کرده و یا زنانی که به شکل مردان خود را تغییر می دهند و امروز در فضاهای مجازی 

بابی باز کردند و راه تشبه مرد به زن و زن به مرد را باز کرده اند.
رفیعی گفت: روابط های جنسی حرام آسیب های مادی و معنوی دارد و کسی که به روابط 

نامشروع می پردازد از معنویات و ارتباط معنوی با خداوند محروم می شود.
وی با اشاره به اینکه پرهیز از گناه موجب می شود که عنایات خاصی در زندگی شامل 
حال افراد شود یادآور شد: کنترل رفتار نکته دیگری در تربیت جنسی است و اجازه ندهید که 

فرزندان خود پای فیلم های ماهواره بنشینند.
استاد حوزه علمیه در ادامه خطاب به صدا و سیما بیان کرد: به بهانه ساختن طنز کانون 
خانواده را از هم نپاشید و اجازه ندهید که ساختن طنز مجوزی برای القای فرهنگ غلط غربی 
و از هم پاشیدن کانون خانواده ها شود و نباید اجازه دهیم که در قالب فیلم ها قبح رابطه با 

نامحرم و حریم ها شکسته شود.

عمومی  فرهنگ  شورای  دبیرخانه  کارشناس 
شورا  این  تشکیلات  تشریح  ضمن  قم  استان 
گفت: راه اندازی اتاق فکر، اتاق دیده بانی فرهنگی، 
کارگروه های تخصصی و کارگروه نظارت و ارزیابی، 
با هدف علمی تر و تخصصی تر شدن دستور جلسه 

شورای فرهنگ عمومی صورت گرفته است.
تشریح  در  محمدیان  محمدتقی  حجت الاسلام 
فعالیت های این شورا و چارت تشکیلاتی آن عنوان کرد: 
جلسات این شورا چهارشنبه اول هر ماه به ریاست آیت ا... 
سعیدی نماینده ولی فقیه در استان و امام جمعه قم، نایب 
رئیسی حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش استاندار 
قم و دبیری حجت الاسلام والمسلمین عبدالرضا ایزدپناه 
مشاور وزیر و مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم در محل 

استانداری قم تشکیل می شود. 
وی با اشاره به اصلاح تشکیلات دبیرخانه شورا برای 
بهبود عملکرد شورا اظهار کرد: اتاق فکر، اتاق دیده بانی و 
رصد فرهنگی، کارگروه های تخصصی و همچنین کارگروه 
شورای  دبیرخانه  زیرمجموعه  چهار  ارزیابی،  و  نظارت 
فرهنگ عمومی استان قم است تا با فعالیت این مجموعه ها 
شاهد دستورات جلسه علمی تر و تخصصی تری در صحن 

جلسه شورا باشیم.
محمدیان در تشریح وظایف اتاق فکر شورا عنوان کرد: 
استان،  فرهنگی  و مسئله های  بندی موضوعات  اولویت 
بهره مندی از شخصیت های علمی و نخبگان فرهنگی به 
فراخور موضوعات مورد بحث، برنامه ریزی دستور جلسات 
و آماده سازی محتوای کارشناسی شورا، مشاوره و اظهار 
نظر درباره پیشنهادات رسیده به دبیرخانه شورا و همفکری 
و ارائه برنامه برای اجرایی شدن مصوبات شورا، توسط این 

اتاق فکر انجام می شود.
کارشناس دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی استان قم 
میز رصد و پایش و همچنین میز تحلیل و بررسی را دو 
بخش اتاق دیده بانی فرهنگی شورا برشمرد و افزود: تهیه 
و به روز رسانی بانک اطلاعات پایه دستگاه ها، عناصر و 
افزاری  فرهنگ  افزاری،  افزاری، سخت  نرم  ظرفیت های 
اجرایی  عملکرد  اثرسنجی  استان،  انسانی  سرمایه  و 
دستگاه های فرهنگی در حوزه فرهنگ عمومی، تهیه و به 
روز رسانی بانک ایده ها، طرح ها، الگوها و تجارب فرهنگی، 
انجام برآوردها، افکارسنجی ها و نظرسنجی های فرهنگی 
و اجتماعی، شناسایی مسئله ها و مشکلات فرهنگی و 
تحلیل های  و  گزارش ها  ارائه  و  آوری  جمع  اجتماعی، 

دریافتی از نهادهای مسئول، مطالعه دائمی و رصد مستمر 
تغییرات فرهنگی )رسانه ها، شبکه های اجتماعی، گروه های 
مرجع و...( و همچنین پاسخگویی به درخواست ها و وظایف 
محوله شورا از وظایف میز رصد و پایش اتاق دیده بانی 

فرهنگی شورا است.
وی بررسی و تحلیل داده های رصدی حوزه فرهنگ 
عمومی استان، ارائه فرا تحلیل های جامع و موضوعی برای 
مجموعه های بالادستی و صاحب صلاحیت، پاسخگویی 
تامین  همچنین  و  شورا  درخواست های  و  مطالبات  به 
دستور جلسات شورا را از وظایف میز تحلیل و بررسی اتاق 

دیده بانی فرهنگی شورا عنوان کرد.
محمدیان مطالعه، تجزیه و تحلیل و اقدام تخصصی 
از  بهره گیری  همچنین  و  اهمیت  حایز  موضوعات  در 
ظرفیت های فرهنگی نهادهای غیردولتی و سازمان های 
مردم نهاد را از وظایف کارگروه های تخصصی شورا برشمرد 
و افزود: ارزیابی سالانه انجام مصوبات و وظایف محوله به 
دستگاه ها، بررسی موارد ابلاغی از شورا و همچنین بررسی 
و ارزیابی مصوبات شورا و علل و ریشه های آن، از وظایف 
کارگروه نظارت و ارزیابی شورای فرهنگ عمومی استان 

قم است.

امام جمعه قم و تولیت آستانه مقدسه 
روحانیت  گفت:  معصومه)س(  حضرت 
نباید بر بال هیچ جریانی بنشیند وگرنه 
او را به سمتی پرواز می دهند که سلائق 

خاصی در آنجا حاکم است.
دیدار  در  سعیدی  محمد  سید  آیت ا... 
حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری 
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم و مدیران 
این اداره کل به مناسبت اول تیرماه سالروز 
تاسیس سازمان تبلیغات اسلامی اظهار کرد: 
سازمان تبلیغات اسلامی با نگاهی که حضرت 
امام خمینی)ره( از تاسیس این نهاد فرهنگی 
تاکنون  تاسیس  بدو  از  داشتند،  تبلیغی 

فعالیت های خوبی داشته است.
اینکه  برای  دنیا  جنبش های  و  انقلاب ها  گفت:  وی 
ماندگار شوند مبانی فکری و اعتقادی خود را به مردم منتقل 
می کنند. حضرت امام خمینی)ره( برای اینکه مبانی انقلاب 
اسلامی را برای مردم درست و صحیح جا بیندازند در سال 
1360 نسبت به تاسیس نهاد پربرکت سازمان تبلیغات 

اسلامی اقدام کردند.
که  کرد  تاکید  معصومه)س(  حضرت  آستانه  تولیت 
تبلیغات  سازمان  در  برجسته ای  شخصیت های  تاکنون 
اسلامی مشغول ارائه خدمات فرهنگی و تبلیغی بودند که 
تعدادی از آنها به درجه رفیع شهادت نائل شدند و برخی 

دیگر به لقاء ا... پیوستند.
آیت ا... سعیدی با اشاره به اینکه انقلاب ما که پسوند 
اسلامی دارد همه هویت آن اسلام است، گفت: سازمان 
تبلیغات اسلامی که با همین پسوند نامگذاری شده، باید 
مفسر و مبین مبانی انقلاب اسلامی باشد و از هر حرکت 

و برنامه ای که غیر از این باشد به شدت پرهیز کند. بحمدا... 
با درایت شخصیت هایی که در این سازمان حضور داشته و 
دارند، از جمله حجت الاسلام والمسلمین اسکندری در قم، 

این مهم رعایت می شود.
امام جمعه قم با تمجید از فعالیت های اداره کل تبلیغات 
اسلامی استان قم، از حجت الاسلام اسکندری به عنوان 
شخصیتی بادرایت و باکفایت یاد کرد و افزود: خوشبختانه 
مدیران خوبی در اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم فعالیت 
می کنند و تا الان این نهاد فرهنگی و تبلیغی را با آبرومندی 
اداره کردند و امیدواریم ایده های بلند مسئولان این نهاد در 

استان و حرم اهل بیت علیهم السلام پیاده شود.
تولیت آستانه مقدسه حضرت معصومه)س( اظهار کرد: 
توسعه و ترویج فعالیت های قرآنی باید در راس فعالیت های 

این نهاد شریف باشد که الان هم همین طور است.
به  از سخنان خود  قم در بخش دیگری  امام جمعه 
دسته بندی های سیاسی در کشور اشاره کرد و افزود: یکی از 

دلایل ماندگاری سازمان تبلیغات اسلامی این 
است که این سازمان هیچ وقت با جریانی عهد 
اخوت نبسته و در اختیار یک حزب، گروه یا 

جناح خاصی نبوده است.
وی بر لزوم پرهیز از حضور روحانیون در 
دسته بندی های سیاسی تاکید کرد و یادآور 
شد: اصلا روحانیت نباید بر بال هیچ جریانی 
بنشیند وگرنه او را به سمتی پرواز می دهند که 

سلائق خاصی در آنجا حاکم است.
خوشبختانه  کرد:  اظهار  سعیدی  آیت ا... 
حجت الاسلام والمسلمین اسکندری به این 
مسئله توجه دارند که ما نباید بر بال هیچ 
جریانی بنشینیم، کما اینکه این توصیه برای 

خود بنده هم هست.
رهبری  معظم  مقام  که  گونه  همان  داد:  ادامه  وی 
فراجناحی هستند و دست محبت و پدری ایشان بر سر 
همه جریانات خوب و ماندگار است، روحانیت هم باید این 

گونه باشد.
امام جمعه قم با بیان اینکه ما نباید جذب و مبلغ جریان 
خاصی شویم، تصریح کرد: البته بسیاری از این جریان های 
سیاسی، باطل نیستند و باید باشند تا رقابتی بین آنها ایجاد 

شود، کما اینکه گاهی قدرت بین آنها جابجا می شود.
وی گفت: در این جریان های سیاسی افراد زیادی هستند 
که امام خمینی)ره( و انقلاب اسلامی را قبول دارند، با شهدا 
پیوند ناگسستنی دارند و از مقام معظم رهبری حمایت 

می کنند ولی ما نباید جذب جریان های سیاسی شویم.
در ابتدای این دیدار، حجت الاسلام والمسلمین عباس 
اسکندری مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گزارشی از 
فعالیت های انجام شده و طرح های در دست اقدام ارائه کرد.

حجت الاسلام والمسلمین رفیعی عنوان کرد:

به بهانه ساختن طنز کانون خانواده را از هم نپاشید 

کارشناس دبیرخانه شورای فرهنگ عمومی استان قم مطرح کرد

تشکیل اتاق دیده بانی فرهنگی در شورای فرهنگی عمومی قم

آیت ا... سعیدی:

روحانیت  مبلغ جریان سیاسی خاص نشود

یکی  قم  شهر  مرکزی  تالار  پروژه 
ازپروژه های مهر ماندگار دولت دهم بود 
که قرار بود در پایان کار دولت گذشته به 
بهره برداری برسد علیرغم اینکه چند بار از 
سوی استاندارسابق و مدیرکل ارشاد سابق 
قم وعده افتتاح داده شد ولی این امر هرکز 
محقق نشد واین پروژه به علت مشکلات 
مالی در دولت جدید به حالت تعطیل و نیمه 
تعطیل در آمد. گویا در سفر رئیس جمهور 
و هیات دولت به استان قم 6 میلیارد تومان 
برای تکمیل این پروژه اختصاص یافته است. 
به گفته حجتی معاون فرهنگی هنری اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با 
تزریق این اعتبار تالار مرکزی شهر قم نیمه 
دوم امسال افتتاح ودر اختیار جامعه فرهنگی 
و هنری این استان قرار خواهد گرفت. امید 
می روداین پروژه نیمه تمام از دولت قبل با 
تدبیر مسوولان درموعد جدیدی که اعلام 

شده است به بهربرداری برسد.
معاون فرهنگی هنری اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم در این خصوص 
گفت: تالار شهر در 6 ماه دوم سال جاری 
زمان  در  و  رسید  خواهد  بهره برداری  به 
با  مناسب افتتاح می شود. حامد حجتی، 

اشاره به وضعیت تالار شهر در قم بیان کرد: 
یکی از کارهای زیرساختی که در اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم دنبال شد 
تکمیل ساخت تالار مرکزی شهر بود که با 
پیگیری های صورت گرفته این تالار در 6 ماه 
دوم سال جاری به بهره برداری می رسد. وی 
با بیان اینکه ساخت تالار شهر با  مشکلات 
مالی مواجه بود، تصریح کرد:  این مسئله 
با عنایت رئیس جمهور برطرف شد و برای 
تکمیل تالار شهر مبلغ 6 میلیارد تومان از 
اعتبار سفر رئیس جمهور اختصاص یافت که 

پس از تکمیل در یک زمان مناسب افتتاح 
می شود. معاون فرهنگی هنری اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به 
برنامه های سال 94 بیان کرد:  چشم اندازی 
برای سال 94 طراحی کردیم و به دستور 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی مقرر شده 
نشاط  قم  فرهنگی  است در دستگاه های 
ایجاد شود. وی با اشاره به فعالیت گروه هایی 
که به کار فرهنگی و هنری اهتمام دارند، 
تصریح کرد: باید زمینه ظهور و بروز فرهنگی 
فراهم شود که در این زمینه دنبال تولید 

هستیم و در حوزه هنر تلاش شده است که 
فعالیت های جشنواره ای کمتر داشته باشیم 
و اجرای عمومی بیشتر شود. حجتی اضافه 
کرد: به گونه ای برنامه ریزی شده است که هر 
ماه دو اجرای عمومی تئاتر داشته باشیم و 
در انجمن سینما نیز به مقوله آموزش توجه 
ویژه صورت گرفته و در بحث نشر نیز به 
دنبال تولید آثار پژوهشی هستیم. وی با 
اشاره به برنامه های فرهنگی و هنری که 
در سال 93 اجرا شد، اظهار کرد: حدود 90 
عنوان برنامه و جشنواره فرهنگی هنری در 
قم به صورت عمومی و جدی برگزار شد 
که اردیبهشت تئاتر، جشنواره تئاتر استانی، 
جشنواره نماز و نیایش، کنگره شعر فاطمی، 
دوسالانه هنر و انجمن های تجسمی از آن 
جمله بود. معاون فرهنگی هنری اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم ادامه داد: 
در حوزه مسائل فرهنگی برگزاری نمایشگاه 
بین المللی کتاب حوزه دین را داشتیم که 
در مقیاس بین المللی با یک شکل خوب 
و آبرومند برگزار شد و همچنین نمایشگاه 
کتاب استانی که چرخه مالی 5 میلیارد 
تومانی را در حوزه نشر به دنبال داشت از 

برنامه های فرهنگی سال گذشته بود.

آیا تالار مرکزی شهر قم نیمه دوم امسال به بهره برداری می رسد؟

وعده ای دیگر برای بهره برداری از تالار مرکزی شهر قم

»شوراباوری« پیش زمینه ای 
برای »شورایاوری«

شوراها بر مبنای تفکر امام راحل شکل گرفته و مجلس و 
دولت همه بر این ویژگی که شوراها از ارکان تصمیم گیری 
و اداره امور کشور هستند تأکیددارند. بر این اساس باید همه 

اعضای شورا اعم از شهر و روستا به نقش و وظایف خود آشنا بوده و آگاهی لازم را نسبت به 
قوانین و شرایط منطقه داشته باشند تا بتوانند در این حوزه مؤثر باشند.

امروز مشکلی که بیش از همه چیز در امور شوراها به چشم می خورد، عدم وجود 
حس »شوراباوری« در میان مسئولان اجرایی استان است. اگر مسئولان اجرایی استان به 
»شوراباوری« برسند، آن وقت می توانند »شورایاوری« را نیز در دستور کار خود قرار دهند، 
چراکه با تقویت شوراها در شهرهای کوچک و روستاهای استان قم بسیاری از امور دست و 
پاگیری که امروز گریبان دستگاه های دولتی را گرفته توسط شوراها رفع ورجوع و ساماندهی 

می شود و باری از دوش مدیران اجرایی برداشته خواهد شد.
البته در حال حاضر بندهای قانون اساسی درباره شوراهای اسلامی به طور کامل 
اجرانشده است و اختیارات شورا نسبت به آنچه در قانون دیده شده اندک است لذا باید این 

ظرفیت های قانونی با توجه به توان اجرایی شوراها محقق شود.
نکته مهم دیگری که باید در دستور کار مسئولان مربوطه قرار گیرد، آموزش اعضای 
شوراهای اسلامی شهر و روستا است. برخورداری اعضای شوراها از اطلاعات روز حوزه 
کاری، قانون شوراها و وظایف امری ضروری است. نمی توان از اعضای شوراهای اسلامی 
روستاها توقع اجرای کامل قوانین را داشت درصورتی که این افراد هیچ گونه آموزشی برای 
اجرای آن قوانین ندیده اند. این موضوع زمانی حساس می شود که برخی از اعضای شوراها 
به دلیل عدم آگاهی به قانون عملی را انجام داده اند که طبق قانون تخلف بوده و باید با 
آنان برخورد شود. واقعاً چگونه انتظار داریم برخورد قانونی با عضو شورایی داشته باشیم که 
هیچ گونه آموزشی را برای اجرای آن قانون ندیده است. در قانون برای برخی از تخلفات 
اعضای شورا، حتی تا مرحله صلب عضویت از شورا هم مجازات در نظر گرفته است، ولی در 
اجرای آن باید کمی دست به عصا باشیم، چراکه زنجیره اجرای دقیق این قوانین هنوز کامل 
نشده و دارای یک حلقه مفقوده به نام »آموزش« است. وقتی اعضای شوراهای اسلامی 
شهرهای کوچک و روستاهای استان قم در خصوص اجرای قوانین به صورت کامل و مستمر 
آموزش های لازم را دیدند، آن وقت اگر تخلفی از سوی آنان بروز و ظهور کرد، می توانیم 

بدون هیچ گونه اغماضی با آن شدیدترین برخورد را داشته باشیم.
از سوی دیگر توجه به فضای سنتی حاکم بر شهرهای کوچک و روستاهای استان 
قم نیز در تصمیم گیری ها بسیار حساس و حائز اهمیت است. بالاخره افرادی که به عنوان 
اعضای شورای اسلامی شهر و روستا از سوی مردم انتخاب می شوند، در روستاهای محل 
سکونت خود افراد سرشناس و قابل اعتماد برای مردم هستند. ما نمی توانیم به دلیل عدم 
آگاهی یکی از اعضای شورا به قانون و بروز برخی تخلفات بسیار ناچیز، برخوردهای سختی 
را با این افراد داشته باشیم. بالاخره محیط روستا کوچک است و بسیاری از آنان به قوانین 
آگاهی کامل را ندارند، وقتی یکی از اعضای شورای روستا یا شهرهای کوچک به دلیل 
برخی تخلفات نه چندان مهم، از سوی مراکز تصمیم گیر مورد مواخذه قرار می گیرد و 
برخوردهای شدیدی با وی می شود، این افراد اعتبار و آبروی خود را در روستای محل 
سکونت خود ازدست داده است. اعتباری که شاید برای کسب آن نه تنها خود او بلکه اجداد 
او هم زحمت کشیده اند. تا فردی در روستا زندگی نکرده باشد، محیط روستا برای او ملموس 
نیست ولی حفظ آبروی افراد یکی از ضروریاتی است که در دین مبین اسلام نیز بسیار بر 

آن تأکید شده است.
به نظر می رسد مسئولان استان باید ارزش و احترام بیشتری برای شوراهای اسلامی 
شهر و روستا قائل باشند و برای ارتقاء سطح آگاهی اعضای آن اهتمام لازم را نموده و بعد از 
آموزش از این افراد توقع اجرای دقیق قوانین را داشته باشند. متأسفانه امروزه در استان قم 
به خصوص در بین مسئولان اجرایی استان آن چنان که بایدوشاید »شوراباوری« تحقق نیافته 
و همین موضوع نیز مانع بزرگی در مسیر »شورایاوری« است. برای تسهیل امور و رضایت 

مردم باید تلاش کنیم هرچه سریع تر این امر محقق شود.
* نماینده قم در شورای عالی استان ها

علی قاسمی ورجانی*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,998,000یک مثقال طلا

922,940یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,050,000سکه بهار آزاد ی

9,070,000سکه امامی

4,580,000نیم سکه

2,510,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,300,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 32,300,000پژو 

SLX 405 32,500,000پژو 

ELX 43,500,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,500,000رانا 

LX 30,500,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315MVM41,500,000

530MVM42,000,000

MVM X3368,000,000

MVM X3375,000,000جدیداتومات

MVM11020,500,000چهارسیلندر

رییس کل بیمه مرکزی اعلام کرد؛

لغو خرید الحاقیه بیمه شخص ثالث

رییس کل بیمه مرکزی در خصوص جزییات لایحه اصلاح قانون بیمه شخص 
ثالث و الحاقیه این بیمه توضیحاتی را ارائه کرد.

محمدابراهیم امین در نشستی که به مناسبت چهل وچهارمین سالگرد تاسیس این بیمه 
برگزار شد در خصوص نهایی شدن اصلاح قانون بیمه شخص ثالث گفت: لایحه اصلاح بیمه 
شخص ثالث از سال گذشته تاکنون در کمیسیون اقتصادی مجلس مورد بررسی قرار گرفته 
و نهایی شده است به طوری که نمایندگان تمامی دغدغه های بیمه در خصوص این لایحه 
و جزییات آن مورد توجه نمایندگان قرار گرفته و بیش از 90 درصد از خواسته های صنعت 

بیمه در آن لحاظ شده است.
وی با بیان این لایحه بعد از تصویب کمیسیون اقتصادی به صحن علنی مجلس می رود، 
تصریح کرد: بر اساس اصلاحیه ای که در این لایحه انجام شده است در صورت افزایش دیه 

که به صورت سالانه انجام می شود دیگر نیازی به خریداری الحاقیه توسط مردم نیست.
امین اضافه کرد: علاوه بر این تا زمانی که مهلت قرارداد دارنده بیمه شخص ثالث به اتمام 
نرسیده است بیمه بر اساس دیه لحاظ می شود. به این ترتیب هر گونه افزایش بیمه و مازاد 
مبلغ بر عهده صندوق تامین خسارت بدنی است که سهم این صندوق از 5 به 7 تا 8 درصد 

افزایش می یابد.
وی خاطرنشان کرد: علاوه بر این در لایحه بیمه شخص ثالث در نظر گرفته شده است که 
همه اطلاعات مربوط به حوادث رانندگی در سامانه متمرکز شده تا همه دست اندرکاران به 

این سامانه مرتبط شده و از پرداخت خسارت غیر واقعی جلوگیری شود.
به گفته امین در صورتی که این لایحه در صحن علنی مجلس به تصویب برسد بسیاری از 

مشکلات صنعت بیمه در حوزه شخص ثالث برطرف خواهد شد. 

 قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:
شما می توانید بدون مراجعه به اداره مالیاتی از 
   WWW.TAX.gov.ir طریق سامانه

اظهار نامه مالیاتی خود را به صورت الکترونیکی 
ارائه نموده و مالیات خود را نیز پرداخت نمایید.

روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم 

تقاضای تحصیل10ساله 2 برابر شد؛

بیکارترین رشته های تحصیلی کدامند؟

 نتایج یک تحقیق جدید نشان می دهد نرخ بیکاری مردان تحصیل کرده 
18.9 درصد و بیکاری زنان به 33 درصد رسیده و دولت به شدت نگران اتمام 

تحصیل 4.5 میلیون دانشجویی است که به زودی متقاضی کار خواهند شد. 
سال هاست که گفته می شود فارغ التحصیلان دانشگاهی کشور در وضعیت بدی 
از بیکاری به سر می برند و بازار کار، شرایط آنها برای واگذاری تصدی های شغلی را 
نمی پذیرد. علاوه بر آن، کارفرمایان تمایلی به جذب فارغ التحصیلان ندارند و تحصیلات 

آکادمیک آنها چندان جدی گرفته نمی شود.
کارشناسان بازار کار معتقدند آنچه که امروز در دانشگاه ها به جوانان آموزش داده 
می شود دقیقا منطبق بر نیازهای بازار کار نیست و جوانان در زمان فارغ التحصیلی 
از آمادگی لازم برای ورود به بازار کار برخوردار نیستند. آنان نیازهای روز این بازار را 

نمی شناسند و از آن اطلاعی ندارند.
کارجویان درس خوانده همچنین این امکان را ندارند که بتوانند از طریق توانمندی های 
خود، نظر کارفرمایان را جلب کنند. اغلب دانشجویان می گویند در بازار کار چیزهایی از 
آنها خواسته می شود که در دانشگاه ها آن را فرا نگرفته اند و یا آموخته ها تفاوت فراوانی 

با واقعیت بازار کار دارد.
به صورت کلی شرایطی برای کارجویان فارغ التحصیل دانشگاه ها به وجود آمده که 
بیکاری آنها را میلیونی کرده است. درست برخلاف تصوری که در دهه های گذشته 
درباره تحصیلات دانشگاهی و فراهم شدن زمینه های مناسب کار در آینده برای 
خانواده ها پیش آمده بود، امروز جمعیت فارغ التحصیل دانشگاهی، مهمترین گروه بیکار 

کشور را تشکیل می دهند.
التحصیل  بر لزوم اشتغال زایی برای جوانان فارغ  دولت در یکی دو سال اخیر، 
دانشگاهی تاکیدات فراوانی داشته و در این زمینه برخی تصمیمات را نیز در دستور 
کار قرار داده که از جمله آن توانمندسازی مهارتی فارغ التحصیلان دانشگاهی از طریق 

آموزش های فنی و حرفه ای است.
نتایج یک تحقیق ارائه شده از سوی وزارت کار نشان می دهد تعداد دانشجویان کشور 
از 2 میلیون نفر در دوره زمانی سال های 82 و 83 به بیش از 4 میلیون و 435 هزارنفر 
در سال های 91 و 92 رسیده و در واقع ورود به دانشگاه ها و میل به تحصیل در فاصله 

کمتر از 10 سال، بیش از 2 برابر شده است.
بررسی ها نشان می دهند سهم افراد دارای مدرک تحصیلی لیسانس و همچنین 
دانشجویانی که در این مقطع تحصیل می کنند، از سایر گروه ها بیشتر است. پس از آن 

بیشترین فارغ التحصیلان و دانشجویان کشور دارای فوق دیپلم هستند.
به صورت کلی، طی یک دهه اخیر تعداد دانشجویان زن و مرد در کشور تقریبا برابر 
بوده و در هر سال حدود 1.1 درصد کل جمعیت کشور را فارغ التحصیلان دانشگاهی 
تشکیل داده است. مقامات دولتی می گویند تحصیلات دانشگاهی افراد باعث شده تا 
آنها نگاه کاملا متفاوتی نسبت به گذشته درباره بازار کار داشته باشند و توقعات جدیدی 
از اشتغال داشته باشند. کورش پرند معاون وزیر تعاون، کار و رفاه با ارائه گزارشی 
جدید از وضعیت بیکاری فارغ التحصیلان دانشگاهی در کشور گفت: نرخ بیکاری فارغ 
التحصیلان در کشور هم اکنون 18.9 درصد است که 12 درصد به مردان و 33 درصد 
به زنان اختصاص  دارد. معاون وزیر کار ادامه داد: برای اشتغال زایی در حوزه مشاغل 
خُرد و خانگی به  طور متوسط حدود 20 تا 25 میلیون تومان هزینه می شود و افراد 
به اشتغال پایدار می رسند. در حال حاضر، بیشترین نرخ بیکاری در رشته  های علوم 
کامپیوتر با 27.2 درصد و رشته کشاورزی، محیط  زیست و شیلات با 27 درصد است.

وی افزود: چهار و نیم میلیون دانشجو در سطح کشور داریم که یک و نیم میلیون 
فقط در 21 رشته متمرکز هستند که این آمار نشان می دهد رشته  های دانشگاهی 

متناسب با نیاز کشور نیست و گروه  های آموزشی و نوع دانشگاه دچار مشکل است.
پرند عنوان کرد: یکی از مشکلاتی که با آن مواجه هستیم عدم وجود تکنسین 
حرفه  ای است. هدف اصلی تامین نیروی انسانی ماهر مورد نیاز بازار کار است که با طرح 

تمرکز بر دانشجو و تمرکز بر فارغ  التحصیلان انجام می شود.
این مقام مسئول در وزارت کار بیان داشت: یکی از نکات مهم که باید به آن توجه 
داشته باشیم بحث کارورزی است که باید فارغ  التحصیلان بتوانند به صنعت و خدمات 
کشاورزی کشور وصل شوند. در این زمینه آئین  نامه  ای طراحی شد و پیش  بینی 
می شود 60 درصد از کسانی که وارد حوزه کارآفرینی می شوند، وارد بازار کار صنعت و 
کشاورزی شوند. معاون وزیر کار تاکید کرد: با ایجاد کارآموزی نوین برای دانشجویان 
طی 8 ترم، دانشجویان می توانند از امکانات آموزشی فنی و حرفه  ای در مراکز دولتی 

استفاده کنند و آموزش های خاصی را ببینند.

پس از گذشت 7 سال هنوز مشکلات مسکن مهر برطرف نشده و افزایش 
هزینه های ساخت، نبود خدمات زیربنایی و جانمایی نامناسب گریبانگیر پیش 

خریداران این واحدها شده است. 
زمان زیادی از آغاز پروژه مسکن مهر می گذرد اما این پروژه همچنان با مشکلاتی که از 
همان ابتدا با آن روبرو بود، مواجه است و همین موضوع سبب شده که تعداد زیادی از این 

پروژه ها به خصوص در شهرهای کوچک، متقاضی نداشته باشد.
در واقع جانمایی نامناسب مسکن مهر یکی از معضلاتی بود که از همان ابتدا مورد انتقاد 
کارشناسان قرار گرفت و آنها معتقد بودند که ساخت هزاران واحد در مناطقی که خدمات 

زیربنایی و روبنایی برای آن تعریف نشده، اشتباه بزرگی است.
اما پافشاری مسئولان دولت وقت منجر به اجرای این پروژه شد که البته از همان ابتدا 
با ورود تعاونی ها به این بخش، مشکلاتی برای متقاضیان و ثبت نام از آنها به وجود آمد که 
هنوز هم تعداد زیادی از متقاضیان درگیر این مشکلات هستند. از سوی دیگر نبود طرح 
مطالعاتی جامع برای هزینه های ساخت مسکن مهر از جمله چالش هایی بود که تاکنون هم 

ادامه داشته است.
براساس این گزارش، طرح مسکن مهر قرار بود که اقشار ضعیف جامعه را پوشش دهد و 
متقاضیان را در شهر جدید پرند با 5 میلیون تومان صاحبخانه کند اما پس از مدتی، این رقم 
به 15 میلیون تومان هم افزایش یافت و مبلغ وام مسکن مهر هم از 25 میلیون تومان به 30 
میلیون تومان رسید. بنابراین متقاضیانی که توانایی مالی چندانی نداشتند مجبور به فروش 

واحدها به بنگاه های املاک یا دیگر خریداران شدند.
از سوی دیگر، دولت از ابتدا اعلام کرده بود که نرخ ساخت مسکن مهر را هر مترمربع 300 
هزار تومان در نظر می گیرد و این نرخ تاپایان طرح مسکن مهر ثابت خواهد بود اما پس از 
مدتی افزایش نرخ ارز و دیگر هزینه ها که به دلیل تورم سالیانه ایجاد شد، باعث افزایش قیمت 
ساخت مسکن مهر به 330 هزار تومان و در نهایت 420 هزار تومان شد. ضمن آنکه به تازگی 
رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران از دولت درخواست کرده است تا قیمت ساخت مسکن 

مهر را بازهم افزایش دهد.
به گفته حسن محتشم نرخ ساخت ساختمان های بلندمرتبه در مسکن مهر باید افزایش 
یابد به دلیل اینکه قیمت تمام شده بلندمرتبه سازی قابل مقایسه با ساختمان های چهار یا پنج 
طبقه نیست. وی افزود: قراردادهای مسکن مهر برای کل کشور یکسان است در صورتی که 
هزینه تمام شده برخی پروژه ها با یکدیگر متفاوت است، بنابراین برای اینکه سازندگان بتوانند 

به تعهدات خود پایبند باشند، نیاز است تا نرخ ساخت برخی پروژه ها افزایش یابد.
رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران با بیان اینکه نرخ تورم در سال های گذشته در 
بسیاری از اقلام کالاهای ساختمانی تاثیرگذار بوده است، بیان کرد: انتظار می رود بین 

سازندگان، دولت و مردم تفاهم بیشتری وجود داشته باشد و هر کسی در چارچوب حقوق و 
وظایف خود، به تعهدات عمل کند.

مشکلات عدم تامین خدمات زیربنایی در طرح مسکن مهر
اما مشکلی که بیشتر از دیگر موارد، مسکن مهر را با چالش مواجه کرده است، نبود خدمات 
زیربنایی مانند آب، برق و گاز است، به طوری که تعداد زیادی از واحدهای مسکن مهر هنوز با 
این مشکل روبرو هستند و متقاضیان پس از گذشت چند سال امکان استفاده از این واحدها 

را ندارند.  
براساس آخرین آمار، از مجموع دو میلیون و 300 هزار واحد مسکن مهر که کار ساخت آن 
شروع شده، نازک کاري یک میلیون و 765 هزار واحد تاکنون به اتمام رسیده که حدود 285 

هزار واحد از آنها فاقد خدمات زیربنایي است.
البته باید به این رقم، واحدهای دیگری که دیگر بخش ها از جمله شهر جدید پردیس در 
حال ساخت هستند و در آینده با مشکل نبود خدمات زیربنایی روبرو خواهند شد را اضافه 

کرد که نشانگر حجم زیادی از مشکلات در آینده سایت های مسکن مهر است.
 حتی در رابطه با مشکلات مسکن مهر، رئیس جمهور هم واکنش نشان داد، حسن 
روحانی در نشست خبری خود با بیان اینکه در بخش مسکن اقداماتی در گذشته شد که 
مشکلاتش برای این دولت باقی ماند، گفت: صدها هزار خانه به عنوان مسکن مهر باقی مانده 
که باید تکمیل شود. این واحدها بعضا در مناطقی ساخته شد که اصلا مناسب نبود و اسم آن 
را مسکن مهر گذاشتند. یعنی برخی از آنها آنچنان قابل سکونت نبود و نمی توانستند مردم 

در آنجا آرامشی پیدا کنند.
وی با بیان اینکه بار بزرگی در حوزه ساخت و تحویل واحدهای مسکن مهر به دوش 
دولت افتاده گفت: ما در این دولت حدود 425 هزار واحد مسکن مهر را با وجود مشکلات 
تکمیل کردیم. مشکلات بسیار بزرگی داشتیم و البته ناچار به رفع این مشکلات هستیم و 

آن را ادامه می دهیم.
براساس این گزارش، مشکلات موجود باعث شده که در حال حاضر برخی سایت های 
مسکن مهر از جمله در شهرهای شمالی کشور، متقاضی چندانی نداشته باشد و روی دست 
دولت بماند. از سوی دیگر در شهرهای جدید اطراف تهران که متقاضی بالایی برای مسکن 
وجود دارد، واحدهای مسکن مهر با کمبود خدمات زیربنایی و روبنایی مواجه هستند که 

امکان استفاده از این واحدها برای آنها نیست.
بنابراین به نظر می رسد که حتی با اتمام این پروژه و تامین خدمات زیربنایی بازهم 
مشکلاتی دیگر که ناشی از نبود خدمات زیربنایی، حمل و نقل مناسب و دیگر موارد مورد 
نیاز یک شهر است، گریبانگیر ساکنان این پروژه ها می شود، واحدهایی که از پول همه مردم 

بررای عده ای ساخته شده و به اهداف خود هم نرسیده است.

واحدهایی که متقاضی ندارند؛

مسکن مهر قفل خانه دار شدن را باز نکرد

موضوع سهام عدالت امروزه به یک چالش بسیار پیچیده 
تبدیل شده است که هر روز خبرهای جدیدی از آن منتشر 
می شود، وجود مافیای 250 نفره در سهام عدالت، تشکیل و یا 
عدم تشکیل صندوق های قابل معامله، زمان آزادسازی و از همه 
مهم تر چگونگی مدیریت آن از مسائل پیچیده ای است که گره 

کور این کلاف را بزرگ تر کرده است.
ماجرای سهام عدالت به سال 1385 برمی گردد زمانیکه دولت وقت به 
45 میلیون نفر از مردم یک برگه یک میلیونی داد تا از این طریق توزیع 
عادلانه ثروت میان اقشار مختلف مردم را صورت دهد، اما این سهام بعد 
از گذشت 10 سال ابعاد پیچیده تری پیدا کرد و به یکی از چالش های 

اساسی برای دولت تبدیل شد و از هدف اصلی خود فاصله گرفت.
زیرا قرار بود به هر یک از مشمولان یک میلیون تومان از سهام 
شرکت های پرسود تحت سهام عدالت تخصیص پیدا کرده و اقساط 
آن طی 10 سال پرداخت شود. اما با گذشت 10 سال از پرداخت سهام 
عدالت به 46 میلیون نفر، از سویی مهلت آزاد سازی سهام عدالت به 
اتمام رسیده و از سوی دیگر دولت در نحوه ی آزاد سازی و مدیریت آن 

با در بسته مواجه شده است.
تا  می شد  آزاد  ظرف 10سال  باید  عدالت  سهام  قانون،  براساس 
مشمولان بتوانند سهام خود را خرید و فروش کنند، اما به دلیل ابهامات 
زیاد در این پرونده زمان دقیق آزاد سازی مشخص نبوده و زمان های 
مختلفی از سوی مسئولان برای آن اعلام می شود به طوری که از یک 
سو رئیس سازمان خصوصی سازی به عنوان متولی پرونده سهام عدالت 
شهریور 1395 را زمان آزاد سازی این سهم اعلام می کند و از سوی 
دیگر می گوید سهام عدالت تا شهریور 1395هم آزاد نمی شود مگر 

اینکه قانون جدیدی وضع شود!
 این در حالی است که همانطور که پوری حسینی به عنوان رئیس 
سازمان خصوصی سازی می گوید سهام عدالت پر از ابهام بوده و رفع 
مشکلاتی همچون تعداد مشمولین، ارزش گذاری  دارایی های پرتفوی 
سهام عدالت و تعیین تکلیف آن قبل از آزادسازی از اهمیت بیشتری 
برخوردار است ضمن اینکه تخصیص سهام عدالت به مشمولان به لحاظ 

تقسیط اقساط و زمان واگذاری با یکدیگر متفاوت است.
 با این حال لایحه آزاد سازی سهام عدالت علی رغم ابهامات زیاد در 
سال گذشته بعد از بررسی توسط وزارت اقتصاد و سازمان خصوصی 
سازی به هیات دولت رفته تا بعد از تصویب راهی مجلس شود اما 
همچنان این لایحه در دست هیات دولت باقی مانده و از سرنوشت آن 
خبری نیست. به طوری که گفته می شود پرونده سهام عدالت در هیات 

دولت مسکوت مانده و دولت تمایلی به آزاد سازی سهام عدالت ندارد .
 محمد جواد شیخ عضو هیات مدیره شرکت سرمایه گذاری استان 
تهران در این رابطه می گوید: دولت در برخورد با پرونده سهام عدالت 
در عمل انجام شده قرار گرفته و به همین دلیل لایحه سهام عدالت در 
دولت مسکوت مانده است و به نظر می رسد علی رغم وجود پیشنهاداتی 

برای آزاد سازی، دولت تمایلی به پیگیری آن ندارد.
 او با بیان این که دولت ساختار فعلی سهام عدالت را قبول ندارد، 
می گوید پیشنهادی برای تشکیل صندوق قابل معامله)ETF( برای 
آزاد سازی سهام عدالت مطرح شده است، ولی آزاد سازی سهام عدالت 
در قالب این صندوق چند مشکل اساسی دارد که اجرایی شدن آن را 

دشوار می کند.
 به گفته ی شیخ به دلیل اشکالات صندوق های قابل معامله، هیات 

دولت قصد دارد تا این ساختار را تغییر دهد، اما تغییر ساختار زمان بر بوده 
و باید به تایید مقام معظم رهبری و مجمع تشخیص مصلحت نظام و نیز 
تصویب مجلس برسد. بنابراین به دلیل وجود این مشکلات، لایحه سهام 

عدالت مسکوت مانده و از سوی دولت پیگیری نمی شود.
 عضو سابق کانون شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت معتقد 
است که ساختار فعلی سهام عدالت قابلیت آزاد سازی دارد. بنابراین بهتر 
است به جای تغییر ساختار و قانون، ساختار فعلی سهام عدالت اصلاح 
شده و تعیین تکلیف شود، زیرا سهام عدالت نمی تواند در بلاتکلیفی بماند 

و کسی پاسخگوی آن نباشد.
 این در حالی است که یک مقام رسمی در هفته گذشته آخرین 
وضعیت سهام عدالت را اعلام کرد ولی جزئیاتی از آن را منتشر نکرد؛ 
رئیس جمهور به عنوان رئیس هیات دولت در جریان آخرین نشست 
خبری خود با رسانه ها درباره سرنوشت لایحه سهام عدالت گفت: دولت 
به دنبال تهیه لایحه در این زمینه است البته یک سری هماهنگی ها قبل 

از تقدیم لایحه نیاز است.
 با این حال به نظر می رسد وجود پیچیدگی هایی همچون شناسایی 
مشمولان، قیمت گذاری شرکت ها، نحوه محاسبه دارایی ها، متولی سهام 
عدالت، چگونگی آزادسازی و مدیریت سهام عدالت مانع از تقدیم لایحه 
از سوی هیات دولت به مجلس شده و فرآیند آزادسازی را پیچیده تر 
کرده است این در حالی است که طبق قانون دولت تا شهریور 1395 
فرصت دارد تا نسبت به آزاد سازی اقدام کند و باید قبل از آن اقدامات 
لازم را برای آزاد سازی این طرح عظیم انجام دهد اما کارشناسان 

می گویند تصمیم گیری در مورد لایحه سهام عدالت که از سال گذشته 
تاکنون در هیات دولت قرار دارد، به عمر این مجلس نمی رسد و مجلس 

بعدی باید درباره آن تصمیم گیری کند.
 این در حالی است که در حال حاضر برگه های سهام عدالت به دلیل 
غیر قابل خرید و فروش بودن فاقد ارزش بوده و به دلیل اشکالاتی که 
در نحوه ی مدیریت سهام عدالت وجود دارد، دولت به طور کامل تصدی 
سهام عدالت را برعهده گرفته است به طوری که هم اکنون در مجامع 
شرکت ها تصمیم گیری کرده و در شرکتهای سرمایه گذاری استانی عضو 
هیات مدیره تعیین می کند و شرکت های سرمایه گذاری استانی حق 
شرکت در مجمع و دریافت سود سهام را ندارند که این روش مغایر 
قانون است زیرا همانگونه که شیخ می گوید اداره کردن سهام عدالت از 
سوی دولت مغایر اصل 44 بوده و دولت طبق قانون حق ندارد این سهم 
را هدایت کرده و در هیات مدیره شرکت های سرمایه پذیر نماینده داشته 
باشد زیرا یکی از اهداف سهام عدالت کاهش تصدی گری دولت است. 

اما اکنون سهام عدالت کاملا دولتی شده است. 
در حال حاضر در پرتفوی سهام عدالت 60 شرکت به ارزش 90 هزار 
میلیارد تومان وجود دارد که از بین آنها 34 شرکت بورسی و 26 شرکت 
غیر بورسی هستند و بر اساس گفته ی رئیس سازمان خصوصی سازی 
42 هزار میلیارد تومان سهام به سبد سهام عدالت اختصاص پیدا کرده 
است که کار ارزشگذاری 30 هزار میلیارد تومان از این سهام انجام شده 

و مابقی مربوط به سهام شرکت های غیربورسی است. 
بنابراین در این مدت 42 هزار میلیارد تومان از سهام شرکت های 

دولتی به مردم واگذار شده است  که باید همین مقدار از سود سالانه 
شرکت ها به حساب خزانه دولت واریز می شد، تا بدهی مردم به دولت 
بابت پرداخت سهام عدالت تسویه شود که به گفته ی مسئولان 
شرکت ها  سالانه  سود  حساب  از  مبلغ  این  از  تاکنون 35درصد 
پرداخت شده و با تسویه مابقی مبلغ امکان آزاد سازی  سهام عدالت 

فراهم می شود.
است سهام  قرار  است  دولت  هیات  در  که  ای  اساس لایحه  بر   
شرکتهای پرتفوی سهام عدالت در قالب صندوق های قابل معامله درآید 
و تلفیقی از سهام هر صندوق به مشمولین داده شود تا تعارض و تفاوتی 
میان سبد سهام افراد در استانهای مختلف پیش نیاید و ارزش سهام 
عدالت مشولین یکسان باشد، اما این طرح نیز با اشکالاتی مواجه است.

از سوی دیگر چگونگی مدیریت سهام عدالت و متولی آن مهم است زیرا 
اگر قرار است متولی سهام عدالت با 45 میلیون نفر و 90 هزار میلیارد 
تومان دارایی ترکیبی از دولت باشد باز هم ساختار سهام عدالت دولتی 

می شود و این مغایر قانون است. 
بنابراین به دلیل وجود این پیچیدگی ها و علی رغم گذشت 10سال از 
زمان واگذاری سهام عدالت به مردم هنوز مشخص نیست تکلیف سهام 
عدالت چه می شود و کسی از سرنوشت 90 هزار میلیارد تومانی سهام 
عدالت و منافع 46 میلیون نفر خبر ندارد و نمی داند تکلیف این لایحه 
چیست و دولت و مجلس قرار است به چه نحوی مدیریت و آزادسازی 
سهام عدالت را بر عهده بگیرد چرا که پاسخ روشنی از سوی مسوولان 

در این خصوص ارائه نمی شود. 

10 سال گذشت

سرنوشت 46 میلیون سهامدار سهام عدالت همچنان نامعلوم
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 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم:
طرح اوقات فراغت جوانان محدود به فصل 

تابستان نیست

 مدیرکل ورزش و جوانان اس�تان قم از رونمایی س�امانه طرح اوقات فراغت 
جوانان خبر داد و گفت: طرح اوقات فراغت جوانان محدود به فصل تابس�تان 

نیست بلکه طرحی دائمی است.
حسن عابدی اظهار داشت: اداره کل ورزش و جوانان به عنوان یکی از 6 دستگاه فعال 
در زمینه طرح اوقات فراغت جوانان به دنبال فعالیت هر چه پرشورتر این طرح است و 

بر همین اساس آغاز فعالیت سامانه طرح اوقات فراغت را در دستور کار قرار داده است.
وی افزود: پس از انجام مراحل اولیه و آماده سازی داده ها، سامانه طرح اوقات فراغت جوانان 
رونمایی می شود و در این سامانه فعالیت ها، برنامه ها و ظرفیت دستگاه های مشارکت کننده 
در این طرح به نمایش در می آید و فضای مناس��بی برای خدمات رسانی به مردم ایجاد 

می کند.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: تاکید اداره کل ورزش و جوانان این است که 
طرح اوقات فراغت جوانان محدود به فصل تابستان نیست بلکه طرحی دائمی است و باید 

با دیدگاهی دائمی به آن نگریسته و برنامه ریزی لازم انجام شود.
عابدی بیان داش��ت: طرح اوقات فراغت 6 کمیته به دبیری 6 دس��تگاه دولتی دارد که 
شامل کمیته قرآن، کمیته رسانه و فضاهای مجازی، کمیته ورزشی، کمیته هنری، کمیته 
گردشگری و کمیته آموزش و مهارت آموزی است و امیدواریم بتوانیم داده های اولیه این 
سامانه را تکمیل تا دسترسی خانواده ها را به کلیه فعالیت های صورت گرفته آسان نماییم.

وی عنوان کرد: ارزیابی دستگاه های اجرایی، آمار دهی در جهت تلاش های صورت گرفته 
و ثبت و بازیابی اطلاعات از جمله ظرفیت های سامانه اوقات فراغت است و اداره کل ورزش 

و جوانان استان قم اولین مجری این طرح در کشور محسوب می شود.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: موضوع اصلی جلسات اخیر ستاد ساماندهی امور 
جوانان قم، اوقات فراغت بوده است زیرا در آستانه فصل تابستان و فعال شدن پایگاه های 
اوقات فراغت قرار داریم و باید برنامه ریزی صحیحی برای ساماندهی این پایگاه ها صورت 

گیرد.

رئیس هیئت تکواندوی قم:
عنوان فنی ترین تکواندوکار کشور به

 نماینده تکواندوی قم رسید
رئی�س هیئت تکواندوی قم گفت: تیم تکواندوی اس�تان ق�م در رقابت های 
تکواندوی قهرمانی کش�ور موفق به کس�ب ی�ک طلا و 3 برنز ش�د و عنوان 

فنی ترین تکواندوکار کشور نیز به نماینده تکواندوی قم رسید.
محمد جمشیدی اظهار داشت: کمیته فنی فدراسیون تکواندو یک تکواندوکار قمی و 
قهرمان وزن هشتم مسابقات قهرمانی کشور را به عنوان فنی ترین تکواندوکار مسابقات 

قهرمانی کشور برگزید.
وی افزود: حسین داداش زاده تکواندوکار آینده دار قمی که در مسابقات قهرمانی پایه 
کشور در وزن هشتم موفق به کسب عنوان قهرمانی شده بود از سوی مسئولان فدراسیون 

تکواندو عنوان فنی ترین تکواندوکار مسابقات انتخاب شد.
رئیس هیئت تکواندوی قم گفت: این افتخار بزرگ در حالی برای جامعه تکواندوی قم به 
دست آمد تکواندوکاران قمی در این مسابقات موفق به کسب یک مدال طلا و 3 برنز شدند 

و در رده چهارم جدول امتیازات تیمی قرار گرفتند.
جمشیدی بیان کرد: تکواندوی قم در رده های سنی پایه حرف های زیادی برای گفتن 
دارد و بر اساس همین سرمایه گذاری بر روی رده های سنی پایه، کسب سهمیه از المپیک 

سال 2020 توکیو را هدف اصلی خود قرار داده است.
وی عنوان کرد: فضای خانه تکواندوی شهیدان برجعلی زاده که عنوان خانه تکواندوی 
استان قم را نیز دارد با المان های مربوط به المپیک 2020 تزئین شده که هدف از این 
کار، آغاز عملیات روانی بر روی ورزش��کاران به معنای آماده س��ازی آن ها برای حضور در 

توکیو 2020 است.
رئیس هیئت تکواندوی قم تصریح کرد: سید محمد رفیعی تکواندوکار بزرگسال قمی 
نیز در رنکینگ اخیر فدراسیون جهانی در شرایط نسبتاً خوبی قرار دارد و هنوز به کسب 

سهمیه حضور وی در المپیک ریو امیدواری زیادی داریم.

مدیرعامل باشگاه صبای قم:
شرایط واگذاری ۱۰۰ درصدی باشگاه صبا به 

بخش خصوصی فراهم نیست
مدیرعامل باش�گاه صبای قم با بی�ان اینکه 80 درصد س�هام صبا به بخش 
خصوصی واگذار می ش�ود گفت: ش�رایط واگذاری 100 درصدی باشگاه صبا به 

بخش خصوصی فراهم نیست.
عباس جهان بینی اظهار داشت: پرونده واگذاری باشگاه صبا به بخش خصوصی مفتوح 
است و قرار است طی هفته آینده به نتایج نهایی برسیم و روال قانونی برای واگذاری باشگاه 

صبا انجام شود.
وی افزود: 80 درصد سهام صبا به بخش خصوصی واگذار می شود زیرا شرایط واگذاری 
100 درصدی باش��گاه صبا به بخش خصوصی فراهم نیس��ت و قرار اس��ت 20 درصد 

باقی مانده در اختیار استانداری قم باشد.
مدیرعامل باشگاه صبای قم گفت: با توجه به این که واگذاری 100 درصدی و قطعی صبا 
به بخش خصوصی نیازمند گذشت زمان زیادی بود و در عمل وقت زیادی از صبا می گرفت 

مقرر شد فرآیند واگذاری فعلاً به شیوه فوق انجام شود.
جهان بینی بیان کرد: در روزهای اخیر جلس��ه ای با اس��تانداری قم در مورد وضعیت 
واگذاری صبا و متقاضیان خرید و انتظارات آن ها داشته ایم و امیدواریم تا روزهای آخرین 

هفته آینده، نتیجه نهایی در این بازه اتخاذ شود.
وی عنوان کرد: در حال حاضر صبا 2 مشتری جدی دارد که به آن ها اعلام کرده ایم هر 
چه سریع تر و حداکثر تا روز شنبه نسبت به نهایی کردن وضعیت خود اقدام کنند تا بیش 

از این وقتی از تیم هدر نرود.
مدیرعامل باشگاه صبای قم تصریح کرد: صبا در صورت واگذاری از قم خارج نمی شود 
و این، اصلی اساسی برای استانداری قم بوده که صبا تحت هر شرایطی در قم بماند البته 

امیدواریم شرایط برای پشتیانی بهتر صبا فراهم شود.

مهدی تارتار:
قرارداد ۶۰ درصد از بازیکنان صبا 

به پایان رسیده است
 سرمربی تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه در پست های مهاجم، دفاع وسط و 
دفاع راست مشکل داریم و برای این پست ها باید چند بازیکن خوب جذب کنیم 

گفت: قرارداد 60 درصد از بازیکنان صبا به پایان رسیده است.
مهدی تارتار اظهار داش��ت: فرصت زیادی برای تدوین برنامه آماده سازی فصل جدید 
در اختیار نداریم و امیدوارم تکلیف صبا در هفته آینده مشخص شود تا هر چه سریع تر 
تمرینات تیم آغاز شود. وی افزود: 6 سهمیه لیگ برتری داریم که باید این سهمیه را با 
بهترین نفرات در پست هایی که در آن ها ضعف داریم پر کنیم البته چند بازیکن از لیگ 
دسته اول مد نظر داریم که باید تلاش کنیم بهتر نفرات را جذب کنیم.سرمربی تیم فوتبال 
صبای قم گفت: در پست های مهاجم، دفاع وسط و دفاع راست مشکل داریم و برای این 
پست ها باید چند بازیکن خوب جذب کنیم البته جدایی چند بازیکن از صبا هم محتمل 
است و چند بازیکن در پست هایی که بازیکنان در آن پست ها تیم را ترک می کنند، جذب 
می کنیم. تارتار بیان کرد: فهرستی از بازیکنان مد نظر و مورد نیاز به باشگاه صبا داده ام 
و ظاهراً باب مذاکرات نیز با این بازیکنان باز شده و امیدوارم شرایط تیم هر چه سریع تر 

مشخص شود که بتوانیم با فراغ بال بیشتری در نقل و انتقالات حاضر شویم.
وی عنوان کرد: قرارداد نزدیک به 60 درصد از بازیکنان صبا به پایان رسیده است و این 
بازیکنان، بازیکنان آزاد هستند اما نیمی از این بازیکنان را برای فصل جدید نیاز داریم و 

می خواهیم حتی الامکان این نفرات را حفظ کنیم. 
سرمربی صبا تصریح کرد: هنوز تسویه حساب قراردادهای فصل گذشته با بازیکنان صبا 
انجام نشده و این کاملاً طبیعی است که تعدادی از بازیکنان بخواهند پس از تسویه حساب 

با باشگاه مذاکره کنند و امیدوارم با واگذاری باشگاه این موانع مالی حل شود.
 تارتار خاطرنشان کرد: تعدادی از بازیکنان مد نظر کادر فنی در فصل جدید مورد توجه 
باشگاه های دیگر قرار دارند اما به هر حال ما هم به آن ها نیاز داریم و در مورد آن ها تصمیمی 

گرفته می شود که در نهایت منفعت باشگاه در آن لحاظ شده باشد.

موسوی بهترین دفاع روی تور و عبادی پور 
بهترین آبشارزن لیگ جهانی

س�ید محمد موس�وی با عملکرد خوب برابر آمریکا به صدر جدول بهترین 
مدافعان روی تور لیگ جهانی صعود کرد، میلاد عبادی پور نیز در جایگاه نخست 

موفق ترین اسپکرهای مسابقات قرار گرفت.
 تی��م ملی والیبال پ��س از انجام 6 دیدار خارج از خانه بازی های خانگی را با پیروزی 3 
برصفر برابر آمریکا آغاز کرد که این نتیجه امیدوار کننده علاوه بر افزایش احتمال صعود 

ایران باعث بهبود آمار فنی بازیکنان در پست های تخصصی خود شد.
در بخش دفاع روی تور، سید محمد موسوی که با میانگین بیش از یک دفاع در هر ست 
سال گذشته عنوان بهترین مدافع لیگ جهانی را از آن خود کرده بود، در رقابت های امسال 

با میانگین 0,63 دفاع در هر ست در رده نخست قرار گرفته است.
میلاد عبادی پور که بیشتر از سال های گذشته مورد اعتماد سعید معروف قرار می گیرد 
توانسته با ثبت 54,76 درصد موفقیت بهترین آبشارزن مسابقات تا پایان هفته هفتم لقب 

گرفته است.
در بخش بهترین پاسورها سعید معروف توانسته خود را به رتبه چهار برساند اما پاسورهای 
لهستان، صربستان و آمریکا، در جایگاه بهتری نسبت به او قرار دارند. بازیکنان ایران در سایر 
بخش ها مانند دریافت اول، توپ گیری عقب زمین، سرویس و امتیازآوری عملکرد چندان 
خوبی نسبت به رقبای خود نداشتند و همتایان ایتالیایی، برزیلی، آمریکایی، لهستانی و 

صرب آن ها رتبه های برتر را به خود اختصاص دادند. 

:FIVB گزارش

 ایران با شهرام محمودی به آمریکا شوک داد

سایت فدراسیون جهانی در گزارش خود در بازی روز )جمعه( ایران و آمریکا به 
درخشش شهرام محمودی و حمایت تماشاگران ایرانی اشاره کرد. 

سایت فدراسیون جهانی والیبال در گزارشی از درخشش شهرام محمودی در بازی  جمعه 
شب مقابل تیم  ملی آمریکا و برد شگفت انگیز ایران مقابل این تیم نوشت.

در سایت فدراسیون جهانی آمده است:
شهرام محمودی بازی ایران مقابل آمریکا توانست 17 امتیاز بیاورد تا در نهایت ایران با 
نتیجه  سه بر صفر آمریکا را شکست دهد. این شکست باعث شد که لهستان امتیازش با 

آمریکا یکی شود و ایران امید پیدا کند تا در گروه خود به رده دوم برسد.
تماشاگران ایران با سر و صدای زیاد تیم میزبان را تشویق کردند و شهرام محمودی با 
امتیاز آوری خود پنج امتیاز فاصله ایجاد کرد تا ایران بتواند در نهایت ست را با نتیجه  
25 بر 19 از آن خود کند. تیم آمریکا در س��ت دوم با درخش��ش متیو آندرسون 8 بر 
5 جلو بود. ایران با امتیازگیری توانست بازی را به امتیاز 8 بر 8 برساند. در انتهای این 
ست از امتیاز 23 به بعد شاهد رقابت پایای و حساس دو تیم بودیم که در نهایت ایران 
ست را با نتیجه  29 بر 27 از آن خود کرد و در ست شماری دو بر صفر از آمریکا جلو 
افتاد. آمریکا که از هر ش��ش بازی گذش��ته خود بازی ها را برده بود، در خطر از دست 
دادن روند شکس��ت ناپذیری خود در این بازی ها قرار گرفت و نیاز داشت که در ست 

سوم به پیروزی دست یابد.
در امتیاز پنجم ایران و آمریکا با یکدیگر مس��اوی ش��دند، اما در نهایت با تکرار شدن 
اشتباهات تیم ملی آمریکا، ایران توانست 17 بر 11 از آمریکا جلو بیافتد. مشکل خطاهای 
بازیکنان آمریکا برای این تیم بسیار گران تمام شد تا این تیم روند شکست ناپذیری خود 

را با قبول شکست 3 بر صفر برابر ایران از دست بدهد.
ایران توانست ست سوم را با نتیجه  25 بر 20 از آن خود کند و در نهایت سه بر صفر 

بازی را ببرد.

بهروز عطایی:

 ابرقدرت والیبال جهان را شکست دادیم
کارشناس والیبال با تحسین عملکرد تیم  ملی والیبال ایران در بازی مقابل 
آمریکا، گفت: با شناخت خوبی که کادرفنی از بازیکنان پیدا کرده است ابرقدرت 

والیبال جهان را شکست دادیم.
 بهروز عطایی  اظها ر کرد: بعد از چهار بازی نخست تیم  ملی والیبال ایران مقابل آمریکا 
و لهستان، عملکرد تیمی ما تغییر کرد و بسیار منظم تر کار کردیم. به نظر شخص بنده 
کادرفنی هم شناخت بهتری نسبت به تیم  ملی پیدا کرد و از ترکیب بازیکنان موثرتری 
بهره برد. شاید اول این شناخت خیلی خوب نبود و برخی انتقادات هم مطرح شد، ولی 

حالا شناخت کادرفنی و بازیکنان از یکدیگر بهتر شده است. 
وی ا ضافه  کرد : در بازی روز جمعه مقابل آمریکا یک سعید معروف متفاوت را دیدیم. 
معروف و موسوی هر دو بعد از بازی روسیه کاملا متحول شده و توانستند توانایی خود را 
بر بازیکنان حریف تحمیل کنند. با کار خوب بازیکنان تیم  ملی آمریکا به عنوان ابرقدرت 
فعلی والیبال جهان به راحتی شکست خورد. البته تماشاگران و فضای خوب سالن هم 

نقش موثری در این پیروزی داشت. 
عطایی تاکید کرد: عملکرد تیم  ملی والیبال ایران در بازی با آمریکا کاملا قابل دفاع است، 
ولی بازی دوم قطعا سخت تر خواهد بود. آمریکایی ها هم از شرایط سالن و هم از تیم  ملی 
ایران شناخت بهتری دارند. آنها در بازی اول خود در سالن 12 هزار نفری بازی همیشگی 
خود را ارائه ندادند و نتوانستند مثل بازی های قبل کار کنند. قطعا در بازی دوم با شرایط 

بهتری کار خواهند کرد.
 کارش��ناس والیبال بار دیگر با اش��اره به عملکرد خوب کادرفنی، خاطر نش��ان کرد: 
تعویض های کواچ در بازی با آمریکا به جا و منطقی بود و بازیکنان ایران هم در این مسابقه 
عملکرد کم نظیری داشتند. امیدوارم که در بازی دوم هم تیم  ملی ایران روند رو به رشد 

خود را ادامه دهد.

دیوید لی: 

شرایط بازی در ایران
 با سایر کشورها متفاوت است

 از ن�گاه کاپیتان تیم مل�ی والیبال آمریکا ب�ازی در ایران متف�اوت با دیگر 
کشورهاست.

دیوید لی پس از شکست 3 بر صفر تیمش در هفته ششم لیگ جهانی والیبال اظهار 
داشت: شرایط بازی در ایران با سایر کشورها متفاوت است و تیمی که چنین تماشاگرانی 

دارد یک مزیت بزرگ نسبت به سایر تیم ها خواهد داشت.
وی با ابراز امیدواری از اینکه تیمش در دیدار دوم مقابل ایران عملکرد بهتری داشته باشد، 
افزود: من تاکنون چنین جوی را تجربه نکرده بودم و بازیکنان ما تحت فشار تماشاگران 

مشکلاتی را در سرویس داشتند. امیدوارم در بازی دوم برنده از زمین خارج شویم.

سرمربی آمریکا:

سرویس های ایران ما را تحت فشار قرار داد
 سرمربی تیم ملی والیبال آمریکا تأکید کرد که سرویس های خوب بازیکنان 

ایران شاگردان او را تحت فشار قرار داده است.
 جان اسپراو، سرمربی تیم ملی والیبال آمریکا پس از تجربه نخستین شکست در لیگ 
جهانی والیبال 2015 اظهار داشت: ما تلاش خود را کردیم تا در ست دوم بهتر از ست اول 

بازی کنیم اما سرویس های خوب بازیکنان ایران ما را تحت فشار قرار داد.
وی ادامه داد: ما در 70 درصد حملات اول مان موفق بودیم و تلاش می کنیم در دیدار 

بعدی بازی بهتری ارائه کنیم. 

نماینده مجلس تاکید کرد:
مساله پولادی را از طریق فدراسیون جهانی پیگیری کنیم

سعید عزت اللهی:

 جوان گرایی تیم ملی از بازی با گوام استارت می خورد

س�خنگوی فراکسیون ورزش مجلس شورای اس�لامی با انتقاد از عدم بازگشت 
مه�رداد پولادی برای حل مش�کل خدمت س�ربازی اش، وزارت ورزش و جوانان و 

فدراسیون فوتبال را مسئول رسیدگی به این موضوع دانست.
 سید هادی حسینی گفت: پیش از این مسئولان فدراسیون فوتبال اعلام می کردند مهرداد 
پولادی پس از پایان کارش در لیگ قطر به کشور بازمی گردد و موضوع خدمت مقدس سربازی 
را پیگیری می کند؛ اما با وجود اتمام لیگ قطر، وی تاکنون بازنگشته و بنابراین خلاف قانون و 
عرف عمل کرده است. نماینده مردم قائمشهر جویبار و سوادکوه در مجلس شورای اسلامی 
اضافه کرد: وزارت ورزش و جوانان، فدراسیون فوتبال و سازمان نظام وظیفه الان باید این جریان 
را از طریق فدراسیون جهانی فوتبال پیگیری کنند. عضو کمیسیون صنایع و معادن ادامه داد: 
این اتفاق باید از مبادی قانونی و از طریق فدراسیون جهانی بررسی شود چون خلاف قانون 
عمل شده است. حسینی تصریح کرد: در عرف هم نیست که کسی تأییدیه از کشورش نداشته، 
در کشور دیگر حضور داشته باشد مگر این که تبعه آن کشور شود. سخنگوی فراکسیون ورزش 

مجلس در پاسخ به این که با افرادی که در این اتفاق خلاف قانون، مقصر بوده اند چه برخوردی 
باید شود، عنوان کرد: وزارت ورزش و جوانان باید بررسی کند چه کسی این انتقال را انجام داده 
و آیا فدراسیون فوتبال مجوزی به پولادی داده است یا خیر. حسینی تاکید کرد: ما درخصوص 
سرباز فراری قانون لازم داریم؛ اما درحال حاضر بهترین راه پیگیری از طریق فدراسیون جهانی 
اس��ت.  مهرداد پولادی بازیکن تیم ملی فوتبال ایران که پیش از جام ملت های آسیا 2015 
استرالیا در فهرست فوتبالیست های سرباز متخلف قرار گرفته و قرار شده پرونده اش پس از این 
بازی ها بررسی شود اما بعد از آن به لیگ قطر رفت و با وساطت کفاشیان رئیس فدراسیون 
فوتبال قرار شد کارش را با تیم الشحانیه قطر ادامه دهد. طبق قول و قرار پولادی باید پس از 
پایان قراردادش در فصل اخیر به ایران باز می گش��ت تا به سربازی برود و مسأله خدمتش را 
حل کند. اما که اکنون لیگ قطر به اتمام رسیده و سایر بازیکنان ایرانی حاضر در این لیگ از 
حدود یک ماه پیش برای حضور در اردوهای آماده سازی تیم ملی به تهران آمده اند همچنان 

خبری از پولادی نیست.

هافبک دفاعی جوان تیم ملی فوتبال ایران می گوید که از چند تیم باشگاهی اروپا 
پیشنهاد دارد و تکلیفش تا هفته آینده مشخص خواهد شد. 

سعید عزت اللهی در ارتباط با اتمام قراردادش با تیم فوتبال C اتلتیکومادرید، تیم باشگاهی اش 
در فصل آتی، حضورش در فوتبال اروپا، دعوتش به اردوی تیم ملی و حضور در لیست نهایی و 
نیز همراهی تیم ملی در دو دیدار مقابل تیم های ازبکستان و ترکمنستان، صحبت کرد که در 

ادامه آن را می خوانید.
 * پس از بازگشت از اسپانیا و حضور در اردوی تیم ملی به منظور دو دیدار مقابل 

تیم های ازبکستان و ترکمنستان، برنامه ی پیش رویت چگونه است؟
 مسابقه های باشگاهی مان در اسپانیا به پایان رسید و پس از آن بلافاصله به ایران بازگشتم تا در 
اردوی تیم ملی حاضر شوم. پس از آن نیز با توجه به اینکه در لیست نهایی تیم ملی قرار داشتم، 
به منظور حضور در دیدار دوستانه مقابل ازبکستان و نیز دیدار مرحله انتخابی جام جهانی 2018 
روسیه مقابل ترکمنستان، کار خود را با تیم ملی ادامه دادم. در حال حاضر نیز به مدت 10 روز 
به طور کامل در استراحت به سر خواهم برد و پس از آن تمرین هایم را به صورت اختصاصی 

پیگیری خواهم کرد تا از فرصت یک ماهه پیش رو به بهترین نحو استفاده کنم.
 * صحبت های متفاوتی در رابطه با رده س�نی که فصل گذش�ته در آن برای تیم 
اتلتیکومادرید بازی می کردید، مطرح شد. به طور مشخص در کدام تیم باشگاهی 

اتلتیکومادرید در فصل گذشته پا به توپ شدید؟ 
اتلتیکومادری��د پس از تیم جوانان، دیگر در رده امید تیمی ن��دارد. پس از تیم جوانان، تیم 
باشگاهی آن ها به سه تیم A ، B و C تقسیم می شود که همه آن ها تیم های بزرگسالان هستند 
و شرایط سنی ندارند. تیم A در لالیگا یا همان لیگ دسته اول اسپانیا، تیم B در لیگ دسته دوم 
و تیم C در لیگ دسته سوم قرار دارند. من ابتدا به تیم جوانان اتلتیکو مادرید رفتم. پس از نیم 
فصل حضور در این تیم به دلیل عملکرد مثبت به تیم C منتقل شدم. قرار بود در فصل آینده 
به تیم B اتلتیکومادرید بروم که با توجه به سقوط این تیم به لیگ دسته سوم، ادامه همکاری ام 
با این تیم در هاله ای از ابهام قرار گرفته است. تیم B و C به طور همزمان در لیگ دسته سوم 

قرار گرفته اند و احتمالا تیم C منحل خواهد شد.
 * درباره شرایطت در فصل آینده توضیح بده و اینکه چه پیشنهاداتی از سایر تیم ها 

داری و اینکه تکلیفت چه زمانی مشخص خواهد شد.
 پیشنهاداتی از تیم های اروپایی دارم و در حال مذاکره با آن ها هستم. مشورت هایی را نیز با 
کی روش انجام داده ام و در حال تصمیم گیری هستیم و امیدوارم هرچه سریع تر تکلیف تیم 

باشگاهی ام در فصل آینده مشخص شود.
 مطمئنا اولین اولویتم حضورم در فوتبال اسپانیا و ادامه حضور در لیگ های این کشور است. 
هرچند از برخی کشورهای اروپایی دیگر هم پیشنهاد دارم. به احتمال بسیار زیاد تا هفته آینده 

تکلیف تیم باشگاهی ام مشخص خواهد شد.
 * به حضور در باشگاه های عربی فکر نمی کنی؟

وجه به کشورهای عربی و حضور در تیم های حوزه  نه، در حال حاضر به هیچ 
و اولویتم حضور در فوتبال اروپاست.خلیج فارس فکر نمی کنم 

فوتبال اروپا به پیشرفتش می ارزد و  * سختی حضور در 
راضی هستی؟آی�ا از ای�ن انتخاب 
اس��ت هرچند سختی هایی در فوتبال  بله قطعا همین گونه 
کنار آن به دلیل امکانات بالا و شرایط اروپا وجود دارد اما در 
سریع تر برای فوتبالیست همراه است. مناس��ب با پیشرفت 

من توانس��تم با این انتخاب به تیم ملی 
فوتب��ال ای��ران دعوت ش��وم. آرزوی هر 
بازیکنی حضور در فوتبال اروپاست و من 

به دنبال این هدف بوده ام.
 * ب�ه نظر تو حضور در فوتبال اروپا تا 
چه میزان به انتخ�اب بازیکنان در تیم 
ملی کمک می کند و اینکه کی روش نشان 
داده به بازیکنان�ی که در فوتبال اروپا و 

لیگ های خارجی بازی می کنند نگاه ویژه تری دارد؟ 
خیر، این گونه نیست. در همین اردویی که برپا شد، بسیاری از جوانان لیگ برتر فوتبال ایران 
حضور داشتند و حتی در بازی مقابل ازبکستان و ترکمنستان هم به میدان رفتند و از شانس 
بالایی برخوردار بودند. بازیکنان لیگ نیز در کنار بازیکنانی که در خارج از کشور بازی می کنند 
قرار گرفته اند و به آن ها نگاه ویژه ای شد. زمانی که فوتبالیست به زمین بازی پا می گذارد دیگر 
نگاه نمی کنند که او در کدام تیم است. بلکه کیفیت فوتبال او تعیین کننده همه مسائل است. 
بازیکنان باید با توجه به توانایی که دارند هرآنچه که مربی از آن ها می خواهد به معرض نمایش 
بگذارند. مطمئن باشید بازیکنی که توانایی داشته باشد هرگز مربی او را نادیده نمی گیرد و حق او 
را در نظر خواهد گرفت. حال چه می خواهد این بازیکن در اروپا بازی کند و چه در تیم شهرش. 
این گونه مسائل تاثیری ندارد اما کی روش به دلیل اینکه در فوتبال اروپا حضور داشته می داند بار 
فنی موجود در فوتبال اروپا به دلیل امکانات بسیار بالای آن شرایط ویژه ای دارد و همین موضوع 
سبب می شود که رشد بازیکن تسریع شود و پیشرفت او بهتر باشد. بازیکنانی که به فوتبال اروپا 
می روند به دلیل امکانات بالا، سریع تر می توانند رشد کنند اما باید بدانیم که به هیچ وجه بازیکنان 
حاضر در فوتبال ایران دست کمی از فوتبالیست های اروپایی ندارند و به هیچ وجه استعداد آن ها 

کمتر از آن ها نیست بلکه تنها امکانات است که موجب تمایزها شده است.
 * در ارتباط با دیدار مقابل ازبکس�تان و ترکمنستان نیز توضیح می دهی؟ اینکه 
تیم ملی در بازی مقابل ازبکستان تیم ملی نمایش قابل قبولی را از خود نشان داد و 
با پیروزی یک بر صفر در تاشکند حریف خود را مغلوب کرد در حالی که در دیدار 
مقابل ترکمنستان که از رنکینگ بسیار پایین تری در فیفا برخوردار است به نتیجه ای 

بهتر از تساوی دست نیافت.
 بازی با ازبکستان شرایط ویژه ای داشت آن ها از تیم های قدرتمند فوتبال آسیا هستند. بازی 
در زمین آن ها برگزار می شد و ازبک ها می خواستند انتقام شکستی را که در مقابل فوتبال ایران 
در مرحله مقدماتی جام جهانی دوره قبل خورده بودند بگیرند. آن ها با ترکیب اصلی خودشان 
به میدان آمده بودند و خدا را شکر که بازیکنان ایران با تمام توان، مزد زحمات شان را گرفتند 

و توانستند پیروز شوند.
 درباره بازی با ترکمنستان باید بگویم که هیچ تیمی دیگر نباید ساده گرفته شود. اینکه تیم ها از 
بازیکنان سرشناس برخوردار نیستند نباید ملاک قرار گیرد. آنها از انگیزه بسیار بالایی در مقابل 

تیم اول آسیا برخوردار بودند و ورزشگاه از ساعت 16 کاملا پر شده بود.
 * گویا کارش�کنی هایی نیز از طریق آن ها انجام ش�ده بود تا بازی از عشق آباد به 

داش آغوز منتقل شود.
 به هر حال نباید از کشوری چون ترکمنستان از نظر فوتبالی بیش از این انتظار داشت اما نه 
بازیکنان و نه کادر فنی از میزبانی آن ها ناراضی نبودند. مردم شان بسیار مهربان بودند و هتل 
بسیار خوبی را نیز در اختیار تیم ملی قرار داده بودند. تنها می ماند مسئله زمین. شاید بسیاری 
از زمین های فوتبال در داخل ایران نیز از کیفیت بالایی برخوردار نباشند و مساعد نباشند. آن ها 
تمام توان شان را گذاشته بودند تا کیفیت زمین را به بهترین شکل افزایش دهند. حتی شب قبل 
از بازی تا صبح در حال ترمیم چمن ورزشگاه بودند. گویا درباره انتقال زمین بازی از عشق آباد 
به داش آغوز نیز در کنفرانس مطبوعاتی عنوان کرده بودند برای بازی های داخل سالن 2017 
تمامی ورزشگاه های موجود در عشق آباد در حال ترمیم است و به همین دلیل بازی به داش آغوز 
منتقل شده بود. ما کارشکنی ندیدیم و تنها شرایط زمین بود که این موضوع دلیل قانع کننده ای 

نیست. اگر ما آن بازی را می بردیم همه چیز خوب می شد؟
 * نظرت  درباره جوان گرایی ایجاد شده در تیم ملی به منظور حضور قدرتمند در 

رقابت های جام جهانی 2018 روسیه و جام ملت های آسیا 2019 امارات چیست؟ 
کی روش مربی کوچکی نیست که به آینده نگاه نکند. مطمئنا کارهایی که انجام داده است 
با برنامه ریزی و آینده نگری بوده است و اینکه مطمئن باشید استارت جوان گرایی در تیم ملی 
مقابل گوام خواهد خورد چرا که در این بازی، بازیکنانی به میدان می روند که حداقل دو بازی 
ملی در کارنامه دارند و قطعا در بازی سوم بهتر از دو بازی قبلی شان عمل می کنند. ما در بازی 
مقابل ازبکستان هم خیلی خوب عمل کردیم در حالی که در بازی مقابل ترکمنستان شانس های 
زیادی برای گلزنی داش��تیم. یک روز توپ هایمان به گل تبدیل می ش��ود و یک روز این گونه 

نیست. فوتبال همیشه همین گونه بوده است.
 * تا پیش از این منتقدان به بالا بودن میانگین سنی بازیکنان در تیم ملی فوتبال 
ایران انتقاد می کردند اما می بینیم که باز هم علی رغم جوان گرایی در تیم ملی انتقادی 

نسبت به نتیجه کسب شده مقابل ترکمنستان به تیم ملی می شود. 
کسی که فوتبالی باشد مطمئنا این گونه از هیچ تیمی انتقاد نمی کند. اگر کسی 
با کادر فنی تیم ملی یا فدراس��یون مش��کلی دارد نباید چنین حرف هایی را 

فوتبالی اش زیر س��وال می رود. کسی مطرح کند چ��را که وجهه 
که حتی روی س��کوها می نشیند 
ب��ه خوبی می داند ش��رایط تیمی 
که بازیکنانش اولین یا دومین بازی 
ملی شان را انجام می دهند با تیمی که 
بازیکنانش 100 بازی ملی انجام داده اند یکسان 
نیست. دوستان هستند که کم لطفی می کنند و با چنین 
صحبت هایی چهره خود را در فوتبال ایران 
خدشه دار می کنند. مطمئنا کسانی 
که فوتبال را می فهمند همه این 

مسائل را می فهمند. 

کارشناس فوتبال با اشاره به بلاتکلیفی تیم ها در فصل 
نقل و انتقالات اظهار کرد: قطعا لیگ پانزدهم از کیفیت 

کمتری نسبت به لیگ چهاردهم برخوردار است.
مجید جلالی  درباره بلاتکلیفی تیم ها بر روی نیمکت و عدم 
یارگیری بعد از گذشت دو هفته از شروع فصل نقل وانتقالات، 
اظه��ار کرد: تقریبا هر چند س��ال یک بار این مورد ش��ایع 
می ش��ود و تمام تیم ها هم با این پدیده مواجه می شوند. به 
مرور مدیرعامل و سرمربی آن ها تغییر می کند و این تغییرات 
پیامدهای سنگینی هم برای فوتبال دارد. بعد از تشکیل یک 
دولت جدید، در طول این دوره مدیران تیم ها تغییر می کنند 
و آنها هم اهداف و سیاستگذاری های خود را وارد تیم می کنند 

و به این ترتیب مشکلات جدید برای تیم ها به وجود می آید.
این کارشناس فوتبال درباره تاثیر این بلاتکلیفی بر کیفیت 
فصل آینده لیگ برتر گفت: قطعا بر کیفیت فصل آینده بازی ها 

هم تاثیر می گذرد چرا که س��اختار تیم قبل تخریب شده و 
س��اختار جدید دوباره به وجود آمده اس��ت. به همین دلیل 
کیفیت لیگ پانزدهم کمتر از لیگ چهاردهم خواهد بود. زمان 
آماده سازی تیم ها صرف تعیین مدیرعامل و سرمربی می شود 
و در واقع زمان را از دست می دهند. سپس در زمانی که باید 
با تیمش��ان به هماهنگی می رس��یدند، به کوران مسابقات 

می رسانند و در نتیجه تیم به مشکل می خورد.
وی درباره اظهارنظر س��رمربیان تیم ها بعد از شکست های 
پیاپی مبنی بر اینکه تیمشان بعد از هفته پنجم به هماهنگی 
می رس��د، خاطرنشان کرد: وقتی مربی زمان آماده سازی را از 
دست می دهد، پس طبیعی است که باید تیمش را با انجام 
بازی ها مختلف در مس��ابقات آماده کند. با شروع مسابقات 
هم مشکلات گریبان تیم را می گیرد. اگر سرمربی ای تیم را 
دیر تحویل بگیرد، نمی توان او را مقصر دانست و باید به سراغ 

مدیرعامل و تصمیم گیرندگان تیم ها رفت.
جلالی با اش��اره به جابه جایی بس��یار بازیکن��ان در فصل 
نقل وانتقالات گفت: در این فصل با مش��کلات زیادی مواجه 
هستیم. علاوه بر نظرات باشگاه، مدیرعامل و سرمربیان، افراد 
دلال هم در این صحنه حضور دارند. بحث دیگر قراردادهای 
یکساله بازیکنان با باشگاه ها است. این قراداد ها به جای اینکه 
فوتبالی باش��ند، تجاری هس��تند. آنها ضمن زدن ضربه به 
خودشان به فوتبال هم ضربه می زنند. باید قوانین بازدارنده ای 

را برای این موضوع در نظر گرفت.
وی همچنین اضافه کرد: در بستن قرارداد مدیران بیشترین 
تاثیر را دارند. اگر آن ها از اصول فوتبال به دقت سر در بیاورند 
به جای بستن قرارداد یک ساله به قرارداد های بلند مدت فکر 
می کنند. این قراداد ها برای خود بازیکنان هم بهتر است چرا که 

جابه جایی بسیار موجب افت فنی آن ها می شود.

جلالی: کیفیت لیگ پانزدهم پایین تر از لیگ چهاردهم خواهد بود

یکشنبه -سی ویکم  خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3749

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال:

 اساسنامه فدراسیون فوتبال کشک است!
رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال با انتقاد از رئیس 
کمیته فوتسال، گفت: اگر هر فردی بخواهد مستقیم به 
هیات رئیسه فدراسیون گزینه سرمربیگری تیم ملی 

بدهد، کمیته فنی دیگر معنا نخواهد داشت.
 عباس ترابیان درباره صحبت های سید رضا افتخاری مبنی 
بر اینکه دعوتنامه حضور در جلسه کمیته فنی و توسعه دیر 
به دستش رسیده بود، اظهار کرد: من متوجه این موضوع 
نمی شوم. تمام اعضا حداقل دو روز قبل از جلسه در جریان 
بودند و دعوتنامه ها دستشان بود. چطور خانم رمضانی خودش 
را از اهواز به تهران رساند ولی بعضی ها با اینکه در فدراسیون 

بودند، به جلسه نیامدند.
 وی با طعنه نسبت به حضور کم افتخاری در فدراسیون 
فوتبال، افزود: خب مشخص است کسی که هر دو هفته یکبار 
در دفترش حاضر شود، دعوتنامه را نمی بیند. ما که نمی توانیم 
دعوتنامه به خانه اعضا یا ادارات دیگر و یا کشورهایی که به آن 
سفر می کنند، بفرستیم!  رئیس کمیته فنی و توسعه فوتسال 
با بیان اینکه با افتخاری و یا هیچ فرد دیگری دعوا ندارد، گفت: 
افتخاری اعلام کرده که سطحش به سطح جلسه کمیته 
فنی نمی خورد. شما که سطحت بالاتر است، تکلیف همه را 
مشخص کن. با این حساب اساسنامه فدراسیون فوتبال کشک 

است و باید آنرا کنار بگذاریم تا از منویات شما استفاده کنیم.
 ترابیان در پاسخ به این سئوال که تکلیف جلسات بعدی 

کمیته فنی چه خواهد شد، اظهار کرد: من باید با کفاشیان 
صحبت کنم و ببینم نظرش درباره کمیته فنی چیست. اگر 
قرار باشد همه با هیات رئیسه به صورت مستقیم کار کنند 
و گزینه سرمربیگری تیم ملی را به هیات رئیسه بدهند که 

دیگر کمیته فنی معنا ندارد. ما بنزین اضافه نداریم که به این 
جلسات برویم. به ما نه حقوق می دهند و نه این برخوردها، در 
شان و شخصیتمان است. اگر در آینده هر اتفاقی هم برای تیم 

ملی افتاد خود افتخاری باید جوابگو باشد.



علمی و سلامت

فرق بین گرسنگی شدید و گرسنگی روزه دار 
در هنگام ماه رمضان افراد برای چند ساعت از مصرف غذا و مایعات اجتناب 
می کنند و در گرسنگی شدید هورمون های بدن کاهش می یابد که این فرآیند بر 

روی ریتم ترشح برخی هورمون ها اثر می گذارد.
هورمون ماده ای است که در سلول ها و غده های مختلف بدن مثل غده تیروئید تولید و 

وارد خون می شود که به وسیله خون به قسمت های مختلف بدن منتقل می شود.
   محسن خوش نیت فوق تخصص غدد درون ریز در این باره می گوید: در گرسنگی شدید و 
طولانی مقدار هورمون های بدن کاهش می یابد ولی میزان گرسنگی روزه داری با گرسنگی 
شدید متفاوت است.   وی ادامه داد: در هنگام روزه فقط برای چند ساعت مشخص از 
مصرف غذا و مایعات اجتناب می شود همچنین، در ایام ماه رمضان علاوه بر برنامه غذایی، 
الگوی خواب و فعالیت های روزانه نیز تغییر می کند و این مساله می تواند بر روی ریتم ترشح 
برخی هورمون ها اثر بگذارد.  وی بیان کرد: افرادی که به دلیل کم کاری تیروئید یا گواتر 
قرص لووتیروکسین مصرف می کنند می توانند قرص های خود را نیم ساعت قبل از وعده 
سحر و یا آخر شب موقع خوابیدن که حداقل 2 ساعت از زمان صرف غذا گذشته باشد 
مصرف کنند.   این فوق تخصص غدد درون ریز در پایان گفت: به طور کلی فرد در هنگام 
پرکاری و کم کاری تیروئید که بیماری کنترل نشده است نمی تواند روزه بگیرد ولی اگر 
بیمار تحت کنترل باشد و با دارو میزان هورمون هایش در حد طبیعی باشند، می تواند روزه 
بگیرد بنابراین توصیه می شود که این افراد از چند ماه قبل از ماه رمضان به پزشک مراجعه 

نمایند تا بیماری شان به خوبی کنترل شود. 

تاثیر گرسنگی بر سلول های سرطانی 
در حالت گرسنگی، سلول های سرطانی غیر طبیعی موجود در بدن که نقش 
خود را به درستی انجام نمی دهند طی فرآیندی به نام خودکشی برنامه ریزی 

شده، خود را از بین می برند که این روند به درمان سرطان کمک می کند.
محسن خوش نیت فوق تخصص غدد درون ریز گفت: در حالت گرسنگی، سلول های 
غیر طبیعی موجود در بدن که نقش خود را به درستی انجام نمی دهند، مثل سلول های 

سرطانی، طی فرآیندی به نام خودکشی برنامه ریزی شده، خود را از بین می برند.
  وی افزود: با از بین رفتن این سلول ها، سلولهای غیر طبیعی از بین می روند و این 
مکانیسم می تواند به روند درمان سرطان کمک کنند.   وی خاطر نشان کرد: در حالت 
گرسنگی و یا کاهش مصرف غذا، غلظت هورمون هایی مثل انسولین و لپتین در خون 
کاهش می یابد.   وی راجع  به هورمون لپتین و ارتباط آن به سرطان افزود: لپتین هورمونی 
است که از سلول های بافت چربی ترشح می شود.   وی اظهار داشت: هر چه تعداد 
سلول های چربی و یا میزان بافت  چربی در بدن بیشتر باشد، این هورمون بیشتر تولید شده 
و وارد خون می شود، بنابراین، با افزایش وزن بدن، غلظت این هورمون در خون افزایش 

می یابد و در افراد چاق به مقادیر بالاتر می رسد. 
وی ادامه داد: دریافت غذا نیز منجر به تحریک ترشح هورمون لپتین می شود و هر چه 

مقادیر بیشتری غذا دریافت شود، این هورمون به مقادیر بیشتری وارد خون می شود. 

تغییر زمان سکته مغزی در ماه مبارک رمضان  
تغییر الگوهای خواب و بیداری، تغییر غلظت برخی هورمون ها در ساعات 
مشخصی از شبانه روز از عوامل تغییر زمان سکته مغزی در ماه مبارک رمضان 

است.
محسن خوش نیت فوق تخصص غدد درون ریز گفت: روزه داری در ماه رمضان تغییرات 

عمده ای در شیوه ی زندگی رژیم غذایی و الگوی خواب ایجاد می کند. 
 وی افزود: این تغییرات ممکن است زمان وقوع حملات قلبی و مغزی و یا سایر 
بیماری های مربوطه به سیستم عصبی بدن مانند سردردهای میگرنی، تشنج و ام اس را 
تحت تاثیر قرار دهد.   وی اظهار داشت: بیشترین موارد وقوع سکته اغلب در ساعت 3 صبح 
الی 13 رخ می دهد در ماه رمضان تغییر واضحی در الگوی روزانه بروز سکته مشاهده شده 
است.   وی ادامه داد: بیشترین زمان بروز سکته در این ماه به طور عمده بین ظهر تا 6 بعد 
از ظهر می باشد.   وی تصریح کرد: روزه داری سبب تغییر زمان عملکرد برخی سیستم های 
بدن می شود که در بروز سکته دخالت دارند و احتمالا به همین دلیل باعث تغییر زمان 

حملات قلبی و مغزی می شود. 
وی خاطر نشان کرد: مهمترین عواملی که در ایجاد این تغییر نقش دارند عبارتند از: 

-تغییر زمان های خواب و بیداری
تغییر غلظت برخی هورمون ها در ساعات مشخصی از شبانه روز  

وی گفت: این تغییرات مشابه حالتی است که در افراد دارای شیفت های کاری شبانه، 
دیده می شود، زیرا در این افراد نیز چرخه خواب و بیداری و ترشح هورمون های بدن 
تغییر می کند و می تواند بر سیستم های عصبی اثر گذاشته و منجر به تغییر زمان بروز 
سکته مغزی می شود.   وی در پایان گفت: تغییر الگوی خواب ناشی از روزه داری سبب 
کاهش مدت خواب شبانه در طول ماه رمضان و خواب آلودگی در طول روز می شود این 
تغییر الگوی خواب عملکرد برخی سیستم های بدن را که در بروز سکته نقش دارند تغییر 
می دهد. لذا تغییر زمان عملکرد این سیستم ها می تواند زمان بروز سکته در ماه رمضان را 

تغییر دهد.

45 درصد بانوان از کم خونی رنج می برند 
کم خونی افراد در صورت بروز عوارض جدی شناخته می شود و اکثر افراد با 

بررسی علایم و پس از گذشت زمان به وجود این بیماری پی می برند.
حمید رضا شیرانی متخصص تغذیه درخصوص کم خونی افزود: کم خونی زنان ایرانی 
شایع است و با توجه به اینکه کارشناسان اعتقاد دارند کم خونی می تواند نشانه یک بیماری 
سخت باشد به خوبی به آن نمی پردازند.   وی گفت: متاسفانه برخی از افراد تنها با ضعف 
و بی حالی آن را به کم خونی قلمداد می کنند و با درمان خود سرانه به مصرف مکمل ها و 

قرص های آهنی روی می آورند .  
وی گفت: مصرف بیش از حد مکمل ها ممکن است زمینه ساز بروز ناهنجاری جنین در 
مادران با رشد و عوارض ناگوار دیگر در افراد شود.  شیرانی افزود: درمان کم خونی بسته به 
علت آن متفاوت است و افرادی که با علائمی نظیر خستگی و احساس فرسودگی، رخوت 
و بی حالی، پوست رنگ پریده و  غیره مواجه اند باید به پزشک مراجعه نمایند.   وی گفت: 
برخی از مواقع افراد بدون علائم خاص با کم خونی دست و پنجه نرم می کنند و بهترین 
راهکار برای شناخت بیماری ها و بر طرف نمودن آن بررسی 6 ماه یکبار همه افراد و انجام 
آزمایشات خونی و ارجاع به پزشک است تا در صورت بروز مشکلات در گام های نخست 

بیماری بتوان به درمان آن پرداخت. 

فیزیوتراپی و نقش آن در تصحیح ستون فقرات 
یک کارشناس ارشد فیزیوتراپی با اشاره به اینکه فیزیوتراپی نقش موثری در 
تصحیح ساختار مفاصل و ستون فقرات دارد، اظهار کرد: کاهش درد، افزایش 
دامنه حرکتی، حفظ تعادل، قرار گرفتن مفاصل و عضلات در راستای صحیح و 

حفظ صحیح وضعیت ستون فقرات از اهداف درمانی فیزیوتراپی است. 
به  مبتلا  بیماران  در  فیزیوتراپی  درمان های  اینکه  به  اشاره  با  آقامحمدی  سوسن 
بیماری های التهابی جهت کاهش درد و افزایش دامنه حرکتی استفاده می شوند، گفت: 
درمان های فیزیوتراپی برای افراد مبتلا به بیماری های غیرالتهابی جهت تغییر مکان و 
جهت مفاصل و ستون فقرات است.  وی با اشاره به اینکه تمرین درمانی، گرما و سرما 
درمانی از درمان هایی هستند که در فیزیوتراپی استفاده می شوند، بیان کرد: کاهش درد، 
افزایش دامنه حرکتی، حفظ تعادل، قرار گرفتن مفاصل و عضلات در راستای صحیح و 
حفظ صحیح وضعیت ستون فقرات از اهداف درمانی فیزیوتراپی است.  آقامحمدی تصریح 
کرد: در روش تمرین درمانی از تمرین های تعادلی برای درمان بیماران استفاده می شود؛ 
بنابراین این تمرین ها جهت تقویت عضلات مفاصل درگیر بدن است.  این کارشناس ارشد 
فیزیوتراپی با اشاره به اینکه فیزیوتراپی نقش موثری در تصحیح ساختار مفاصل و ستون 
فقرات ایفا می کند، خاطرنشان کرد: در روش گرما و سرما درمانی از آب برای درمان و بهبود 

بیماران استفاده می شود. 

اعجاز پیاز در مقابله با بیماری های قلبی عروقی
به گفته دانشمندان مصرف پیاز به هر شکلی )خام یا پخته( در رژیم غذایی 

مفید است زیرا از لخته شدن خون جلوگیری می کند. 
محققان فرانسوی تاکید دارند بیماران مبتلا به بیماری های قلبی حتماً هر روز با غذا 
پیاز بخورند چرا که خوردن پیاز با غذای چرب از فعالیت مضر چربی در لخته شدن خون 
جلوگیری می کند. پیاز یکی از سبزیجات معطر سرشار از آنتی اکسیدان هاست، کم کالری 

است و اثر زیاد و مفیدی در برابر انواع سرطان و بیماری های قلبی-عروقی دارد.
پیاز یک طعم دهنده بسیار عالی در غذاهاست؛ برخی به دلیل بدبو شدن دهان، پیاز خام 
نمی خورند اما بزرگ ترین اشتباه زندگی شان در همین است چون اگر با خواص پیاز آشنا 
شوند مطمئناً هیچوقت آن را به هیچ دلیل کنار نمی گذارند؛ بدبو شدن دهان را می توان با 
آدامس، دارچین، چای خشک، موز، جعفری و کیوی برطرف کرد اما با کنار گذاشتن پیاز 
از پیشرفت بیماری نمی توان جلوگیری کرد. پیاز دارای ویتامین C، کورسیتین و فلاونوئید، 
منگنز، ویتامین B6، تریپتوفان، فیبر، فسفر، مس، پتاسیم و فولات است و باعث کاهش 
قند خون، کلسترول و تری گلیسیرید می شود. پیاز، تری گلیسیریدهای چربی های انباشته 
شده در بافت بدن )در شکم، ران ها( را کاهش می دهد، به دلیل داشتن فیبر گرسنگی را 
کاهش می دهد و باعث لاغری می شود و این خود به سلامت قلب کمک می کند زیرا چاقی 

نیز یکی از دلایل مبتلا شدن به بیماری های قلبی است.

واقعیت های شگفت انگیز درباره ناخن ها

چقدر طول می کشد تا ناخن ها بلند شوند؟ چرا 
گاهی اوقات لکه های سفیدرنگی روی ناخن ها نقش 
می بندد؟ چرا نباید کوتیکول ناخن ها را دستکاری 
کرد؟ آیا ناخن ها می توانند نشان دهنده وجود یک 
بیماری در بدن باشند؟ در مورد ناخن ها اطلاعات ریز 
و درشت و البته درست و غلط زیادی گفته و شنیده 
می شود. در این مطلب می خواهیم 10 واقعیت در 
خصوص ناخن ها را با شما در میان بگذاریم. لطفا با 

ما همراه باشید. 
ناخن های دست هر ماه 3,5 میلی متر رشد می کنند

 ناخن های دست هر ماه به طور متوسط سه و نیم میلی 
متر رشد می کنند.  

اما این عدد بر حسب عوامل متعددی متفاوت است؛ به 
عنوان مثال در برخی افراد به دلیل عوامل ژنتیکی ناخن ها 
سریع تر رشد می کنند و بر عکس، در برخی دیگر به دلیل 
اختلال هورمونی،  دیابت،  مانند  ها  بیماری  برخی  وجود 
استرس، کمبود آهن یا مصرف برخی داروها، رشد ناخن ها 
به کندی صورت می گیرد.   بهتر است بدانید که با گذشت 

زمان و افزایش سن، رشد ناخن ها کند می شود.
 سرعت رشد ناخن پا 

دو برابر کمتر از ناخن دست است
از  کمتر  را  پاهایتان  ناخن  که  است  طبیعی  کاملا 
دست هایتان کوتاه کنید. ناخن پاها به طور طبیعی دو برابر 
کمتر از ناخن های انگشتان دست ها بلند می شوند. در واقع 
ناخن پاها 1,6 میلی متر و ناخن دست ها 3,5 میلی متر در 

ماه بلند می شوند.
توجه داشته باشید که کوتاه کردن منظم ناخن ها، به فرم و 
گردی آنها بستگی دارد. بهتر است در کوتاه کردن ناخن پاها 

دقت بیشتری داشته باشید تا در گوشت پا فرو نروند.
 لکه های سفید نشان دهنده کمبود کلسیم نیست

روی  رنگ  سفید  های  لکه  رایج،  باورهای  خلاف  بر 
ناخن نشان دهنده ی کمبود کلسیم نیست، اما می تواند 

بازگو کننده ی این باشد که اتصال و چسبندگی ناخن به 
گوشت ضعیف است. 

این مسئله می تواند ناشی از وارد آمدن ضربه به ماتریس 
ناخن نیز باشد. 

این قبیل مشکلات در بین افرادی که ناخن های خود را 
می جوند رایج تر است و خطری سلامتی فرد را  تهدید 

نمی کند. 
اما ناخن هایی که به شکل فزاینده ای سفیدشده باشند، 
امکان وجود قارچ را نشان می دهند. در صورت بروز این 

مشکل لازم است که به متخصص مراجعه کنید.
 ناخن ها فاش کننده ی بیماری ها

معمولا پزشک ها در حین معاینه، ناخن های بیمار را نیز 
بررسی می کنند. در واقع ناخن ها می توانند اولین علائم 
وجود بیماری را در بدن بروز دهند که معمولا از چشم 

بیماران پنهان می ماند.
 - شکل ناخن ها: ناخن های منحنی و قوزدار احتمال وجود 
بیماری های ریوی، کبدی و حتی سرطان را افشا می کنند. 
البته ناخن برخی افراد به طور ژنتیکی به این شکل است. بهتر 
است هر گونه تغییری در شکل ناخن ها را جدی بگیرید و به 

پزشک مراجعه کنید تا خیالتان راحت شود.
 - ناخن های سرد و رنگ پریده: ضعف عروق در ناحیه نوک 
انگشت ها، سردی و رنگ پریدگی ناخن ها می تواند نشان از 

آرتریوپاتی، نارسایی قلبی یا ریوی باشد.
 - مقاومت ناخن ها: ناخن های ضعیف، نرم یا شکننده می 
توانند نشان دهنده کمبود مواد مغذی بدن بویژه آهن باشد.

 - رنگ ناخن ها: ناخن های سفید امکان وجود بیماری 
های گوارشی، ریوی یا لنفوم )نوعی سرطان خون( را نشان 

می دهند. 
ناخن های قهوه ای خبر از بیماری های هورمونی می دهند. 
لکه های کوچک قرمز رنگ روی ناخن ها احتمال وجود 

بیماری های خودایمنی را آشکار می سازند. 
در نهایت اینکه قرمزی اطراف ناخن ها می توانند نشان از 

درماتومیوزیت باشد.
 نباید کوتیکول ناخن ها دستکاری شود

کوتیکول بخشی از پوست و ناخن است که در حین مانیکور 
کردن بریده و جدا می شود. توجه داشته باشید که تغذیه ی 
اصلی برای رشد ناخن ها در این ناحیه انجام می شود و امکان 
دارد این کار یعنی جدا کردن کوتیکول، به نفع سلامتی تان 

نباشد. 
باید بدانید که جدا کردن و کندن این پوسته نازک در جایی 
که پوست انگشت به ناخن متصل می شود، مانند این است 

که عایق بندی انگشت را از بین برده باشید.
کوتیکول مانع از نفود میکروب ها به پوست و پایه ی ناخن 
می شود. بنابراین لازم است که از کندن و جدا کردن این 

بخش به ظاهر اضافی بپرهیزید.
 ناخن ها در فصل تابستان بیشتر رشد می کنند

فصل های مختلف و در واقع میزان نور خورشید نقش 
مهمی در رشد ناخن ها دارند. به این صورت که ناخن ها 
نیز مانند موها در فصل گرما و با تابش نور خورشید بهتر 
رشد می کنند. به خاطر اینکه گرما باعث تحریک جریان 
خون و همچنین ساخت کراتین بیشتر می شود که ناخن ها 

را می سازند.
بهتر است بدانید که چپ دست یا راست دست بودن نیز در 
رشد ناخن ها تاثیر می گذارد. در واقع ناخن های دستی که 
با آن می نویسید زودتر رشد می کنند، به خاطر اینکه گردش 

خون در این دست بیشتر است.
 شش ماه طول می کشد تا 
ناخن افتاده دست، نو شود

شوک ها و ضربه های واردشده به ناخن ها باعث تخریب و 
افتادن آنها می شود. اما جای نگرانی نیست، چون این ناخن 

ها دوباره رشد می کنند. 
 روند احیا یعنی زمانی که لازم است ماتریس به بستر ناخن 

متصل شود، بین 5 تا 6 ماه طول می کشد. 
این مدت زمان برای ناخن های پا بیشتر است و بین 9 تا 

12 ماه به طول می انجامد.
 ناخن های آقایان سریع تر رشد می کنند

در حالت کلی، ناخن های آقایان رشد سریع تری نسبت 
به خانم ها دارد. 

البته یک استثنا وجود دارد. در دوران بارداری ناخن های 
خانم ها به دلیل افزایش هورمون استروژن، سریع تر رشد 

می کنند.
 استفاده ی زیاد از لاک، ناخن ها را خفه می کند

لاک ناخن و پاک کننده های آن باعث آسیب به ناخن ها 
و تخریب آنها می شود. 

 ناخن هایی که مدام مانیکور شده و لاک زده می شوند، 
ضعیف تر و نرم تر بوده و رنگ آنها به زرد- نارنجی تغییر 

می کند. 
و شکننده  هایتان ضعیف  ناخن  اید،  متوجه شده  اگر 

شده اند، بهتر است چند ماه از لاک استفاده نکنید.
 بلندترین ناخن های جهان، هفت متر طول دارند

به  معروف  ولتون  کریس  نام  به  آمریکایی  خانم  یک 
»دوشس«، رکورد بلندترین ناخن های جهان را شکسته 

است. 
ناخن های دست راست این خانم 3 متر و 625 سانتی متر 
و ناخن های دست چپ وی 3 متر و 689 سانتی متر است. 
طول ناخن های این خانم که در کتاب گینس ثبت شده 
است در سال 2015 به 7 متر و 314 سانتی متر رسیده 
است. این خانم حدود 25 سال است که ناخن های خود را 

کوتاه نکرده است.
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نسل جدیدی از صندلی های چرخ دار ساخته شده که به کاربر این امکان را می 
دهد تا به راحتی از پله ها بالا و پایین رود.

این فناوری جدید توسط گروهی از محققان در سوئیس ارایه شده و پیش بینی می شود که 
به جهت کاربردی بودن، به زودی به مرحله تولید انبوه و تجاری هم برسد.این صندلی چرخدار 
تنها دارای دو چرخ است و زمانی که بر روی سطوح افقی حرکت می کند تعادل آن همچون 
فناوری دوچرخه ها Segaway تأمین می شود.ابتکار به خرج داده شده در طراحی این صندلی 
چرخدار به صورت یک سیستم حرکتی دو چرخ، موجب افزایش سرعت و چالاکی آن شده و 
همچنین به کاربر این امکان را می دهد تا در مواقع لزوم چرخش سریعی انجام دهد.این فناوری 
جدید که نوعی سیستم حرکتی برقی به شمار می آید Scalevo نام دارد و به محض رسیدن به 
پلکان، با استفاده از نوار نقاله مانندی که بی شباهت به سیستم حرکتی تانک نیست، به حرکت 
خود بر روی این نوع سطوح ادامه می دهد.قرار است در ماههای پیش رو نسخه پیشرفته تری 
از این صندلی چرخ دار آماده شود تا در رقابت ویژه معلولانی که از سیستم های کمک حرکتی 

جدید استفاده می کنند مورد آزمایش جدی قرار گیرد.

گاهی درختان هم عامل آلودگی می شوند!

استرس تان را با یک هدبند کنترل کنید

ساخت زیست حسگر تشخیص داروهای مؤثر در درمان سرطان
پژوهشگران ایرانی زیست حسگری را طراحی 
کرده اند که کاربرد آن در بررسی میزان تأثیرگذاری 
داروها بر پایداری ساختار چهاررشته ای DNA به 
منظور جلوگیری از رشد سلول های سرطانی است.

بر اساس اعلام ستاد توسعه فناوری نانو، جهانبخش 
رئوف، یکی از مجریان این طرح عنوان کرد: در انتهای 
تلومرها که ساختارهایی نوکلئوپروتئینی هستند، تکرار 
ساختار  ایجاد  به  منجر  گوانین،  از  غنی  خاص  توالی 
چهارشته ای DNA می شود. ایجاد ساختار چهار رشته ای 
در انتهای نواحی تلومرها، آن ها را از دسترس آنزیم فعال 
در سلول سرطانی»تلومراز«دور کرده و مانع از فعالیت این 

آنزیم می شود. 
وی افزود: با این کار از فرآیند سرطانی  شدن سلول ها 
ممانعت به عمل می آید، از این رو، هر لیگاند و دارویی 
که توانایی پایدار کردن ساختار چهار رشته ای و یا تغییر 
ساختار دو رشته ای به چهار رشته ای را داشته باشد، قادر 
است از سرطانی شدن سلول ها و یا پیشرفت سرطان ها 
جلوگیری کند و در نتیجه این ساختار نقش مهمی در 

طراحی داروهای ضد سرطان بر عهده دارد. 
رئوف اظهار داشت: نتایج مطالعات الکتروشیمیایی نشان 
داده که زیست حسگر طراحی شده، بستر مناسبی را 
برای بررسی توانایی داروهای مختلف در پایدار کردن این 
ساختار به وجود می آورد. مزیت ویژه  این زیست حسگر، 
تشخیص سریع داروهایی است که قادرند ساختار چهار 

رشته ای DNA را پایدار کرده و با آن برهمکنش دهند.
 وی در ادامه افزود: در این طرح الکترود گرافیت چاپی 

اصلاح شده با سیلیکا و نانوذرات طلا، به عنوان بستری 
مناسب برای ساخت زیست حسگر ساختار چهاررشته ای 
DNA و بررسی برهمکنش آن با تعدادی از داروها به کار 
گرفته شد و رفتار الکتروشیمیایی زیست حسگرهای تهیه 
شده قبل و بعد از مرحله  تثبیت DNA و برهمکنش 
با داروها، به کمک فنون مختلف نظیر ولتامتری پالس 

تفاضلی و ولتامتری چرخه ای بررسی  شد.
نمایی  دورنگ  طیف بینی  روش  از  گفت:  وی   
مورد  در  اطلاعاتی  آوردن  به دست  دورانی»CD«برای 
 DNA نحوه  برهمکنش لیگاندها با ساختار چهار رشته ای

استفاده شد. 
به گفته  رئوف، به منظور بررسی گزینش پذیری زیست 
 ،)TAM(حسگر مورد نظر، از داروهای مختلف تاموکسیفن
فلوتامید )FLU( و همچنین داروهای هم خانواده با داروی 
سفالکسین»CEF«، نظیر:سفکسیم»CIF« و آموکسی 
سیلین»AMO«استفاده شده است. طبق نتایج، داروهای 
ضد سرطان فلوتامید و تاموکسیفن بالاترین پاسخ ها را 
در پایدارسازی ساختار DNA نشان می دهد. همچنین 
پاسخ زیست حسگر مورد نظر نسبت به داروی سفالکسین 
بالاتر از سایر داروهای هم خانواده خود است که بیانگر 
توانایی بالاتر داروی سفالکسین در پایدار کردن این نوع 

ساختار است.
 ساختار چهار رشته ای DNA در فرآیند سرطانی شدن 
سلول ها و مهارکردن گونه ای آنزیم  فعال در سرطان ها 
نقش بسزایی دارد. از این رو مطالعه  چگونگی پایداری 
این نوع ساختار بر روی زیست حسگرها و همچنین ایجاد 

روشی ساده به منظور بررسی برهمکنش آن ها با یکسری 
از داروها و یا ترکیبات مختلف، حائز اهمیت فراوانی است. 
این مطالعات می توانند در تشخیص، طراحی و ساخت 

داروهای ضد سرطان مورد استفاده قرار گیرند.
 این تیم تحقیقاتی به ارائه  روشی مؤثر برای تشخیص 
ساختار چهار رشته ای DNA به کمک زیست حسگرها 
پرداخته اند. همچنین از این شیوه برای بررسی عملکرد 
تعدادی از داروهای پایدار کننده  این ساختار استفاده شده 
است.روش ساخت کم هزینه، پاسخ دهی سریع و دقت 
بالا از ویژگی های این زیست حسگر است. در ساخت این 

زیست حسگر از نانوذرات طلا استفاده شده است.

خودرویی که حس ششم دارد
در سال های اخیر، پروژه های بسیاری از سوی کمپانی های خودروسازی برای 
نجات جان رانندگان یا به حداقل رساندن تصادفات ارائه شده اما اکنون جگوار از 

پروژه متفاوتی خبر داده است.
هر ساله انسان های بسیاری در تصادفات رانندگی کشته می شوند به همین دلیل 
کمپانی های خودروسازی به دنبال وارد کردن سیستم های جدیدی در محصولات خود 
هستند تا نه تنها بتوانند از تعداد قربانیان بکاهند بلکه نگاه مخاطبان بیشتری را نیز به خود 
جلب کنند. در سال های اخیر، فناوری های متفاوتی مانند سیستم هایی که مانع از خواب 
راننده می شدند یا عدم افزایش سرعت را به دنبال داشتند روی خودروها نصب شدند. اما 
اکنون جگوار از سیستم جدید و متفاوتی بر خودروهایش خبر داده که با الهام از پروژه های 
ناسا اتخاذ شده است. ناسا در حال فعالیت بر روی پروژه ای است که به تمرکز و همینطور 

افزایش مهارت فضانوردان در ماموریت های فضایی کمک می کند.
در پروژه جدید جگوار از برترین فناوری های روز دنیا بهره گرفته شده است. در فناوری 
جدید که به »حس ششم« مشهور شده به مانیتور ضربان قلب و همینطور میزان تنفس 
راننده پرداخته می شود تا با آنالیز این معیارها بتوان به تمرکز یا عدم تمرکز راننده پی برد و 
در صورت مشاهده هر گونه اختلال در رانندگی، سیستم به طور خودکار به اجرای کارهایی 

می پردازد تا جان راننده را از هر گونه خطری حفظ کند.
خودروهای جگوار مجهز به »صندلی های سلامتی« شده اند تا وظایفی مانند اندازه گیری 
ضربان قلب و ... را انجام دهند. هدف از پروژه حس ششم را می توان در کاهش تصادف و 

همینطور پیش بینی خطر قبل از وقوع هر گونه تصادفی دانست.

ساخت صندلی چرخ دار با قابلیت حرکت در پلکان

منابع  عنوان  به  را  درختان  نمی توانیم  ما  بیشتر 
آلاینده محیط زیست تصور کنیم. به عنوان پیکره های 
طبیعی، آنها اساسا باید به حال محیط زیست مفید 
ژاپن  کیوشوی  دانشگاه  جدید  پژوهش  اما  باشند، 
نشان می دهد که سدرها وسروهای کهنسال می توانند 
به اندازه یک زمین کشاورزی مدیریت نشده یا یک 

مجموعه شهری، آلودگی زیست محیطی ایجاد کنند.
در حقیقت این آلودگی ناشی از سازوکار نادرست درختان 

نیست، بلکه مربوط به نحوه کاشت و مدیریت آنها است.
این درختان در ژاپن و سایر کشورها اغلب نقش مهمی در 
باقی ماندن کیفیت آب بر عهده دارند.بسیاری از جنگل های 
سدر و سرو ژاپن در دهه های 1950 و 1960 کاشته شده و 
60 درصد از این کاشت ها بر روی زمین های خصوصی بوده اند؛ 

بنابراین این جنگل ها طبیعی نبوده و با اهداف اقتصادی 
کاشته شده اند.در زمان کاشت آنها، میزان این درختان بسیار 
اندک بوده است، ولی افزایش واردات چوب ، قیمت چوب سدر 
و سرو را در ژاپن تحت تاثیر قرار داده و نهایتا منجر به کاهش 
مدیریت این جنگل های دست کاشت شده است. در نتیجه، 
امروز زمین های متراکم پوشیده از درختان کهنسالی است که 
به سایر گیاهان اجازه رشد نمی دهند.بر اساس پژوهش های 
انجام شده، این جنگل های دست کاشت کهنسال، در حال 
حاضر به منبعی از آلودگی نیتروژن تبدیل شده اند. در زمان 
بارش برف و باران، جریان غنی از نیتروژن از این جنگل ها 
به سمت پیکره های آبی راه می افتد و منجر به رشد بیش 
از اندازه جلبک ها در منابع آبی می شود.اما این نیتروژن از 
کجا می آید؟ در جنگل های طبیعی، برگ سوزنی درختان 

کهنسال می ریزد و در کف جنگل جمع می شود که کرم های 
خاکی و میکروب های خاک این برگ ها را تجزیه می کنند 
و موادمغذی را به داخل خاک بازمی گردانند. رشد درختان 
جوان، این فرآیند را تکمیل و مواد مغذی را دوباره جذب 
می کند.اما سن بالای درختان در این جنگل های دست کاشت 
به این معنی است که آنها رشد بسیار آهسته تری داشته و به 
مواد غذایی کمتری نیاز دارند و لذا نسبت به درختان جوان، 
کمتر این مواد را از خاک جذب می کنند. نیتروژن یکی از 
این مواد مغذی است. علاوه بر این تراکم بیش از اندازه این 
درختان به این معنی است که سایه زیادی در کف جنگل 
وجود دارد که مانع از رشد سایر گیاهان می شود. از آنجا 
که مواد غذایی از جمله نیتروژن بلااستفاده در خاک باقی 

می مانند، نهایتا به نهرها و مسیرهای آبی راه پیدا می کنند.

محققان امریکایی از تولید و عرضه گجت متفاوتی خبر داده اند که می تواند در 
مدیریت و کنترل استرس به کاربرانش کمک کند.

 استرس تبدیل به یکی از یاران همیشگی انسان های عصر امروزی شده تا جایی که برخی 
برای غلبه بر این حس به مصرف داروهای آرامش بخش روی می آورند. این موضوع در حالی 
است که فناوری در سال های اخیر به کمک انسان ها شتافته تا زندگی بهتری را برای آنها رقم 

بزند.
گجت های بسیاری برای کنترل و مدیریت استرس تولید و روانه بازار فناوری شده اند که از 
میان آنها می توان به ساعت، دستبند و همینطور هدفون های هوشمندی را نام برد که این امکان 
را در اختیار کاربرانشان قرار می دهند. اکنون گجت جدید و متفاوتی با همین قابلیت تولید و 

عرضه شده که می تواند سودمند و مفید باشد.
 محققان امریکایی موفق به ساخت هدبند متفاوتی شده اند که به کنترل امواج مغزی کاربر 
پرداخته و واکنش های متفاوتی را در برابر استرس وارد شده به شخص بروز می دهد. این هدبند 
می تواند نقش متفاوتی در مدیریت و همینطور کنترل استرس ایفا کند. گجت جدید با نام 

Muse و به معنای »تفکر« است.
از قابلیت های این هدبند می توان به مجهز بودن به هفت حسگر EEG را نام برد که هر گونه 
فعالیت الکتریکی نامرتب در مغز را شناسایی و اطلاعات را به نرم افزاری که روی اسمارت فون ها 

نصب می شود، ارسال می کند.
این گجت با نرم افزاری که Calm نامیده می شود و باید روی اسمارت فون یا تبلت ها نصب 
شود، ارتباط برقرار می کند و به کاربرانش اجازه می دهد تا از وضعیت خود اطلاع پیدا کنند. این 

نرم افزار از قابلیت نصب بر پلتفورم های اندروید و iOS را برخوردار است.
مخترعان این گجت معتقدند استفاده طولانی مدت از این گجت می تواند در آرامش و 

همینطور تمرکز بیشتر کاربران نقش به سزایی را ایفا کند.
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بخورید و راحت بخوابید
در این مطلب چند ماده ی غذایی که خوابی راحت را برایتان به ارمغان می آورد 

معرفی می شوند. لطفاً با ما باشید.
 برای داشتن خوابی راحت، لازم است که به محتویات بشقاب هایتان توجه ویژه ای 
داشته باشید. متخصصان برخی مواد غذایی را منع می کنند چون باعث بی خوابی می شود 
و در عوض مصرف برخی دیگر توصیه می شود چون باعث افزایش حالت خواب آلودگی و 
داشتن خوابی راحت می شود. در این مطلب چند ماده ی غذایی که خوابی راحت را برایتان 

به ارمغان می آورد معرفی می شوند. لطفاً با ما باشید.
سیب زمینی برای اینکه نصف شب بیدار نشوید

سیب زمینی مانند هر ماده ی غذایی نشاسته ای دیگر سرشار از نشاسته است. این 
کربوهیدرات ها باعث خوابی راحت می شوند. مواد غذایی دیگری مانند سیب زمینی 
شیرین، هویج فرنگی و غیره نیز هم همین خاصیت را دارند. اما برای اینکه شاخص 
گلیسمی این مواد غذایی پایین بماند که تمام شب را شما را سیر نگهدارند و مانع از 
بیداری شود نباید آن ها را به صورت پوره مصرف کنید. به خاطر اینکه فیبرهای موجود 
در آن ها شکسته می شود و نشاسته را به قندی با شاخص گلیسمی بالا تبدیل می کنند.

 عدس خواص آرام بخشی داردتمام حبوبات )نخود، عدس، لوبیا و غیره( که به کندی 
تجزیه می شوند خواص آرام بخشی دارند. شما می توانید این مواد غذایی حاوی پروتئین را 

با سبزیجات و غلات )به عنوان مثال عدس و برنج( مصرف کنید.  
آب گیلاس مدت زمان خواب را افزایش می دهد

نتایج یک پژوهش انگلیسی در سال 2011 نشان داد که مصرف آب گیلاس باعث 
بهبود و افزایش کیفیت خواب می شود. در سال 2014 نیز نتایج این پژوهش توسط 
محققان دیگر به اثبات رسید. به عقیده ی محققان نوشیدنی 250 میلی لیتر آب گیلاس 
)صبح و شب( به مدت 15 روز، باعث افزایش کیفیت خواب شرکت کننده ها شده است. به 
خاطر اینکه گیلاس منبع طبیعی هورمون ملاتونین است که باعث تنظیم ساعت خواب 
و بیداری می شود. علاوه بر این، آنتی اکسیدان های موجود در این میوه نیز موجب بهبود 

جذب تریپتوفان می شوند.
 ماهی آزاد: پروتئین هایی که باعث خوابی راحت می شود

در حالت کلی توصیه می شود که شب ها مواد غذایی سرشار از پروتئین غیرمحرک 
را در الویت قرار دهید. گوشت قرمز حاوی اسیدآمینه تیروزین است که مانند ماده ای 
محرک عمل می کند. اما گوشت های سفید و ماهی جزو مواد غذایی مفیدی هستند 
که پروتئین هایشان غیرمحرک است و برای مصرف شبانه مناسب تر هستند. بهتر است 
شب ها فیله ی مرغ، ماهی ساردین یا تن که حاوی تریپتوفان یا ویتامین B6 هستند به 
همراه مواد غذایی نشاسته ای مصرف شود. در این صورت خوابی راحت را تجربه خواهید 

کرد.  
یک لیوان شیر: عادتی که می تواند خواب آور باشد

شیر حاوی تریپتوفان است که پیش ساز سروتونین محسوب می شود. از لحاظ تئوریک، 
جذب تریپتوفان باید منجر به خوابی راحت شود اما در عمل این اطمینان وجود ندارد که 
بدن از این تریپتوفان برای سنتز سروتونین استفاده کند. اگر برخی افراد با مصرف شیر 
قبل از خواب می توانند به راحتی بخوابند به خاطر این است که به خود عادت داده اند که 
با نوشیدن آن به خوبی بخواند. توجه داشته باشید که در برخی افراد امکان دارد مصرف 

شیر نتیجه ی عکس دهد. 
یک واحد میوه اگر میل به دریافت طعم شیرین دارید

اگر عادت دارید که غذا را با مصرف دسر به پایان برسانید بهتر است بدانید یک واحد 
میوه ی تازه مشکلی ایجاد نمی کند به خاطر اینکه قند موجود در آن یعنی فروکتوز 
شاخص گلیسمی پایین تری دارد. در عوض توصیه می شود که از مصرف شکلات سیاه 
خودداری کنید به خاطر اینکه حاوی مواد محرکی مشابه کافئین است. علاوه بر این لازم 
است که از مصرف کیک و شیرینیجات دیگر نیز خودداری کنید چون شاخص گلیسمی 

آن ها بالاست و با تأثیری مشابه در خواب اختلال ایجاد می کنند.
برای خوابی راحت تغییرات دیگری ایجاد کنید

اگر دچار بی خوابی یا بدخوابی هستید نباید انتظار معجزه از مواد غذایی داشته باشید. 
برای داشتن خوابی راحت علاوه بر مصرف مواد غذایی آرام بخش و خواب آور لازم است 
تغییراتی در محیط اتاق خواب ایجاد کنید و شب ها فعالیت های آرامش بخش داشته 
باشید. حتماً یک ساعت و نیم قبل از خواب هرگونه صفحه ی روشن مانند تبلت، تلفن 
همراه و غیره را خاموش کنید؛ چون نور باعث بی خوابی می شود. دقیق تر اینکه نورهای 
سفید، آبی یا سبز علائم خواب آلودگی را به هم می ریزند. در رختخوابتان کار دیگری 
انجام ندهید و هرگز پرونده های کاری و غیره را به اتاق خواب راه ندهید. توصیه می کنیم 

تلویزیون، مطالعه از روی تبلت و غیره را کنار بگذارید.



اجتماعی ۶

اهمیت دعا کردن در ماه رمضان 
یکی از سختترین کارها، برای بسیاری از ما، درخواست چیزی از دیگران 
است، آنقدر گاهی این درخواست ها سخت می شوند که حتی حاضر نیستیم 
از پدر و مادرمان هم،  چیزی طلب کنیم، چرا که یک حس منفی ناتوانی به ما 

دست می دهد، که از برآوردن نیاز خود عاجزیم. 
 و این حس  واقعا عذاب آور است، چرا که ما خودمان شاهد هستیم که وقتی کسی 
مرتبا از ما چیزی میخواهد ، به طور مکرر پول قرض می خواهد، یا مدام از وقت و انرژی 
ما  مطالبه دارد، و هر خواسته دیگری به مرور زمان ارزش و اعتبار آن شخص برای 
ما زیر سوال می رود، دیگر  احترام سابق را برای او قائل نیستیم  و این یک واکنش 

ناخودآگاه است.
به همین خاطر خداوند متعال ما را از درخواست از دیگران و زیر پا گذاشتن عزّت 

نفسمان بر حذر داشته است، 
بحار النوار: قالَ النبیُّ صلی الله علیه و آله یوَما لِصحابهِِ: تبُایعِونی علی أن لا تسَألوُا 
الناسَ شَیئا ، فکانَ بعدَ ذلک تقََعُ المِخْصَرَةُ مِن یدَِ أحَدِهِم فَیَنزِلُ لهَا، و لا یقَولُ لحَدٍ: 

ناولِنِْیها .) بحار النوار: 37/158/96(؛ 
بحار النوار: روزی رسول خدا صلی الله علیه و آله به اصحاب خود فرمود: با من بیعت 
کنید بر این که چیزی از مردم نخواهید. از آن پس، اگر چوبدست کسی از دستش 
می افتاد، خودش ]از مرکب[ پیاده می شد و آن را بر می داشت و به کسی نمی گفت: 

آن را به من بده. 
)البته این ها به معنی این نیست که اگر کسی چیزی از ما خواست دریغ کنیم، این 

هشدار برای این است که بیاموزیم عزّت نفسمان را به هر قیمتی حفظ کنیم.(
اما در این عالم خاکی، و در این زمانه مرگ معرفت ها و مرام ها ، کسی هست که 
دست رد به سینه هیچ کس نمی زند، هم توانش را دارد، هم ثروتش را، هم قدرت و 
هم  مهربانی و دلسوزی لازم را ....او ثروتی دارد که هرگز تمامی ندارد، قدرتی دارد، که 

هیچ قدرتی بالاتر از او نیست.
از او هر چه خواسته شود اجابت می شود هر چه در توان کسی از بنی بشر نیست از 
او بر می آید، و مهمتر از همه اینست که اگر هزاران بار از او درخواست کنیم، نه تنها 

ارزشمان را از دست نمی دهیم، بلکه برای او عزیزتر و محترمتر خواهیم شد. 
ِّی لوَْلَا دُعَاوُکُمْ .....« )الفرقان، 77(؛ بگو اگر  در جایی که می فرماید: »قُلْ مَا یعَْبَأُ بکُِمْ رَب

دعای شما نباشد پروردگارم هیچ اعتنایی به شما نمی کند. 
و این ارزش گرفتن از دعا، به خاطرایمان و توجهی است که ما به آفریدگارمان داریم، 
از خلق او روی گردانیم، و به او رو می کنیم، این دعا به ما ارزش می دهد، چون نمادی 
است از ایمان ، بنابراین، دعا  نه تنها نیاز ما را برطرف می کند که به ما ارزش هم 

می دهد.  
  مراتب دعا 

گفتیم دعا یک عبادت است ، عبادتی از روی عجز و نیاز ، اما این عبادت مراتبی دارد 
، که اگر ما بدانیم، باعث رشد معنویمان خواهد شد، وقتی ما بیاموزیم که در این عالم 
برگی بدون اجازه خداوند از جای خود نمی جنبد، و هیچ  مخلوقی توان این را ندارد که 
بدون خواست و اراده خداوند برای ما قدمی بردارد ، این اولین مرتبه ایمان است، که ما 

از خلق بر می گردیم و به سوی خالق رو می کنیم.
مرتبه بالاتر این است که ما از حاجت خواهی های مادی فراتر می رویم و از خداوند 
طلب معنویات می کنیم، طلب معرفت و بینش می کنیم، این خواسته ها یعنی ما 
رشد کرده ایم و دنیا و ما فیها برای ما کوچک شده اند. نه اینکه نخواهیم، بلکه ارزش 
دلبستگی برای ما ندارند ما می خواهیم به بالاتر از دنیا برسیم، می خواهیم خود را و 

خدای خود را بشناسیم.
این دعا ارزشمندترین دعاهاست، دعایی که برای شناخت و معرفت و در نتیجه عاقبت 

به خیری باشد.    
بهترین فرصت برای دعا کردن 

ماه رمضان دعاها  ماه گشوده شدن درهای رحمت خداوند است، در  ماه رمضان 
مستجاب می شود، ماه رمضان ،ماه هم صحبتی عبد با معبود است، ماه  خواستن ها و 
اجابت هاست، هنگامه ای که حجاب ها و موانع میان ما و خدایمان برداشته می شود. 
پیامبر صلی الله علیه و آله فرمود: درهای آسمان در شب اوّل ماه رمضان گشوده می 

شود و تا آخرین شب این ماه بسته نمی شود. )بحار النوار:8/344/96 ( 
آیت الله حاج آقا مجتبی تهرانی)ره(: در شرح این حدیث فرمودند: »...در روایت تعبیر 
به "ابواب "شده است ... یعنی تمام حجب از طرف خداوند نسبت به بندگانش برداشته 
می شود، هیچ حجابی نیست، تمام درب ها باز است، هر تقاضایی که متناسب با دری 
باشد، به خداوند متعال می رسد، چه مادی چه معنوی ....و نتیجه آن اینست که این 
تقاضاها بی جواب نمی ماند، به تعبیری امروزی به بایگانی نمی رود، مستقیم به خود 

خداوند می رسد. ...«.
پیامبر اکرم صلی الله علیه و آله در خطبه شعبانیه فرمودند: ».....اعمال شما در آن )ماه 
رمضان( پذیرفته است و دعاهای شما مستجاب، پس، از پروردگار خویش با نیت های 
راستین و دلهای پاک، بخواهید که توفیق روزه این ماه و تلاوت قرآن در آن را به شما 

عنایت فرماید.« )وسائل  الشیعة ج: 10 ص : 314( 
در این خطبه رسول خدا صلی الله علیه و آله خطاب به ما می فرمایند دعای شما 
مستجاب است، بنابر مقدماتی که گفتیم نتیجه می گیریم که ماه مبارک رمضان، 

فرصت طلایی دعا کردن و جواب گرفتن است. 
حاجات ما به آسمان می روند و مستجاب شده بر می گردند، اگر تأخیری در استجابت 
دیدیم ناامید نشویم چرا که خداوند حکیم بهتر می داند که  صلاح ما چیست، به هر 
حال چک دعا امضا شده است، استجابت دعاها حتمی است، پس در این ماه عزیز، 

از هر فرصتی برای دعا کردن استفاده کنیم، چه در طلب حاجات مادی چه معنوی.
امام علی علیه السلام می فرماید:

»خداوند کلید گنجینه ها)ی رحمتش( را در دستان تو قرار داده است، که به تو اجازه 
داده از او درخواست کنی تا هر گاه بخواهی، درهای نعمتش را با دعا بگشایی و بارش 
باران رحمتش را طلب نمایی؛ پس اگر اجابت دعایت به تأخیر افتاد، این تأخیر تو را 

ناامید نسازد«.

هشدار های 
انتظا می

یکی از راهکاری پیشگیری از سرقت منازل 

استفاده از دوربین و سامانه ضبط تصاویر در 

پارکینگ ها و دیگر مشاعات ساختمان می باشد.

توصیه های 
راهور

هنگام بروز گره هاي ترافیکي، 
از اشغال خط عبور وسایل نقلیه 
مقابل، اکیدا خودداري کنید تا 

ضمن امکان امداد رساني، پلیس 
راه بتواند در سریع ترین زمان 
ممکن، نسبت به گشایش جاده 

اقدام نماید.
اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

از رویا پردازی به موفقیت برسید 
در اینجا 10 نکته برای آشکار کردن گرایش »می توانم انجام دهم« در وجود 

شما ارائه شده اند:
1- بیچارگی را از خود دور کنید: افرادی با گرایش »می توانم انجام دهم« دنبال راه 
حل هستند و در طول مسیر، راه حل های خلاقانه ای می یابند که دیگران حتی برای 
یافتن آنها فکر هم نمی کنند. به جای غلتیدن در بیچارگی، افرادی با گرایش »می توانم 

انجام دهم« با پشتکار فراوان در جستجوی غلبه بر موانع پیش رو هستند.
2- آستین همت را بالا بزنید: افرادی با گرایش »می توانم انجام دهم« ترس ندارند. 
آنها مستقیم به سمت منبع راه حل خود می روند. در چالش با مشکلات برای انجام 
امری مهم، هر تلاش آنان درس آموز است. آنها منتظر نمی مانند؛ دست به کار می شوند.

3- شکایت ممنوع: افراد »می توانم انجام دهم« از شکایت خودداری می کنند. آنها 
به بیهودگی آن پی برده اند و ذهن و دهان خود را در مقابل افراط در این عمل تلف 

کننده وقت، محافظت می کنند.
4- خود را جای دیگران بگذارید: افراد »می توانم انجام دهم« با دیگران همدردی 
می کنند. آنها سعی می کنند به هر مخمصه ای از نقطه نظر دیگران بنگرند تا بهترین 

تصمیم را اتخاذ کنند.
5- اشتیاق را در خود پرورش دهید: افراد »می توانم انجام دهم« از سوختن و 
ساختن در امان هستند. آنها عاشق کاری هستند که انجام می دهند چون آموخته اند 
که چگونه به آتشی که آنها را به پیش می برد سوخت برسانند. پاداش به باهوش ترین 
داده نمی شود و نه به فردی که امتیاز وراثتی و موقعیت دارد بلکه به آن کسی داده 

می شود که اشتیاق دارد.
6- دومین مایل را اضافه بپیمایید: افراد »می توانم انجام دهم« از انتظارات فراتر 
می روند. وقتی دیگران دنبال راه حل های قابل قبول هستند، آنها تا به غیرقابل تصورها 
دست نیابند، راضی نخواهند شد. آنها انتظاراتی از خود دارند که بالاتر از چیزی است که 

توسط افراد یا موقعیت های اطراف شان به آنها دیکته می شود.
7- تعلل را رها کنید و کار را شروع کنید: افراد »می توانم انجام دهم« دست به 
کار می شوند. وقتی دیگران از ترس و نگرانی عاجز شده اند، آنها شهامت پیشروی دارند. 
آن لحظه که همه چیز امن و تضمین شده باشد، شاید هرگز از راه نرسد؛ پس چرا 

منتظرش باشیم؟
8- با جریان پیش بروید: افراد »می توانم انجام دهم« با تغییرات هماهنگ می شوند. 
آنها با یک پیچ غیرمنتظره در جاده از راه به در نمی شوند. آنها با نگاهی مثبت، تحول 

را می پذیرند.
9- تا پایان راه پیگیر باشید: نه تنها افراد »می توانم انجام دهم« خود آغازگر هستند، 
بلکه تمام کننده هم هستند. آنها با حداکثر ظرفیت، کار مورد نظرشان را آغاز می کنند 
و به پیش می برند. اگر تعهدی کامل با گرایش »می توانم انجام دهم« داشته باشید، 
حتما جواب می گیرید. تعهد مشتاقانه، مسری است و امکانات و فرصت ها به دنبال 
تصمیم می آیند. مدیران متعهد پاداش ها را در مسیر می یابند با گشایشی که در کار 
به وجود می آید و ملاقات با دیگرانی که به سمت هیجان و انرژی ساطع شده از آنان 

کشیده می شوند.
یک نکته مهم مدیریتی برای سال جدید: یکی از مسئولیت های مهم شما به عنوان 
کارآفرین این است که بتوانید در کارکنان و اعضای تیم تان انگیزه ای را به وجود آورید 
تا اهداف کسب و کار را محقق کنند. بسیاری از کارآفرینان در اغلب اوقات از این مسئله 
گلایه می کنند که از انگیزه بخشی به کارکنانشان برای پیشبرد کسب و کار ناتوانند. در 
ادامه راهکارهایی را آورده ام که می توانید در سال جدید به کار ببندید و انگیزه و بهره 
وری تیم تان را بسیار افزایش دهید. * تصویر نهایی را به آنها نشان دهید. به افراد کمک 

کنید تا ببینند که با اتمام وظایف شان، آینده ای مثبت تر خواهند داشت.
* به آنها مسئولیت بدهید. افرادی که عادت به ترک کاری دارند از نتایج بد چنین کاری 
دچار زحمت نمی شوند و به دردسر نمی افتند. این وضعیت را تغییر دهید. * به آنها 
کمک کنید تا زمان شان را مدیریت کنند. افرادی که کارشان را تمام نمی کنند، اغلب 

بی نظم هستند. ابزاری در اختیارشان قرار دهید تا کارهایشان را برنامه ریزی کنند.
* یک شریک کاری بیابید. گاهی همراه کردن افرادی که کارشان را تمام نمی کنند با 

افرادی با انگیزه بالا می تواند به آنها کمک کند که در کار خود پیگیر باشند.
* تنها به کار تمام شده پاداش بدهید. تلاش را ستایش کنید اما پاداش ندهید.

تهدیدهای تابستان برای جوانان

فصل تابستان فرا رسید و اغلب دانش آموزان که از درس و 
مدرسه رها شده اند، حالا بدون هیچ برنامه ای اوقات فراغت 

خود را می گذرانند. 
تابستان برای بچه های محصل در حالی از راه می رسد که خانواده ها 
همواره این دغدغه را دارند که فرزندان شان این سه ماه تعطیلی را 
چگونه سپری خواهند کرد. برخی از این بچه ها سراغ کلاس های 
آموزشی می روند، بعضی ها راهی آموزشگاه های علمی و هنری می شوند 
و عده ای نیز ورزش مورد علاقه خودشان را دنبال می کنند. اما، قریب 
به اتفاق این بچه ها، برنامه ای برای چگونه گذراندن این ایام ندارند و 
بعضا این اوقات را به بطالت سپری می کنند. در این بین، مکان هایی 
مثل قهوه خانه ها و...، محل حضور جوانان و نوجوانانی می شود که هیچ 
برنامه و هدفی در روزهای تابستان ندارند و گرفتار آسیب های این قبیل 

محیط ها و اماکن می شوند.
یکه تازی قهوه خانه ها در پر کردن اوقات فراغت

اوقات فراغت در کجا سپری می شود؟ قهوه خانه ها، فروشگاه های عرضه 
بازی های کامپیوتری، پارک ها و بوستان ها، خیابان ها، زمین های بازی، 
فرهنگ سراها، سفر و جاده شمال که بسیاری از آنها هزینه های زیادی 
دارد و راحت ترین آن قهوه خانه ها هستند. این قدر نگوییم چرا فلان 
کشور موفق است؟ بهتر است یک روز تعطیل به قهوه خانه ها سری 

بزنیم.
 پاییز سال 90 بود، دولت وقت مصوبه ای داشت که بر اساس آن 

استعمال قلیان در قهوه خانه ها آزاد شود. دیوان عدالت اداری هم آن را 
ابطال کرد اما باز هم دولت وقت با مصوبه ای دیگر استعمال مواد دخانی 
در قهوه خانه ها را آزاد کرد و الان همان قلیان ها در قهوه خانه ها یکه 

تازی می کنند.
هوای خنک، دوسیب، وای فای مجانی!

با گشت و گذار در قهوه خانه ها شاهد خانه تکانی عجیبی هستیم، برخی 
وای فای نصب کرده اند و برخی اقدام به نصب تلویزیون کرده اند. انگار 
روزهای بره کشان قهوه خانه دار هاست. و می خواهند جای خالی وزارت 
ورزش و جوانان را با انواع تنباکوهای خوش طعم و تسهیلات ویژه پر 
کنند. این روزها قهوه خانه ها با 12 تا 18 هزار تومان جذابیت بیشتری 

برای جوان ما دارد. محیطی خنک با »وای فای« مجانی!
پیشنهاد یک جامعه شناس

دکتر امان الله قرایی مقدم جامعه شناس می گوید: در قرن 18 به دلیل 
ورود تکنولوژی، اوقات فراغت انسان زیاد شد و به هفته ای 50 ساعت در 
6 روز هفته رسید. بنابراین به فکر پر کردن این اوقات افتادند. این جامه 
شناس ضمن انتقاد از مسئولین می گوید: فکر کردند چند ورزشگاه و 
فرهنگ سرا بسازند، کار کرده اند. جوان ها این روزها به جای رفتن به 
فرهنگ سراها به جاهایی پناه می برند که هم ارزان است و هم می توانند 

وقت خالی خود را پر کنند.
قرایی مقدم معتقد است که با احتساب کنکوری ها و تعطیلی مدارس 
14 میلیون بیکار داریم. دولت برای قشر ضعیف و متوسط چه کرده 

است؟ هر کسی که قادر به مسافرت رفتن نیست. جوانان ما آینده سازان 
فردا هستند. دولت باید کارگاه های مجانی و گردش علمی مجانی در 
اختیار جوانان قرار دهد. این جامعه شناس تاکید می کند: جوان ما 
دنبال اینترنت رایگان است و پناه می برد به قلیان و زدن حرف های 
بیهوده در سر چهارراه ها. و در آخر هم گرفتار اعتیاد و مواد مخدر 
می شود، که صدمه آن صدها برابر بیشتر از آن است که برای اوقات 
فراغت یک جوان سرمایه گذاری کنیم. به همین دلیل است که جامعه 
شناسان در بررسی های خود می گویند اگر یک دلار در راه اوقات فراغت 

نسل جوان به کار ببریم بیشتر از هزار دلار سود می کنیم.  
قرایی مقدم، یکی از راهکارها را نوسازی و بازسازی امکانات فراغت 
می داند و باور دارد: برنامه های ورزشی پرتحرک، موسیقی مناسب، شنا 
و فوتبال باید فراهم شود. از وقت طلایی جوانان باید بهره برداری کرد 
چون بعدها این سرمایه گذاری جواب می دهد. جوانی که قهوه خانه را 

اوقات فراغت خود می داند در آینده جوان سالمی نخواهد بود.
گفته های این جامعه شناس در حالی است که نمایندگان مجلس و 
کارشناسان دیگر هم نظرات جالبی در این باره دارند. در این میان به 
سراغ فردی می رویم که روزی سکاندار مدیریت جوانان کشور را به 
دست داشت و حالا بعد از سازمان ملی جوانان به عنوان نماینده مردم 

تهران در مجلس شورای اسلامی حرف های شنیدنی دارد.
مثنوی هفتاد من کاغذ اوقات فراغت

مهرداد بذرپاش در گفتگو با خبرنگار مهر می گوید: متاسفانه تاکنون 

نتوانسته ایم برنامه های خوب و فراگیر در حوزه اوقات فراغت اجرایی 
کنیم. جوان ها غیر از گذران اوقات فراغت و نشاط نیازمند یادگیری 

مهارت هستند.
وی به رونق کم کانون های فرهنگی مساجد، مدرسه ها و دانشگاه ها 
اشاره می کند و اعتقاد دارد: برخی از مسئولین بهانه بودجه را می گیرند 
و برخی کلا حوصله این اقدامات را ندارند. برخی هم با بهانه اینکه این 
کارها اثربخشی کمتری دارد آن را رها کرده اند. از طرفی هجوم فزاینده 
القائات سبک زندگی مصرفی و غیر سازنده و غیر موثر که به جامعه 
ایرانی تحمیل شد و ایران را به سمت جامعه مصرفی بی تفاوت نسبت 
به مسائل کشور و دنیا بر مبنای فرد گرایی و زندگی خصوصی سوق 
می دهد و این دستور کار رسانه های معاند و بدخواه ایران است. که در 

برخی حوزه ها هم موفق بوده اند.
وقتی ورزش متعلق به جامعه چند صد نفری می شود!

بذرپاش کم کاری برنامه ریزان و هجوم القائات مصرف گرایی رسانه های 
بیگانه که آمار نامناسبی دارد را زیبنده جامعه اسلامی ایران نمی داند 
و تاکید می کند: فکر اینکه چه باید کرد خود مثنوی هفتاد من است. 
برخی نسخه های ایجابی و برخی نسخه های سلبی می پیچند. اما حتما 

دو نسخه را لازم می دانیم.
این نماینده مجلس در ادامه به ارائه راهکار می پردازد و می گوید: 
توسعه ورزش همگانی باید بدون شک یکی از راهبردهای برنامه ریزان 
باشد. اما متاسفانه این امر محدود به ورزش قهرمانی در مقیاسی محدود 
شده است که ذهن ما را به سمت جامعه چندصدنفری ورزش قهرمانی 
سوق می دهد. می دانید که افسردگی عارضه قطعی جامعه دور از 

ورزش است.
وی می افزاید: ایجاد بستر نشاط متناسب با فرهنگ ایرانی-اسلامی، 
تخلیه هیجان های جامعه جوان بسیار اهمیت دارد اما می بینیم که 
ناخودآگاه شهربازی ها را تعطیل می کنند و کسی هم پاسخ نمی دهد.

دلشان برای رسانه های غربی می تپد!
بذرپاش همچنین عملکرد صدا و سیما به عنوان یکی از ارکان مهم 
فرهنگ را نقد می کند و می گوید: رسانه ذهنیت جامعه را نسبت 
به گذران اوقات فراغت رقم می زند. هم اکنون شبکه های ماهواره ای 
با هدف اصلی مصرف گرایی، دین زدایی و گرفتن روحیه تلاش و 
پویایی جامعه ایران تلاش می کنند و به همین میزان موفقیت آنها، 
رسانه های ما نتیجه عکس داشته اند. رسانه ملی در ابتدا باید به سبک 
زندگی ایرانی - اسلامی ببالد و آن را ترویج کند. وی تاکید می کند: 
رسانه های مکتوب و تصویری ما نباید در پازل رسانه غرب بازی کنند. 
قدرت رسانه های غربی را نباید نادیده گرفت. البته برخی در داخل 
دلشان برای رسانه های غربی بیشتر می تپد. اینکه یک نفر دغدغه 
دیدن فلان برنامه خارجی را داشته باشد نوبر است. این نماینده مجلس 
در ادامه از تعدد مراکز سیاست گذار انتقاد می کند و می گوید: با 
کمال تعجب یکی از مسئولین با خوشحالی از تکنولوژی ای که مردم را 
آسان تر به شبکه های ماهواره ای متصل می کند خبر می دهد و این 
نشان می دهد که در حوزه های مختلفی دچار اشتباه راهبردی شده 
ایم. بذرپاش همه اعضای دولت را در تدوین برنامه های مختص جوانان 
مسئول می داند و باور دارد: ما از طرفی در وام 3 میلیون تومانی جوانان 
قاصر مانده ایم و از طرفی 8 هزار میلیارد تومان معوقات بانکی داریم 
و از سویی دیگر جوانان را به ازدواج تشویق می کنیم؟ شورای عالی 

جوانان چه می کند؟
هرچند در زمینه اوقات فراغت حرف های ناگفته بسیار است اما وجود 
ساختار مناسبی مانند شورای عالی جوانان می تواند زمینه های رفع 

مشکلات جوانان را فراهم کند.

فرش قم میراث ماندگار هنری

قدم قدم تا یه آدم خوش اخلاق    

گزارش/سمیه رضایی

هن�ر فرش بافی یک میراث کهن ایرانی و اس�لامی 
است و امروز در سطح جهانی نام فرش به نام ایران گره 
خورده است، با  داخل نمایشگاه که می شوی چشمانت 
با طرح ها و رنگ هایی گره می خورد که برق را از نگاه 
هر شاهدی می رباید. ابریشم تار و پودش دستانت را 
نوازش می دهد، قلبت اطمینان می دهد که این فرش 
آمیخته ای از هنر و عشق است. گویی که در هر رج از 
این فرش و در هر گره تاری از هنر با پودی از لطافت به 

هم حلول کرده است.
قالیبافی هنری اس��ت ایرانی که از دیرب��از و ایام کهن در 
زندگی مردمان این سرزمین ظهور داشته است. فرش تجلی 
عواطف و احساسات مردمانی پاک است که رؤیاهای خود را 
در آن نقش می زنند. گاهی فرش نماد میل انسان به طبیعت 
می شود و گاهی تجلی میل به عرش اما در هر حالتی عشق 
انسانی در فرش ایرانی رخ می نماید. قالیبافی هنری است که 
برای فهم آن باید هنرمند بود، باید هنر تشخیص رنگ داشت، 

باید با طبیعت آشنا و با احساسات و عواطف عجین شد.
*فرش قم نماد فرش اصیل ایرانی

هنر قالیبافی در شهر قم از زمان هایی بس دور جریان داشته 
اما تبدیل این هنر به یک صنعت به شکل فعلی آن به 80 
سال قبل بازمی گردد؛ یعنی هنگامی که فرش بافان و تاجران 
کاشانی به قم گام نهادند و این هنر را با وسایل مورد نیازش 
همچون دار قالی به این شهر منتقل کردند و دیری نپایید که 

این حرفه به شکلی تجاری خود در این شهر رونق گرفت.
فرش بافی در قم ابتدا با اس��تفاده از پشم هایی که ظرافت 
کمی داش��ت، آغاز شد اما به تدریج افرادی که در این حرفه 
مشغول به کار شدند توانستند با خلاقیت خود فرش هایی 
را با تار و پودی از ابریش��م بانامی از گل  ابریشم وارد صنعت 

فرش بافی قم کنند.
ای��ن روزها نیز فرش باف��ی در قم از ظراف��ت و فن کاری 
فوق العاده ای برخوردار ش��ده اس��ت و از بافتی بسیار منظم 
و دقیق بهره مند اس��ت به گونه ای که به نظر می رسد فرش 
دستباف قم توسط دستگاه ها و به صورت ماشینی بافته شده 
است. امروزه قم ازجمله شهرهایی است که در آن فرش های 
کرکی، گل  ابریشم و تمام ابریشم در ابعاد چهار، هفت و 12 

متری تولید می شود.
نقش های مطرحی که ب��ر روی فرش های قم خودنمایی 
می کنند نقش بته و نقش ظل السلطان است، نقشی که از 
گلدانی گل همراه با پرندگانی زیبا که در اوج در پرواز هستند، 
الهام گرفته شده است. شاه عباسی، افشان، محرمات، ترنجی، 
کف ساده و شکارگاه نیز از دیگر طرح هایی است که قالی بافان 

قمی از آنها در نمایش هنر خود بهره می جویند.
آن طور که مس��ئولان فرش در اس��تان قم مطرح کرده اند 
در اس��تان قم بیش از 800 بنگاه تولید ف��رش وجود دارد 
که تعدادی از آنها به صادرات مش��غول هستند و مابقی نیز 
در حوزه تولید فرش، طراح��ی، پرداخت و فروش ابزارآلات 

اشتغال دارند. اگر بخواهیم به طور کلی مجموعه بافندگان 
شهر قم را نیز مورد اشاره قرار دهیم باید بگوییم قریب به 25 

هزار نفر در این حوزه فعالیت می کنند.
اما باوجود تمام این تفاسیر به نظر می رسد که این صنعت 
در ش��هر قم می تواند به جایگاهی بس بهتر از آنچه اکنون 
دارد دست یابد و جایگاه ویژه ای در بازارهای جهانی پیدا کند 
اما تحقق این وضعی��ت ایده آل منوط به فراهم آوری برخی 

مقدمات است.
*بایدهای توسعه صنعت فرش بافی در قم

بدون ش��ک در این مس��یر تکامل یکی از مهم ترین موارد 
ترویج این هنر در میان جوانان است. این امر زمانی صورت 
می گیرد که رس��انه ها و همچنین مراکز فنی و حرفه ای به 
تبیین و آموزش این هنر میان قشر جوان بپردازند و به طور 

کاملاً علمی طراحی و بافندگی فرش را آموزش دهند.
مسئله دیگری که در راستای بهبود وضعیت صنعت فرش 
قم قابل اش��اره اس��ت ارائه تسهیلات از سوی نظام بانکی و 
همچنین ورود س��ازمان میراث فرهنگی به مقوله حمایت 
از فرش باف��ی به عنوان یک��ی از اصیل ترین تولیدات صنایع 
دستی ایران است. نکته حائز اهمیت دیگر در این خصوص 
ایج��اد و فراهم کردن محلی برای تبلیغ این صنعت عظیم 
فرهنگی و بازاری برای فروش مستقیم است. افرادی که در 
این عرصه وارد می شوند باید بتوانند هنر خود را باقیمتی که 
برابر با زحمت و خلاقیتش��ان است به فروش رسانند و این 
موضوع نیازمند حمایت مسئولان برای ایجاد نمایشگاه عرضه 

مستقیم فرش است.
البته خوشبختانه در این زمینه اقدامات مثبتی صورت گرفته 
اس��ت. طی چند سال گذشته به طور ادواری نمایشگاهی از 
فرش های دستباف قم در این استان برگزار شده و از آنجایی 
که وجود نمایش��گاه مأمنی برای تولیدکنندگان فرش های 
دستباف است تا بتوانند به راحتی تولیدات خود را به نمایش 

گذارند بنابراین مس��ئولان ش��هر قم در سال های گذشته 
تصمیم به ساخت یک نمایش��گاه مستقل برای فرش این 

استان گرفته اند.
احمد ذاکری رئیس سازمان صنعت معدن و تجارت استان 
قم در خصوص تأسیس نمایشگاه فرش گفت: در حال حاضر 
نمایشگاه فرش استان از پیشرفت 55 درصدی نسبت به سال 
گذش��ته برخوردار است و به دلیل اهمیت بالا و خاصی که 
فرش دس��تباف قم در کشور و خارج از کشور دارد، بنابراین 
س��عی کرده ایم نسبت به این نمایش��گاه توجه ویژه داشته 
باشیم. همچنین به نظر می آید ارائه کارگاه های مناسب به 
هنرمندان در این حرفه بتواند یکی از مشکلات شاغلان در 
این حرفه را مرهم باشد. یکی از بافندگان حرفه ای فرش در 
این خصوص می گوید: من در ابتدا کار خود را به تنهایی در 
زیرزمین خانه ام آغاز کردم و بعد از مدتی توانستم چندین 
نیرو برای خود جذب کنم اما به دلیل نبود مکان مناسب و 
کوچکی مکان تعدادی از نیروهایم انصراف داده و در جایی 

دیگر مشغول کار شدند.
مریم محمدی ادامه داد: اگر دولت بتواند تسهیلاتی کم بهره 
یا مکان هایی مناسب را جانمایی کند ما بسیار بهتر و با آرامش 

و آسودگی و تمرکزی بیشتر به بافندگی می پردازیم.
هنر فرش بافی یک میراث کهن ایرانی و اس��لامی است و 
امروز در سطح جهانی نام فرش به نام ایران گره خورده است. 
با این حال حضور رقبای چینی و هندی موجب شده است 
تا فرش پرآوازه ایرانی از پیشتازی همیشگی خود دور بماند و 
عملاً زنگ هشداری را برای فعالان این عرصه به صدا درآورد. 
ب��ا این حال فرش قم به دلیل ویژگی های منحصر به فرد با 
اندکی خلاقیت تولیدکنندگان و حمایت مسئولان می تواند 
به عنوان پیش قراول تثبیت جایگاه فرش ایرانی در بازارهای 
جهانی عمل کند، البته این روند منوط به آسیب شناس��ی 

ضعف های موجود و بهبود شرایط است. 

برای اینکه آرام  و خوش اخلاق باش�ید لازم نیست همه چیز زندگی تان کامل 
باشد، لازم است خودتان بخواهید.

پدرتان رش��ته ای که مورد علاقه اش بوده اس��ت به ش��ما تحمیل کرده است. زمانی که 
می خواستید برای خود شغلی انتخاب کنید خانواده تان با عقیده شما مخالف بودند و سعی 
داشتند شما را به سمت یک شغل صنعتی تر هدایت کنند. علاقه ای به شرکت در مهمانی 
نداشتید، چون به محض دعوت به جایی در خانه تان غوغا می شد و برای حضور در مهمانی 
قوانینی صادر می ش��د. کلا تا آنجا که یادتان می آید تک تک تصمیمات زندگی تان را با 
استرس گرفته اید.  همه خانواده ها شرایط سخت و دشوار در زندگی شان کم نبوده است. 
هر کسی به نوعی در زندگی درگیر است اما برخورد افراد با مسائل متفاوت است. ممکن است 
اتفاقی که در یک خانواده به آن غیرقابل باور نگاه می کنند، در خانواده دیگر با آن راحت تر 
کنار بیایند. در کل در بعضی از خانواده ها استرس جزئی از زندگی است. گاهی قرار گیری در 
چنین خانواده ای، افراد را زمین گیر می کند اما می توان به عنوان یک فرد بالغ نوع دیگری 
از زندگی را تجربه کرد و راه هایی را امتحان کرد که شاید دیگران هیچگاه برای رسیدن به 

آرامش به آنها فکر نکرده باشند.
سرزنش نکنید: اولین نکته این است که خود را مورد اتهام قرار ندهید. گاهی شما در زندگی 
فقط در حال سرزنش کردن خودتان هستید، برای رونق گرفتن و شکوفه زدن یک زندگی 
زیبا لازم است، از چنین رفتاری دوری کنید. اینکه برایتان عادت شود مدام در حال غر زدن 
باشید، در طولانی مدت شما را نابود خواهد کرد. یادتان باشد ممکن است مشکلات در هر 

خانه ای وجود دارد، فقط رنگ و نوع آن در هر خانواده ای متفاوت است. 
خود را سرگرم کنید: راههایی برای از بین بردن استرس و تنش هایتان بیابید.  بیایید از 

گلکاری شروع کنید. کتاب خوانید، در کلاسهای هنر شرکت کنید یا همراه با دوستان در 
کلاسهای محله ای شرکت داشته باشید، راهی پیدا کنید که خودتان را سرگرم نگه دارید تا از 
استرس دور باشید. ممکن است دریابید که ورزش برای از بین بردن اضطراب کمک می کنند 

و شما را آرام می کنند.
به مشاور مراجعه کنید: اگر از پس مشکلاتتان برنمی آیید، بهتر است به یک مشاور مورد 
اعتماد مراجعه کنید. بدترین کار در این شرایط این است که در جمع و با دوستان مشورت 
کنید. بهتر است مسئله تان را جهانی نکنید و تنها با یک فرد مورد اعتماد آن را برطرف کنید.

مهارت های ارتباطی را بیاموزید: سعی کنید مهارت های ارتباطی مناسب را یاد بگیرید. 
ممکن است در ارتباطات روزمره خود حس کنید که برقراری ارتباط برای شما دشوار است. 
گاهی ش��ما عادت کرده اید بدون اس��تدلال، به جای بحث در محیطی آرام از فریاد زدن و 
سخنان نامناسب استفاده کنید. برای جلوگیری از اختلال در روابط خود، بیشتر کتاب بخوانید 

و مطالعه داشته باشید و یا در کلاس های آموزش مهارت های ارتباطی شرکت کنید. 
نقاط قوت خود را بنویس�ید: در مقابل خودتان کم نیاورید. ش��ما از عزت نفس بالایی 
برخوردار هستید پس بهتر است هر روز ارزش و عزت نفس تان را به خودتان یادآوری کنید. 
ممکن است حس کنید که بودن یا نبودن شما برای کسی اهمیت ندارد، به خصوص اگر این 
موضوع از طرف خانواده به شما القا شده باشد. شروع به نوشتن یادداشتهایی در مورد نقاط 
قوت و یادآوری ویژگیهایی خاص و مهم در مورد خودتان کنید تا به خودتان یادآوری کنید 
چقدر وجود شما در این دنیا برای اطرافیانتان مهم است. وقت های آزاد خود را صرف انجام 
فعالیت های خیرخواهانه کنید چرا که به شما احساس خوبی در مورد خودتان می دهند، 

به سینما و پارک بروید یا در هر فعالیت دیگری که روی شما اثر مثبت دارد شرکت کنید .
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اخبار
 محسنی اژه ای در نشست خبری عنوان کرد:

300 شرکت لیزینگ، 590 شرکت تعاونی 
اعتباری و 3 موسسه مالی بدون مجوز

سخنگوی دستگاه قضا از برنامه های این قوه به مناسبت هفته قوه قضاییه 
خبر داد.

حجت  الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای در نشست خبری به مناسبت هفته قوه 
قضاییه ضمن تبریک فرارسیدن ماه رمضان ابتدا در مورد شهدای هفتم تیر صحبت کرد و 

سپس در خصوص برنامه های قوه در هفته قوه قضاییه سخن گفت.
محسنی اژه ای با اشاره به اینکه نامگذاری هفته قوه قضاییه به دلیل این بود که مرحوم 
بهشتی سالار این 72 شهید بود و بنیانگذار قوه قضاییه به شمار می رفت، افزود:  این هفته 
فرصت مناسبی است تا عملکرد یک سال گذشته را ارزیابی کنیم و نقاط ضعف و قوت را 
بشناسیم و ضعف ها و تنگناها را با مردم در میان بگذاریم و عملکرد خود را در معرض دید 

کارشناسان دلسوز قوه مقننه و مجریه قرار دهیم.
تلاش قوه قضاییه برای استفاده حداکثری از ظرفیت مدعی العمومی

محسنی اژه ای با تاکید براینکه در سال گذشته قوه قضاییه تلاش کرد تا استفاده 
حداکثری از ظرفیت مدعی العمومی را بکند، خاطر نشان کرد: در قانون اساسی و قوانین 
موضوعه برای مدعی العموم اختیار و وظایفی پیش بینی شده و دراین برهه مطالعه مجددی 
صورت گرفت تا از همه ظرفیت های مدعی العموم در زمینه پیشگیری و برخورد استفاده 

شود. هم در احقاق حقوق شهروندی و هم احقاق حقوق حکومت.
سخنگوی  قوه قضاییه با تشریح استفاده حداکثری از ظرفیتهای مدعی العموم ابراز 
داشت: یکی از این ظرفیتها حمایت بیشتر از سرمایه گذاری و فعالان اقتصادی است و با 
توجه به شرایط کنونی و ضرورت اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی تصمیم گرفته شد 
در جهت حمایت از فعالیت های اقتصادی به هر میزان که می شود به مجلس و دولت کمک 

شود؛ که از جمله این کارها مسئله معوقات بانکی بود.
لیست 575 نفری بدهکاران بانکی به 217 نفر تقلیل یافته است

وی با اشاره به گفت وگو و رایزنی دستگاه قضایی با بانک مرکزی و سایر بانک ها ابراز 
داشت: شما ملاحظه کردید در فضایی که معوقات بانکی اجازه نمی داد این پول میان فعالان 
مبتکر و متعدد در گردش باشد، در دست عده ای خاص رسوب کرده بود و قوه قضاییه و 
بانک ها پای کار آمدند و از لیست 575 نفری که به قوه قضاییه داده شده بود، بانک مرکزی 

رسما نامه نوشت که این تعداد به 217 نفر تقلیل یافته است.
این مقام عالی قضایی ادامه داد: اقدام دیگر برخورد با افرادی بود که معوقات کلان 
داشتند و در گرفتن این تسهیلات جرم داشتند که بازداشت شدند و شما فقط برخی از آنها 

را مطلع شدید که چه کسانی و با چه معوقاتی بودند .
کمک دستگاه قضا برای وصول مطالبات بانک ها

محسنی اژه ای در ادامه سخنان خود با اشاره به کمک دستگاه قضا که وصول مطالبات 
بانک ها از طریق سازمان ثبت اسناد اشاره کرد و افزود: نزدیک به 4 هزار میلیارد از طریق 
سازمان ثبت به بانک ها وصول شد؛ همچنین ما برای سامان دهی پولی و بانکی در کشور نیز 
اقدام کردیم؛ یکی از معضلات دستگاه های مختلف این است که برخی از موسسات به کار 

پولی می پردازند، اما قانونی نیستند.
سه موسسه مالی مجوز ندارند

معاون اول  قوه قضاییه با یادآوری اینکه تا به امروز 31 بانک خصوصی و دولتی داریم، 
یادآور شد: تا الان 9 موسسه اعتباری شناسایی شده اند که سه مورد از آنها مجوز داشته و 
سه تای دیگر در حال اخذ مجوز هستند و سه موسسه دیگر نیز بی مجوز هستند و در این 

مدت با موسسات فاقد مجوز برخورد شده است.
590 شرکت تعاونی اعتباری مجوز ندارند

وی ادامه داد: در رابطه با شرکت های تعاونی اعتباری، 145 شرکت مجوز دار هستند. 
یک مورد برای گرفتن مجوز اقدام کرده و 590 شرکت بی مجوز هستند که مورد شناسایی 

قرار گرفته و آنها یا باید برای اخذ مجوز اقدام کنند، یا با آنها برخورد می شود.
300 شرکت لیزینگ مجوز ندارند

سخنگوی  قوه قضاییه در رابطه با شرکت های واسپاری )لیزینگ( و صرافی ها بیان کرد: 
33 مورد شرکت مجوز دار در حوزه واسپاری شناسایی شده، 74 شرکت در حال گرفتن 
مجوز هستند و 300 شرکت بی مجوز نیز مورد شناسایی قرا رگرفتند. همچنین428 
صرافی با مجوز شناسایی شده است و 300 شرکت صرافی در حال اخذ مجوز هستند و 
هزار صرافی نیز وجود دارد که مجوز ندارد. اگر همه این شرکت ها را زیر بلیت قانون در 

آوریم، قدم موثری در جهت اجرای اقتصاد مقاومتی صورت گرفته است.
باز پس گیری 43 هزار هکتار زمین دولتی تصرف شده

محسنی اژه ای با بیان اینکه 43 هزار هکتار زمین دولتی که توسط افراد مختلف تصرف 
شده بودند، باز پس گرفته شد، عنوان کرد: 44 هزار سند مالکیت برای دولت صادر شده 
و وقتی زمین های دولت سنددار باشند،  این خود گام موثری برای جلوگیری از زمین 

خواری است.
وی افزود: در رابطه با تغییر کاربری غیراصولی با دستگاه های ذی ربط صحبت شد و در 
سال 93 از تغییر غیر مجاز و غیر اصولی جلوگیری بیشتری شد تا در سال 93 در زمین های 

قابل استفاده، برج و ویلا ساخته نشود.
بازداشت شاهدان جعلی

وی با اشاره به تخلفاتی که بیرون از دستگاه قضا صورت می گیرد و به سلامت قوه 
قضاییه ضربه می زند، گفت: افرادی که پول می گیرند و شهادت دروغ می دهند؛ به خصوص 
در پرونده های طلاق شناسایی و بازداشت شده اند و به محض تکمیل پرونده آنان، جزئیات 

آنها در اختیار شما قرار خواهد گرفت.
برخورد با دلال ها، کارچاق کن ها و وکیلان خاطی

وی از برخورد با برخی دلال ها و کارچاق کن ها که با جعل برگه و عنوان، از مردم پول 
می گرفتند خبر داد و گفت: با همکاری کانون وکلا با وکیلان خاطی و متخلف که باعث 

بدنامی قوه قضاییه می شدند، برخورد شد.
کسی نیستیم که بگوییم قانون را اجرا نمی کنیم

این مقام عالی قضایی رعایت حقوق شهروندی در ابعاد مختلف را از جمله ویژگی های 
بارز این قانون برشمرد و افزود: ممکن است برخی از مواد این قانون را ما قبول نداشته و در 
 tاما پس از تصویب در مجلس و تایید آن در شورای نگهبان tباره آنها نظراتی داشته باشیم
ما آن را اجرا خواهیم کرد و از کسانی هم نیستیم که بگوییم آن را اجرا نمی کنیم و اگر هم 

نظری داشته باشیم از طریق قانون رسیدگی خواهیم کرد.
حکم مهدی هاشمی هنوز اجرا نشده است

سخنگوی  قوه قضاییه درباره اینکه آیا حکم مهدی هاشمی به اجرا در آمده، بیان کرد: 
هنوز حکم اجرا نشده و باید این حکم به دایر ه اجرای احکام برود.

رئیس فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت:

مجلس پشتیبان مذاکرات است
رییس فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت با تاکید بر این که طرح الزام 
دولت به حفظ دستاوردها و حقوق هسته ای ملت ایران نوعی موضع گیری در 
مقابل زیاده خواهی های غربی هاست در عین حال گفت که مجلس با حمایت از 

تیم مذاکره کننده پشتیبان مذاکرات است.
کاظم جلالی، با اشاره به طرح الزام دولت به حفظ دستاوردها و حقوق هسته ای 
ملت ایران گفت: در این طرح بر لزوم عدم بازرسی از تاسیسات نظامی و عدم مصاحبه 
با دانشمندان هسته ای تاکید شده است و نقش شورای عالی امنیت ملی در این طرح 
مشخص گردیده است. وی ادامه داد: اگر مذاکره کنندگان غرب می خواهند مذاکرات به 
نتیجه برسد باید خواسته های ملت ایران را بدانند چون جمهوری اسلامی تمام گام های 
اعتماد ساز را برداشته است و امروز توپ درزمین غربی هاست، ما نه تنها هیچ زیاده خواهی 

نداریم بلکه به هیچ وجه نمی خواهیم خلاف ان. پی .تی و پادمان رفتار کنیم.
این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: ما می خواهیم در 
چارچوب قواعد بین الملل از حقوق هسته ای مان برخوردار باشیم بنابراین آنها نمی توانند به 
بهانه توافق، حاکمیت و امنیت ملی را نقض کنند و قطعا در این شرایط ما در مقابل نقض 
حاکمیت و امنیت ملی مان مقاومت خواهیم کرد. به گفته ی جلالی، جمهوری اسلامی 
سر لجبازی ندارد و تنها به دنبال انجام مذاکرات هدفمندعادلانه است تاکنون نیز پای میز 
مذاکرات ایستاده و هیچ گاه مذاکرات را ترک نکرده است، البته این که در شرایط فعلی 
پرونده هسته ای ایران به شورای امنیت برده شده است بدعتی است که غربی ها پایه گذاری 
کرده و باید خودشان آن را جبران کنند. وی با تاکید بر این که طرح مجلس یک نوع 
موضع گیری در مقابل زیاده خواهی های غربی هاست در عین حال گفت: این طرح کاملا 
عاقلانه است و درآن هیچگونه لجبازی برای به هم خوردن مذاکرات وجود ندارد ما پشتیبان 

مذاکرات هستیم و ضمن حمایت از تیم مذاکره کننده قدردان زحمات آنها نیز هستیم.
رئیس مرکز پژوهش های مجلس تاکید کرد که نباید در داخل کشور موضوع هسته ای 
به موضوع اختلافی تبدیل شود قطعا کسانی که این موضوع را به مبحثی اختلافی تبدیل 
می کنند در راستای امنیت ملی و منافع ملی حرکت نمی کنند، منویات مقام معظم رهبری 

نیز در این راستاست که باید مصالح کشور به عنوان هدف همه مورد اجماع قرار گیرد.

دبیرکل حزب اراده ملت خبر داد:

تدوین سیاست های ملی انتخاباتی
 اصلاح طلبان

سید صادق خرازی: 

عده ای برخلاف نظر رهبری در پوشش دلواپسی 
دولت ستیزی می کنند

دبیرکل حزب اراده ملت با بیان اینکه سیاست های کلان 
انتخاباتی در سطح ملی تدوین می شود، گفت: در رابطه با 

مصادیق هنوز کاری صورت نگرفته است.
احمد حکیمی پور در گفت وگو با ایلنا، در خصوص آخرین 
آتی  انتخابات  در  اجماع  به  دستیابی  برای  اصلاح طلبان  اقدام 
مجلس شورای اسلامی گفت: اصلاح طلبان در حال دنبال کردن 
فرآیند وحدت هستند، تا به شکل یک صدا و با یک لیست واحد 
در انتخابات حاضر شوند. عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات 
در پاسخ به این  سوال که ارزیابی تان از تلاش برخی  رسانه ها برای 
ایجاد اختلاف در میان اصلاح طلبان چیست، اظهار داشت: عده ای 
می خواهند میان اصلاح طلبان اختلاف ایجاد کنند و به تفاوت های 
سلائق میان جریان های درونی اصلاحات دامن بزنند، این در حالی 

است که هیچ اختلاف عمده ای میان اصلاح طلبان نیست.
حرف  همه  داد:  ادامه  اصلاح طلبان  راهبردی  شورای  عضو 

اصلاح طلبان یکی است؛ هدف و جهت گیری ما نیز نشان از این 
دارد که اصلاح طلبان به وحدت می اندیشند ؛ چه در سطح ملی و 
چه در سطح استانی. حکیمی پور در خصوص سازوکارهای دستیابی 
به وحدت تعیین شده در شورای راهبردی تصریح کرد: سازوکارهای 
اجرایی در خصوص تعیین کاندیداها در این است که خود حوزه های 
انتخابیه تصمیم بگیرند و دخالتی از بالا صورت نگیرد و مجمع های 
استانی اصلاح طلبان این کار را انجام دهند. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب افزود: قرار است در صورتی که اختلافی میان افراد 
یا گروه های اصلاح طلب ایجاد شود، شورای داوری به این موضوع 
رسیدگی کند. وی با بیان اینکه سیاست های کلان در خصوص 
حضور در انتخابات در سطح ملی تدوین می شود، خاطرنشان کرد: 
در رابطه با مصادیق هنوز کاری صورت نگرفته و ورود به مصادیق 
پس از ثبت نام صورت می گیرد، اما بر روی معیارها و شاخص های 

ورود و کاندیداهای اصلاح طلب در حال کار شدن است.
دبیرکل حزب اراده ملت ایران اضافه کرد: این شاخص و معیارها 
پائین به بالاست؛ یعنی همه احزاب و جریان های اصلاح طلب نظرها 

و شاخص های مدنظرشان را برای جمع بندی به ما می دهند.
حکیمی پور در رابطه با نقش رئیس دولت اصلاحات ابراز داشت: 
رئیس دولت اصلاحات با همه مجموعه های اصلاح طلب رابطه 
فعالانه و تنگاتنگی دارند. ایشان نقش هماهنگ  کننده دارند و همه 

احزاب و جریان های اصلاح طلب محوریت ایشان را قبول دارند.
عضو شورای هماهنگی جبهه اصلاحات در پایان تاکید کرد: 
برایشان پهن  تا در دام هایی که  اصلاح طلبان هوشیار هستند 

می شود، نیفتند.

اینکه  به  با اشاره  ایران در سازمان ملل  سفیر سابق 
همدلی و همزبانی دولت و ملت باید جدی تلقی شود گفت: 
عده ای بر خلاف نظر رهبری در پوشش دلواپسی دولت 

ستیزی می کنند.
سید محمد صادق خرازی جمعه شب در جمع اصلاح طلبان 
استان خراسان رضوی در مشهد افزود: امر به معروف و نهی از 
منکر در ذات دین جای دارند و مهم ترین عنصر زندگی جمعی ما 
مسلمانان است. وی با بیان اینکه انحراف و التقاط دو لبه یک تیغ 
خطرناک است که ایمان و امان مردم را تهدید می کند گفت: برخی 

با بیان نظریات خود باعث ایجاد انحراف در جامعه شده اند.
ایرانیان به برخی اسناد  رییس شورای مرکزی حزب ندای 
تاریخی انحراف اشاره کرد و افزود: تاریخ نشان می دهد با سوء 
استفاده از باورها و اعتقادات مردم و بهره گیری از روحیه پاک مردم 
نحله های ازلی و بهایی و بابی گری شکل گرفت و کسانی که نماز 
شب می خواندند که خدمت امام عصر )عج( برسند پس از مدتی 
ادعای امام زمان بودن سپس ادعای پیامبری و رسالت و پس از آن 
ادعای خداوندی کردند.خرازی این انحرافات شکل گرفته را سازمان 
یافته دانست و گفت: التقاط هم با اعتقادات مردم بازی می کند و 
باعث می شود ما از اسلام ناب فاصله بگیریم که به نظر می رسد باید 

با این دو پدیده که ریشه تاریخی دارند برخورد شود.
وی ادامه داد: علما و بزرگانی همچون علامه وحید بهبهانی 
یک تنه در برابر این انحراف ایستادند و در دوران معاصر هم شهید 

مطهری با خط انحراف و التقاط مبارزه کرد.
رییس شورای مرکزی حزب ندای ایرانیان گفت: کسانی که 

امروز علیه دولت شعار می دهند مردم را فریب داده و شعار عدالت 
را که مهم ترین دستاورد انقلاب بود به بدنامی کشانده اند.

خرازی اظهار کرد: سوال اساسی این است که آیا با دست نا پاک 
و رفتار دوگانه می توان منجی بشر بود ؟ می توان مبشر عدالت و 

فریادگر ضد استثمار، استبداد و استعمار بود ؟
وی تاکید کرد: ما برای تحقق امر به معروف و نهی از منکر آماده 
هستیم خون خود را تقدیم کنیم و چه ارزشی بالاتر از اینکه به 

آرزوی خود یعنی شهادت برسیم.
خرازی با بیان اینکه افتخار می کنیم که اهل شریعت هستیم نه 
مروج طریقت، افزود: اگر اصلاح طلب بخواهد به عنوان یک مترقی 

خدمت کند باید ملتزم به مبانی قانون اساسی باشد.
وی ادامه داد: کسانی که به نام حمایت از روحانیت و اصول دین 
به قدرت رسیدند پس از مدتی می خواستند از روحانیت مرجعیت 

و رهبری عبور کنند.

خبرگزاری رویترز نوشت درحالی که توافق بر سر برنامه 
هسته ای ایران نزدیک است،رژیم صهیونیستی در حال 

آماده کردن خود برای دوران پس از این توافق است.
خبرگزاری رویترز که به طور معمول بدنبال سنگ اندازی در 
مسیر مذاکرات هسته ای بوده است، روز جمعه در گزارشی به نقل از 
دیپلمات های حاضر در محل مذاکرات ایران و 1+5 در وین نوشت: 
احتمال دست یابی به یک توافق نهایی بیش از آن چیزی است که 
منابع رسمی سیاسی کشورهای حاضر در این گفت وگو ها اعلام 

می کنند.
در این گزارش آمده است: آنها می گویند می توان محتاطانه 
خوش بین بود که ایران و شش کشور قدرتمند جهان بر سر یک 
نظارت 10 ساله بر برنامه هسته ای این کشور در ازای لغو تحریم 
های بین المللی به توافق برسند تا این کشمکش دیپلماتیک 12 ساله 

میان ایران و غرب پایان یابد.
این گزارش رویترز در دیگر رسانه های بین المللی بازتاب زیادی 
داشته و نوشته اند که توافق نهایی ممکن است در مذاکرات هفته 

آینده در وین به دست بیاید.
رویترز در عین حال به نقل از یک مقام ارشد غربی نوشت: اگرچه 
'نمی توان شکست مذاکرات را رد کرد اما به نظر می رسد که ما در 
حال دستیابی به چیزی هستیم. نه تا 30 ژوئن، اما شاید در روز 

های پیش رو.'
یک دیپلمات دیگر غربی هم به این خبرگزاری انگلیسی گفته 
است: 'به باور او توافق صورت خواهد گرفت زیرا هر دو بازیگر اصلی 

)ایران و آمریکا( به آن نیاز دارند. '
بر اساس گزارش رسانه های غربی، 'ناظران سیاسی با اشاره به 
تمایل دو طرف اصلی برای توافق تاکید می کنند که این معامله 
هسته ای برای باراک اوباما و حسن روحانی )رییسان جمهوری آمریکا 

و ایران( از جنبه سیاسی اهمیت زیادی دارد.'
بر اساس این گزارش ها، اظهارات اخیر 'جان کری' وزیر امور 
خارجه آمریکا نرمش دولت باراک اوباما در قبال جمهوری اسلامی 
ایران تعبیر شده است. وزیر امور خارجه آمریکا گفت که در مذاکره 
با ایران تمرکز بر آینده است و شامل فعالیت های پیشین این کشور 
نمی شود. او تاکید کرد که هم آمریکا و هم دیگر کشورهای 1+5 از 
فعالیت های پیشین ایران اطلاعات کافی و کامل دارند و دلیلی نمی 

بینند که بر گذشته مانور دهند.
بر اساس این گزارش ها، در حالی که به نظر می رسد گفت 
وگوهای فشرده و بی سابقه میان مقامات ایران و آمریکا، دست یابی 
به توافق را ممکن کرده است، همچنان رژیم صهیونیستی و عربستان 
سعودی نگران این هستند که توافق هسته ای، قدرت منطقه ای 

ایران را افزایش دهد.

خشم سناتور جمهوریخواه 
از تصمیم دولت اوباما و دعوت به ترک مذاکره

به گزارش ایرنا، در همین حال رییس کمیته روابط خارجی 

مجلس سنای آمریکا روز جمعه در ادامه اظهارنظر های داغ که با 
محوریت فعالیت های انتخاباتی در دستور کار جمهوری خواهان قرار 
دارد، در بیانیه ای اعلام کرد که درصورت حل نشدن ابعاد ادعایی 
غیرصلح آمیز برنامه هسته ای ایران در گذشته )PMD(، آمریکا باید 

میز مذاکرات را ترک کند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته روابط خارجی مجلس 
سنای آمریکا ، 'باب کورکر' سناتور جمهوریخواه از ایالت 'تنسی' آمریکا 
این مطلب را در واکنش به برخی گزارشها بیان کرد که حاکی است 
دولت باراک اوباما آماده اعطای امتیازات بیشتر به ایران در مذاکرات 
از جمله تخفیف تحریم ها پیش از روشن شدن موضوع ابعاد نظامی 

احتمالی در گذشته است.
گفت:  آمریکا  سنای  مجلس  خارجی  روابط  کمیته  رییس 
'دولت سال گذشته به کمیته ما اطمینان خاطر داده بود که 
پیش از حصول توافق نهایی، پرسش ها و نگرانی ها در خصوص 
تلاش های گذشته نظامی سازی هسته ای ایران حل و فصل 

خواهد شد.'
کورکر افزود: 'اظهارات این هفته جان کری وزیر امور خارجه 
و تلاش های بعدی برای لاپوشانی این اظهارات، تنها به تردیدها 
درخصوص قاطعیت دولت در مورد خواسته روشن شدن جنبه های 

نظامی گذشته برنامه هسته ای ایران، می افزاید.'
این سناتور جمهوریخواه در بیانیه خود تاکید کرد: »دولت در این 
صورت باید میز مذاکرات را ترک کند و به این وعده خود عمل کند 

که نرسیدن به توافق از حصول یک توافق بد، بهتر است. «

وی توافق خوب را مستلزم مشخص شدن کامل وضعیت گذشته 
برنامه هسته ای ایران و توانایی بازرسی ها با شرط »هر زمان و هر 

جا« دانست.

رژیم صهیونیستی درحال آماده سازی خود 
برای دوران پس از توافق نهایی

در همین حال، خبرگزاری رویترز در گزارش دیگری از سرزمین 
های اشغالی نوشت در حالی که توافق بر سر برنامه هسته ای ایران 
نزدیک می شود، رژیم صهیونیستی شروع به بررسی این موضوع 
کرده که پس از توافق چه اتفاقی می افتد و چگونه می تواند بهترین 

موضع را برای بلندمدت اتخاذ کند.
بر اساس این گزارش، مقامات رژیم صهیونیستی بطور علنی 
همچنان تلاش برای تاثیرگذاری بر مراحل پایانی مذاکرات را 
رها نکرده اند ،هر چند که به گفته برخی مقام های غربی برخی 
شکاف ها ممکن است موجب تمدید مذاکرات پس از پایان ژوئن 

شود.
رژیم  انرژی  وزیر  اشتاینیتز«  »یوال  است:  نوشته  رویترز 
صهیونیستی که مقام اصلی منصوب بنیامین نتانیاهو نخست وزیر این 
رژیم درباره این موضوع است، هر جا می تواند برای سخت تر شدن 

جنبه های فنی توافق فشار می آورد.
وی این هفته به رویترز گفت: ما بسیار نگرانیم؛ آنچه شاهد هستیم 
یک فروریزی یا نشانه های فروریختن حتی بندهایی است که ظاهرا 

روشن و قطعی شده بود.

وزیر انرژی نگران رژیم صهیونیستی خاطرنشان کرد که موضع 
آمریکا در خصوص بازرسی ها باید سخت تر باشد.

رویترز می نویسد: 'اما در ورای سروصداها در خصوص مذاکره، 
مقام های اسرائیل )رژیم صهیونیستی( تا حد گسترده ای پذیرفته 
اند که توافق انجام خواهد شد و شروع به بررسی این مساله کرده اند 
که چگونه موضع گیری کنند تا در صورت لغو تحریم های ایران، به 

بهترین نحوی منافع خود را تضمین کنند.'
یک مقام ارشد رژیم صهیونیستی گفته است: 'هیچگاه منافع ما 
و منافع کشورهای عربی تا این اندازه همپوشانی نداشته است. نمی 
گویم که این مساله به یک فرایند رسمی صلح تبدیل خواهد شد 
بلکه یک تلاقی نیرومند منافع وجود دارد که امکان یک گفت و گوی 

منطقه ای را فراهم کرده است.'
رویترز نوشته است: در حالی که اختلافات درمورد فلسطینی ها 
همانند همیشه است، هیچ یک از کشورهای عرب منطقه، همکاری با 
اسرائیل )رژیم صهیونیستی( درباره ایران را مورد تاکید قرار نداده اند. 
عربستان سعودی که اسرائیل را به رسمیت نشناخته، همواره گفته 

است که با این رژیم همکاری نمی کند.
رویترز نوشت: آمریکا نیز به نوبه خود در حال بحث درباره تقویت 
کمک های دفاعی به اسرائیل )رژیم صهیونیستی( است و در همان 
حال با اردن، عربستان و کشورهای خلیج فارس نیز درباره نیازهای 

دفاعی آن ها صحبت می کند.
»دن شاپیرو« سفیر آمریکا در رژیم صهیونیستی در گفت وگو با 
رادیو ارتش این رژیم گفت: ما برای انجام یک بحث بسیار مبسوط با 
اسرائیل درباره نیازهای آن در صورت توافق با ایران، آماده ایم چنانکه 
پیش از این، گفت و گوهایمان را با متحدانمان در خلیج فارس آغاز 

کرده ایم.
به گزارش این رسانه انگلیسی، کارشناسان رژیم صهیونیستی 
می گویند که بجای هماهنگی در خصوص توافق دفاع موشکی 
منطقه ای یا چیزی شبیه آن، بیشتر احتمال دارد که کشورهای 
عربی و رژیم صهیونیستی بطور بی سر و صدا اقدام به مبادله 
اطلاعات کنند؛ کاری که به گفته مقامات صهیونیستی همین الان 

هم انجام می دهند.
»حیم تومر« رییس سابق عملیات خارجی »موساد« گفت: 
همکاری محرمانه غیرمستقیم درباره ایران با این کشورها در 
حال انجام است و احتمال دارد که این همکاری ها تعمیق 

شود.
وی افزود: همواره همکاری در خصوص تبادل اطلاعات نسبت به 
همکاری سخت افزاری نظامی آسان تر است؛ هرگونه هماهنگی زیر 

میز )اعلام نشده( باقی خواهد ماند.
رویترز می نویسد: در حالی که خاورمیانه دستخوش ناآرامی 
هایی مانند یک قرن پیش و زمان تعیین مرزهای منطقه است، مقام 
های اسرائیلی )رژیم صهیونیستی( می گویند که در نهایت یک نظم 
جدید ممکن است ظاهر شود که روابط نزدیکتر منطقه ای را به یک 

ضرورت تبدیل سازد.

حسن شکوهی نسب

تغییر موضع مقام های آمریکایی در زمینه ی بازرسی 
آژانس از ایران به رغم مخالفت های داخلی در این کشور، 
حاکی از پافشاری تیم هسته یی ایران بر حقوق کشورمان 
و عقب نشینی غرب از مواضع زیاده خواهانه ی پیشین 
است؛ اقدامی که برای رسیدن به توافق نهایی لازم و 

ضروری بود.
کمتر از 2 هفته ی دیگر به نهم تیرماه )سی ام ژوییه( 
و پایان مهلت تعیین شده برای رسیدن به توافق جامع و 
حل و فصل کامل موضوع هسته یی زمان باقی است. در 
این مدت اندک، معاونان و کارشناسان ایران و گروه 5+1 
در وین حضور دارند به امید آن که موانع رسیدن به توافق 

نهایی را یکی پس از دیگری از سر راه بردارند.
در التهاب گفت و گوها اما بازار نقد و انتقادها داغ 
است؛ انتقادهایی که در داخل ایران متوجه ی تیم هسته 
یی کشورمان است و اعضای تیم مذاکره کننده به تسلیم 
در برابر زیاده خواهی های طرف مقابل متهم است و در 
آمریکا نیز نوک پیکان منتقدان به سمت »باراک اوباما« 
رییس جمهوری و »جان کری« وزیر امور خارجه ی این 

کشور نشانه رفته است.
وزیر امور خارجه ی آمریکا که به خاطر شکستگی پا 
بیشتر از راه دور گفت و گوهای هسته یی را پیگیری می 
کند سه شنبه شانزدهم ژوییه )بیست و ششم خرداد( 
طی سخنرانی ویدیویی اظهار کرد که واشنگتن در گفت 
و گو با ایران نگاهی رو به آینده دارد و بر فعالیت های 

گذشته ی ایران تمرکز نمی کند. کری همچنین تاکید کرد که آمریکا 
و سایر اعضای 1+5 از فعالیت های نظامی و شبه نظامی پیشین 
ایران اطلاعات کافی و کامل دارند و دلیلی نمی بینند که بر گذشته 

مانور دهند.
این موضع گیری ها در حالی صورت می گیرد که پیشتر تاکید 
طرف غربی بر »ابعاد نظامی احتمالی برنامه ی هسته یی ایران« 
)PMD( بود؛ وضعیتی که ایران آن را نمی پذیرفت و زیر عنوان 
»مطالعات ادعایی« از آن نام می برد. تهران اما بر »موضوعات گذشته 
و حال« )PPR( تاکید دارد به این معنی، ادعاهایی که طرف غربی 
در این زمینه مطرح می کند صحیح نیست و تیم دیپلماسی ایران 
تاکنون به آن ها پاسخ داده و در صدد رفع آن هاست. اینک با موضع 
گیری های تازه ی مقام های امریکایی به وضوح می توان تغییر 

نگرش آن ها از PMD به PPR را مشاهده کرد.
اظهارات وزیر امور خارجه ی آمریکا اما با موضع گیری سرسخت 
شماری از شخصیت ها و اندیشکده های این کشور رو به رو شد. در 

واکنش به این اظهارنظر، »ویلیام تابی« عضو اندیشکده ی »بلفر« 
سخنان کری را »بسیار خام« خواند و با بیان چند دلیل به نقد 
آن پرداخت. از طرفی، »متیو مک اینیس« پژوهشگر موسسه ی 
»امریکن اینترپرایز« نیز در مقاله ی خود که از وبسایت این موسسه 

انتشار یافت سخنان کری را »ساده لوحانه« دانست.
موضع گیری تازه ی کری اما بر عزم راسخ مقام های واشنگتن در 
تعدیل خواسته هایشان مُهر تایید زد و آب پاکی روی دستان »باب 
کورکر« سناتور جمهوریخواه و رییس کمیته ی روابط خارجی سنای 

آمریکا و مخالفان توافق در آمریکا ریخت.
چرا که چندی پیش شبکه ی خبری »بی بی سی« گزارش کرد 
که باب کورکر روز دوشنبه پانزدهم ژوییه )بیست و پنجم خردادماه( 
در نامه یی خطاب به اوباما نوشت: »گزارش های تازه دایر بر اینکه تیم 
شما ممکن است حتی اجازه ی بدتر شدن توافق را بدهد زنگ خطر 
را برایم به صدا در آورده است. فقط شما و کسانی که در میز مذاکره 

هستند می دانید که این ادعاها صحیح است یا نه.«
این اظهارنظر که همزمان بار هشدار و نگرانی را در خود داشت 

فاصله ی گروه 1+5 در گفت و گوهای هسته یی با ایران را از اهداف 
و بیانیه ی سوییس »حیرت آور« بیان می کرد. کورکر در ادامه تاکید 
کرده بود که »هزینه آنچه در میان است بسیار بالاست و هرچه بر 

پیامدهای امنیتی این گفت و گوها تاکید کنیم کم است«.
سخنان تازه ی کری حاکی از عقب نشینی غرب از مواضع اولیه 
خود است؛ مواضعی که سابق بر این، به بازرسی از هر مکان و در هر 

زمان تاکید داشت.
به باور ناظران، از آن جا که غرب بر اهمیت محرمانه بودن مرکزها 
و تاسیسات نظامی برای مقام های ایران پی برده است و دیپلمات 
های 1+5 به این نتیجه رسیده اند که خواسته ی آن ها هرگز عملی 
نخواهد شد بنابراین با پی افکنی طرحی تازه در تعدیل مواضع خود 
کوشیده اند که این امر به مزاق برخی از منتقدان و مخالفان توافق در 

کنگره خوش نیامده است.
دولت آمریکا از همان روزهای نخست توافق هسته یی از سوی 
مخالفان داخلی و خارجی خود به امتیازدهی متهم شد و چرخش 
موضع مقام های واشنگتن در قبال ایران در برهه ی حساس کنونی 

نیز بر عمق این اتهام می افزاید. ناظران در تحلیل چرایی 
چرخش موضع مقام های آمریکا، مهارت و تلاش شبانه 
روزی تیم مذاکره کننده ی ایران را بسیار پررنگ می 

دانند.
بر اساس متن »بیانیه ی سوییس« تیم هسته یی 
ایران موفق شد امتیازهایی از آمریکا و سایر اعضای 5+1 
بگیرد. بر این اساس غنی سازی در خاک ایران مشروعیت 
یافت و غرب با تعهد بر خودداری از وضع تحریم های 
تازه در موضوع هسته یی علیه ایران، متعهد به لغو 
تمامی قطعنامه های شورای امنیت، همه ی تحریم های 
اقتصادی و مالی چندجانبه ی اتحادیه ی اروپا و یکجانبه 
ی آمریکا شد؛ همچنین براساس بیانیه ی سوییس آب 
سنگین اراک با کمی تعدیل به فعالیت خود ادامه می 
دهد؛ هیچ کدام از تاسیسات هسته یی ایران همچون 
فردو و نطنز تعطیل نشدند و ایران توانست امتیاز ادامه ی 
برنامه ی تحقیق و توسعه )R & D( را از طرف مقابل 
بگیرد. این ها تنها بخشی از امتیازهایی بودند که تیم 
هسته یی ایران در طول 17 ماه رایزنی های خستگی 
ناپذیر به دست آورد اما منتقدان داخلی بی توجه به آن، 
امتیازهای واگذار شده را برجسته ساختند. بدون شک 
ایران هم باید در این روند واگذاری امتیازهایی چون 
محدودیت 10 ساله در مورد کاهش سطح و ابعاد غنی 
سازی را می پذیرفت؛ محدودیت هایی که با پایان بازه 
ی زمانی مشخص شده به حالت عادی بازخواهد گشت.

که  است  تعجب  جای  شد  اشاره  که  طور  همان 
شماری از منتقدان در داخل ایران، ضمن کم اهمیت و 
نادیده انگاشتن امتیازهایی که تیم هسته یی کشورمان به دست آورده 
است از امتیازهای واگذار شده بزرگنمایی می کنند؛ جالب تر این که 
در آمریکا نیز چنین نگرشی در میان مخالفان توافق حکمفرما است.

در مجموع، منتقدان در هر 2 طرف با نگاه از درون تنها امتیازهایی 
را که به طرف مقابل واگذار شده است می بینند که این نوع نگاه، 
نگاهی بسیار تقلیل گرایانه است. چنین موضع گیری هایی همان 
طور که بیان شد یا بخاطر نگاه از درون و بی اطلاعی از وضعیت طرف 
مقابل صورت می گیرد و یا این که می تواند مغرضانه و با اهداف 
حزبی و جناحی باشد که در هر 2 صورت، بیش از آن که به تسریع 

گفت و گوها کمک کند منجر به تشویش افکار عمومی خواهد شد.
بنابراین، هر نوع توافقی در ذات خود به گفت و گو، چانه زنی و داد 
و سند امتیاز نیاز دارد. تاکید و پافشاری 2 طرف در دستابی به امتیاز 
و خودداری از واگذاری امتیاز نه تنها گفت و گوهای هسته یی بلکه 
هر نوع مذاکره یی را با شکست مواجه می کند. از این رو، چرخش 

سیاست مقام های آمریکایی را در این ارتباط می توان تفسیر کرد.

از خشم سناتور آمریکایی تا آماده باش رژیم صهیونیستی

 افزایش شانس توافق هسته ای

 به بهانه سخنان تازه وزیر امور خارجه آمریکا درباره برنامه هسته یی ایران

انعطاف آمریکایی
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326 آگهی موضوع ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و 
مشاعی94/3/24

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک دستجرد تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را بر اساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده 

به شرح آراء ذیل تأیید نموده اند.
1� رأی شماره 139460330003000062�94/2/31 آقای حسین امیرجانی فرزند کرمعلی ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 873/70 مترمربع پلاک 1/1099 اصلی بخش خلجستان شهر دستجرد

2� رأی شماره 139460330003000065�94/2/31 آقای حسین امیرجانی فرزند کرمعلی ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 493 مترمربع پلاک 1/1199 اصلی بخش خلجستان شهر دستجرد

3� رأی شماره 139460330003000059�94/2/31 آقای حسین امیرجانی فرزند کرمعلی ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 1778/77 مترمربع پلاک 1/1201 اصلی بخش خلجستان شهر 

دستجرد
4� رأی شماره 139460330003000071�94/2/31 آقای حسین امیرجانی فرزند کرمعلی ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 1097/07 مترمربع پلاک 1/1198 اصلی بخش خلجستان شهر 

دستجرد
5� رأی شماره 139460330003000068�94/2/31 آقای حسین امیرجانی فرزند کرمعلی ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 1814/60 مترمربع پلاک 1/1200 اصلی بخش خلجستان شهر 

دستجرد
لذا مراتب به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شو د تا در صورتی که اشخاص نسبت به 
صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد دستجرد تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مراجع قضایی تسلیم نمایند در صورت انقضای مهلت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز یکشنبه 1394/3/31  تاریخ انتشار نوبت دوم: روز یکشنبه 1394/4/14
جواد نوذری آرانی � رئیس ثبت خلجستان

رمضان، ماه خداست. 

اين ماه، بهار فقيران است.

یکشنبه - سی و یکم خرداد ماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3749 روزنامه

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی خواجه نصرالدین طوسی
 از دانش آموزان سال دوم در رشته های حسابداری –  معماری- کامپیوتر  در سال 95-94 ثبت نام بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خیابان دورشهر  بلوار سمیه، جنب قنادی آرش پلاک 12
تلفن: 37747612 - 37743451-  09127496844

شناسایی اخلالگران مراسم حرم امام)ره(
گفته می شود: سخنگوی وزارت کشور گفت: برخی از اخلالگران مراسم سخنرانی رئیس جمهور در حرم 
امام خمینی)ره( شناسایی شده اند. حسینعلی امیری با اشاره به مراسم سخنرانی رئیس جمهور در شب سالگرد 
ارتحال امام خمینی)ره( و تلاش عده ای برای برهم زدن مراسم سخنرانی وی گفت: تأمین امنیت محدوده 
داخلی حرم حضرت امام خمینی)ره( بر اساس مصوبه شورای عالی امنیت ملی به عهده سپاه پاسداران است. 
وی افزود: دوربین های داخل حرم در اختیار سپاه است و برادران ما در سپاه به این موضوع رسیدگی می کنند و 
به حسب آنچه بنده از معاون امنیتی وزارت کشور سؤال کردم، گفتند که این موضوع در دست رسیدگی است 
و برخی ها شناسایی شده اند. سخنگوی وزارت کشور همچنین درباره آخرین آمار از استعفای مدیران دولتی 

برای حضور در انتخابات مجلس گفت: آمار دقیق استعفادهندگان روزهای آینده منتشر می شود.

رقم پیشنهادی محسن چاوشی به مهرجویی برای سنتوری 2
گفته می شود: داریوش مهرجویی می گوید محسن چاوشی برای خواندن در فیلم سنتوری 2 رقم 
بسیار بالایی را پیشنهاد داده و در نتیجه از همراهی با این پروژه سینمایی کنار گذاشته شده است. داریوش 
مهرجویی در گفت وگو با سایت »موسیقی ما«، درباره کنار گذاشتن »محسن چاوشی« از فیلم »سنتوری 
2« - که اخیراً به »سنتوری، مرد پائیزی« تغییر نام داده است - برای اولین بار توضیحاتی ارائه کرد. وی 
افزود: ایشان دیگر قطعاً جایی در این فیلم نخواهند داشت و من از دست ایشان به شدت رنجیده ام. ایشان 
بخاطر حضور در »سنتوری« موفق به اخذ مجوز شدند و فعالیت های رسمی شان را در کشور آغاز کردند 
ولی برای پروژه »سنتوری، مرد پائیزی« رقمی که ایشان تقاضا کردند، دو سه برابر رقم کارگردان فیلم بود 
و همین باعث شد من خیلی از دست ایشان رنجیده خاطر شوم. ایشان به جای اینکه یک تشکر خشک و 

خالی از ما بابت فعالیت های رسمی شان داشته باشند، اینگونه جواب ما را داد.

محتوای طرح هسته ای مجلس تغییر کرد
گفته می شود: محتوای طرح هسته ای مجلس که قرار است امروز یکشنبه با اولویت در دستور کار 
مجلس شورای اسلامی قرار گیرد ، پیش از طرح در جلسه علنی دستخوش تغییر شد. این طرح که » 
الزام دولت به حفظ دستاوردها و حقوق هسته ای ملت ایران« نام دارد پیش از این نیز سه بار تغییر کرده 
بود. از جمله آخرین اصلاحات آن پیش از رسیدن به صحن می توان به تاکید بر مصوبات شورای عالی 
امنیت ملی اشاره کرد و این که وزیر امور خارجه هر شش ماه یک بار باید روند اجرای توافق را به مجلس 
گزارش کند. به نظر می رسد محتوای جدید این طرح بیش از نسخه های قبلی منطبق بر اصول امنیت 
ملی و موازین بین المللی است. یک فوریت طرح الزام دولت به حفظ دستاوردها و حقوق هسته ای ملت 
ایران در 14 بهمن 93 و تقاضای در اولویت قرار گرفتن آن هم در جلسه علنی 27 خرداد 94 تصویب شد.

10روز دیگر بلایی بزرگ بر سر اینترنت می آید!
گفته می شود: سی ام ژوئن، 10 روز دیگر، قرار است باهدف محاسبه اختلاف زمانی ساعت زمین با 
ساعت اتمی در ساعت 23:59:59 یک ثانیه به وقت اضافه شود.  به گزارش خبرآنلاین، شصت ویک ثانیه ای 
کردن وقت در روز سی ام ژوئن به عقیده کارشناسان باعث برهم ریختگی تایمینگ سیستم های رایانه ای 
و سرورها خواهد شد و جهان فناوری با آشوبی بی سابقه روبرو خواهد شد. سیستم های حساس بانکی، 
نظامی و غیره در معرض این تغییر عمدی زمان خواهند بود و به همین خاطر کارشناسان هشدار داده اند 

بلایی بزرگ بر سر اینترنت خواهد آمد.

»دهقان فداکار« درگذشت؟!
گفته می شود: ریزعلی خواجوی معروف به دهقان فداکار، هم اکنون در قید حیات است و خبر فوت 
او شایعه ای بیش نیست. به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، چند روزی است شایعه فوت دهقان فداکار 
)ریزعلی خواجوی( در شبکه های مجازی دست به دست می شود. این در حالی است که طی با منزل وی، 
شخص ریزعلی خواجوی ضمن تکذیب این خبر، برای کسانی که آن را در فضای مجازی شایع کرده اند، 

ابراز تأسف کرد.

آخرین تلاش اسرائیل برای تغییر بندهای توافق
گفته می شود: رژیم صهیونیستی تلاش می کند در فرصت باقی مانده از ضرب الاجل توافق 
هسته ای بر محتوای تعدادی از بندهای این توافق اعمال نفوذ کند و لحن توافق را تغییر دهد. روزنامه 
صهیونیسیتی جروزالم پست نوشت: دو هفته قبل از اتمام ضرب الاجل سی ام ژوئن برای توافق بین قدرت 
های دنیا و ایران، اسرائیل همچنان از موضع خود در این باره عقب نشینی نکرده است. برهمین اساس 
هفته گذشته هیئتی از مقامات ارشد اسرائیل به ریاست یوسی کوهن مشاور امنیت ملی بنیامین نتانیاهو 
نخست وزیر به واشنگتن سفر کرد. این سفر به عنوان » آخرین تلاش« اسرائیل برای تاثیر گذاشتن بر 

توافق هسته ای توصیف شد.

جزییات جدید از پرونده اسیدپاشی اصفهان
گفته می شود: پس از پیگیري یک ساله براي شناسایي عامل جنایت اسیدپاشي اصفهان،سرنخ هاي 
متقن و مورد تاییدي درباره کلاف سر درگم پرونده اسیدپاشي پیدا شده که حدس هاي موجود را به یقین 

نزدیک کرده است و به گفته وکیل مصدومان، 2 تن از آنها متهم را شناسایي کردند.

پیشنهاد وسوسه انگیز قطری ها به کاپیتان تیم ملی
گفته می شود: چهارشنبه ای که گذشت اواخر وقت یک کارگزار باسابقه بین المللی با برادر آندو تماس 
گرفت و او را در جریان پیشنهاد تیم قطری قرار داد. پیشنهادی که حدود یک میلیون و دویست هزار دلار 
می ارزد و برای تیموریان رقمی بیش از 3 میلیارد تومان برای یک فصل دستمزد به همراه خواهد داشت. 
تیموریان هنوز به این پیشنهاد پاسخی نداده و قرار شده امروز مدیران باشگاه خواهان تیموریان از طریق 

این کارگزار تماسی با ایران بگیرند و به طور مستقیم با آندو و برادرش گفت وگو کنند. 

رونمایی از کتیبه بالای محراب جدید 
شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر

همزمان با آغازین روزهای ماه مبارک رمضان از کتیبه بالای محراب جدید شبستان امام 
خمینی)ره( حرم مطهر حضرت معصومه سلام ا... علیها رونمایی شد.

به گزارش روابط عمومی و تبلیغات آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه سلام ا... علیها، این کتیبه 
که منقش به سوره مبارکه کوثر با خط ثلث با قلم حجت الاسلام حجت کشفی است در طول 5 متر و 60 
سانتیمتر و عرض 78 سانتی متر توسط مهندس هادی محمودنژاد با حاشیه و خطایی و زمینه طلا طراحی 
شده است.طراحی و شکل کار به صورت جدید و منحصر بفرد برای آستان و متناسب با طراحی شبستان 
امام خمینی)ره( است.این کتیبه از مجموعه جایگاه چندمنظوره محراب شبستان امام خمینی)ره(  است 
که با هدف تسهیل برنامه های حرم بدون نمونه دیگری در معماری بصورت متحرک ساخته شده است 
بدین ترتیب که با توجه به وجود گودی محراب برای ایستادن امام جماعت و برقراری اتصال در اماکنی که 
اختلاف سطح دارند، این جایگاه به گونه ای طراحی شده که با حرکت به سمت بیرون در غیر از اوقات نماز 
فضایی را فراهم می کند تا سخنران، مداح و یا مجری برنامه که در جایگاه حضور دارد، بتواند مخاطبان را 
ببیند و بالعکس مخاطبان هم بتوانند او را ببینند و از این طریق ارتباط بهتری بین مخاطب و او برگزار شود.

این جایگاه نمایشی از معماری اسلامی  با ایجاد جلوه های بصری در شبستان امام خمینی)ره( است 
و موجب کاهش هزینه های دوره طراحی و اجرای جایگاه در مناسبت های گوناگون می شود.این طرح 
سال گذشته که از سوی رهبر معظم انقلاب به نام مدیریت جهادی نامگذاری شده بود، به دستور آیت ا... 
سعیدی، تولیت آستان مقدس حضرت معصومه سلام ا... علیها توسط مهندس هادی محمود نژاد طراحی 
و اجرا شد و پروژه ای که برآرود زمانی آن  8 ماه انجام شده بود، در کمتر از سه ماه )88روز( با کیفیت 
بسیار خوبی اجرا و در تاریخ 28 اسفند93 رونمایی شد.در پروژه این جایگاه که طراحی جزیی و کلی آن 
توسط مهندس محمودنژاد انجام شد، استادکاران زیادی حضور داشته و مقرنس کاری ها، گچ بری ها، 
سنگ تراشی ها، حجاری ها، کاشی های معرق و سنگ معرق بکار رفته در آن را متناسب با معماری 

حرم مطهر ساختند.

   
نامحرمانه

خبر

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
روستایی استان از جمع آوری  هزار و 
175 انشعاب غیر مجاز در روستاهای 

قم خبر داد.
علی جان صادق پور درجمع خبرنگاران  
گرفته  صورت  های  ارزشیابی  گفت: 
توسط سازمان های ذیصلاح و همچنین 
درنظرسنجی های صورت گرفته از سوی 
مردم همه نشان از پیشرفت و بهبود خدمات 
سال  اینکه  بیان  با  دارد.وی  شرکت  این 
گذشته در حوزه بهره برداری در این شرکت 
اقدامات خوبی صورت گرفته است، گفت: 
در سال جاری نیز این اقدامات با جدیت 
بیشتر در حال پیگیری است.صادق پور با 
بیان اینکه با تلاش های صورت گرفته شاهد 
کاهش آب به حساب نیامده از 52 درصد 
در سال 91 به 42,5 درصددر سال 92 و 
30 درصد در سال گذشته بودیم، افزود: در 

سال گذشته تمام روستا ها پایش شدند که 
در این اقدام بیش از هزار و 175 انشعاب  
غیر مجاز شناسایی و جمع آوری شدند.وی 
با اشاره به گسترش  نظارت های شرکت آب 
و فاضلاب روستایی بر انشعابات، تصریح کرد: 
به دلیل همین نظارت ها بسیاری از کسانی 
که اقدام به انشعاب غیر مجاز کرده بودند 
آن را قطع کرده اند. وی ادامه داد: در حوزه 
فاضلاب برای اولین بار تصفیه خانه پیشرفته 
و کامل بانظام بهره برداری بعد از افتتاح، 
تدوین شده است و حدود 500 مشترک ما 
از شبکه کامل جمع آوری، هدایت، تصفیه 
و دفع بهداشت فاضلاب برخوردار شدند.وی 
همچنین عنوان کرد: در جهت استراتژی 
شرکت مبنی بر استفاده مجدد از پساب 
به شورای  وظیفه  این  تصفیه شده  های 
روستاها واگذار شده است و آن ها در حال 
پیگیری هستند تا بتوانند از این پساب ها 

استفاده بهینه کنند.صادق پور خرید کنتور 
در سال گذشته را از دیگر اقدامات شرکت 
آبفار عنوان کرد و گفت: در سال گذشته 
3 هزار کنتور خریداری و تعویض شدند 
و امسال نیز در حال خرید 3 هزار کنتور 
دیگر هستیم تا تعداد کنتورهای خراب را 
کاهش دهیم.مدیر عامل شرکت ابفار قم 
در خصوص پروژه های نیمه تمام گفت: 
اعتبارات  از  نزدیک به 20 میلیارد تومان 
عمرانی در سال 93 برای اینگونه پروژه ها 
هزینه کرده و بسیاری از آن ها را به بهره 
برداری رسانده ایم.وی تصریح کرد: درصد 
وصول مطالبات شرکت آبفار قم در سال 
93 تقریبا 3 برابر سال 92 بوده است و در 
سه ماهه نخست سال جاری درآمد شرکت 
نسبت به سال گذشته افزایش داشته است.

مدیر عامل شرکت آبفار با بیان اینکه بحث 
کنترل کیفیت و قراردادها با جدیت بیشتری 

دنبال می شود، افزود: این قرار دادها به گونه 
ای تعریف شده است که عدم کلر زنی به 
عنوان یک کارکرد منفی درج خوا و حتی 
میزان هدر رفت آب نیز محاسبه می شود 
و از صورت وضعیت پیمانکار کسر می شود.
 کسب رتبه اول شرکت آبفار قم 

درشاخص رشد 
و  بازسازی  ها،  پروژه  کردن  بیمه  وی 
تعمیر تأسیسات، فنس کشی تأسیسات، 
اخذ سند مالکیت زمین هایی که تأسیسات 
در آن قرار گرفته را از برخی شرکت آبفا 
برشمرد.رئیس  جاری  سال  در  روستایی 
هیئت مدیره شرکت آبفار استان قم با اشاره 
به اینکه این شرکت در سال گذشته در 
ارزیابی به عمل  آمده از سوی سازمان های 
ذیصلاح درجه خیلی خوب را گرفته و ودر 
شاخص رشد خدمات رسانی از رتبه بالایی 

برخوردار گردید. 

مرکز  تغذیه  مسوول  کارشناس 
بهداشت قم گفت: از مصرف زولبیا و 
بامیه در وعده سحری، به علت ایجاد 
احساس ضعف، گرسنگی و تشنگی در 

طول روز، خودداری شود.
علی اکبر حق ویسی روز شنبه در گفت 
و گو با ایرنا، افزود: زولبیا و بامیه به علت 
شیرینی بالا، قند خون را به سرعت افزایش 
می دهد و بعد از دو یا سه ساعت انسولین 
ترشح می شود و قند خون را پایین می 
آورد که افت قند خون، احساس ضعف، 
گرسنگی و تشنگی شدیدی به روزه دار 

می دهد.
وی به روزه داران توصیه کرد: به جای 

مصرف زولبیا و بامیه، از عسل طبیعی، خرما، 
شیره خرما و شیره انگور استفاده کنند.

وی با اشاره به اینکه زولبیا و بامیه یکی 
از شیرینی های اصیل ایرانی در فرهنگ و 
سنت دیرینه غذایی است، گفت: از مواد اولیه 
این نوع شیرینی می توان به روغن، آرد و 
شکر اشاره کرد که به شدت چاق کننده و 

خوشمزه است. 
حق ویسی تاکید کرد: افراد مبتلا به 
دیابت، چاقی و چربی خون بالا تا حد ممکن 

از مصرف این نوع شیرینی ها پرهیز کنند.
وی با بیان اینکه سالم بودن مواد اولیه 
کمک زیادی به تغذیه سلول های بدن می 
کند، اضافه کرد: اگر در پختن زولبیا و بامیه 

به جای شکر از عسل، به جای روغن های 
ناسالم صنعتی از روغن کنجد و به جای 
اسانس و رنگ های مصنوعی از گلاب و 
زعفران و لبنیات پاستوریزه و تخم مرغ های 
سالم و بدون شکستگی استفاده شود، ارزش 

غذایی زولبیا و بامیه افزایش می یابد.
وی تصریح کرد: مواد اولیه ای که در 
پخت این نوع شیرینی به کار می رود، اگر 
اثر چاق کنندگی،  بر  نباشد، علاوه  سالم 
زمینه برخی بیماری ها مثل سرطان را نیز 

می تواند ایجاد کند.
کارشناس مرکز بهداشت قم با اشاره به 
نکات بهداشتی خرید، استفاده و نگهداری از 
زولبیا و بامیه، گفت: زولبیا و بامیه باید عطر 

و طعم مناسب و رنگ روشن داشته باشد 
و آثار و ذرات سوخته شده روی آن وجود 
نداشته باشد، همچنین این شیرینی نباید 

بیش از حد خمیر باشد.
وی تصریح کرد: اگر رنگ این شیرینی 
به قهوه ای و سیاهی متمایل باشد، از دیدگاه 

بهداشتی قابل قبول نیست.
وی با تاکید بر اینکه از نگهداری طولانی 
مدت این محصول در منزل باید خودداری 
کرد، ادامه داد: زولبیا و بامیه باید از شیرینی 
فروشی های مجاز و در درون جعبه هایی که 
دارای مشخصات بهداشتی است، خریداری 
شود و پس از خرید نیز در یخچال و یا جای 

خشک و خنک نگهداری شود.

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد 
امام خمینی )ره( استان قم از پیش بینی توزیع 17 
هزار سبدغذایی و یا بن کالای خرید برای مددجویان 
قم  )ره(  خمینی  امام  امداد  کمیته  پوشش  تحت 

خبرداد.
افشین پایانی فر یکی از اقدامات مهم و ارزشی کمیته 
امداد در ماه مبارک رمضان  را اطعام و افطاری مددجویان 
تحت پوشش دانست که توسط خیرین و اشخاص حقوقی 

انجام می شود . 
وی تصریح کرد: اطعام  و افطاری مددجویان به سه 
روش صورت می پذیرد که یکی از این روش ها، تهیه 
سبدغذایی و یا بن خرید مواد غذایی است که در این راستا 

با کمک خیرین، روزه داران و عموم مردم در سطح استان 
قم پیش بینی نموده ایم نسبت به تهیه 17 هزار سبد 

غذایی برای مددجویان تحت پوشش اقدام نماییم.
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام 
خمینی )ره( استان قم با اشاره  به اینکه سرانه ای که برای 
هر خانواردر راستای طرح سبدغذایی پیش بینی شده به 
طور متوسط صد هزار تومان است گفت: توزیع بن خرید 
مواد غذایی و یا سبد غذایی از ابتدای ماه مبارک رمضان 
آغاز می شود و امیدواریم با کمک خیرین بتوانیم آنچه را 

که پیش بینی نموده ایم به سرانجام برسانیم.
وی با بیان اینکه مجموعه کمک های نقدی مردم صرفا 
در قالب خرید موادغذایی هزینه  می شود تا مایحتاج مورد 

نیازشان  را تأمین کنند، اظهارداشت: براساس نظر سنجی 
صورت گرفته این روش بهترین و محترمانه ترین روش 

است.
پایانی فر یادآورشد: برپایی سفره های افطاری بصورت 
گروهی یکی دیگر از برنامه های اطعام نیازمندان در این 
ماه است و خیرینی که علاقمند هستند، بصورت گروهی 
از مددجویان در تالارها، مساجد یا منازل خویش پذیرایی 

می کنند.
وی با اعلام این مطلب که توزیع غذای گرم و طبخ 
شده از دیگر برنامه های کمیته امداد امام خمینی)ره( در ماه 
مبارک رمضان است بیان داشت: این غذاها توسط خیرین و 

مردم طبخ می شود تا درب منازل مددجویان توزیع شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب روستایی استان خبر داد: 

جمع آوری بیش از هزار انشعاب غیرمجاز آب در روستاهای قم

زولبیا و بامیه در وعده سحری به هیچ عنوان استفاده نشود

شرایط زولبیا و بامیه سالم از نظر »حق ویسی«

معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد؛

پیش بینی توزیع 17 هزار سبدغذایی در بین مددجویان در ماه رمضان

چه  ها  آن  دنیای  که  کنیم  تصور  است  سخت 
شکلی است و تصوراتشان نسبت به دیدنی ها دنیا 
چگونه است،کسانی که از همراهی نکردن آدم هایی 
که غریبه بوده اند و حالا نزدیک تر از هر آشنایی 
هستندگله ای ندارند و حکمت و رحمت خداوند را در 

تمامی کار ها احساس می کنند.
و  روشن  دلی  اما  نابینا  چشمانی  با  که  کسانی 
با عشق و علاقه خود به زندگی ادامه می دهند و 
معلولیت را مانعی برای پیشبرد اهداف خود نمی دانند 
و ذره ذره زندگیشان را با نام خدا گره می زنند و هنر 
دست هایشان را در این راه پیاده می کنند تا پاسخی 
باشد برای کسانی که در عین سلامتی فکر و ذهنشان 

را مشغول کارهای پوچ و پر دردسر کرده اند.
هنرمندان قمی و ایرانی بی شماری  هستند که 
آثار متعدد آنها را ما همواره می بینیم و از آنها لذت 
می بریم،اما فاطمه محمد ولی،یک هنرمند جوان است 
که با دستان خود هنری خلق می کند به زیبایی گل 
ها،طرح هایش زیبا با یک تفاوت عمده و آن اینکه او 
نابیناست و همین موضوع باعث شوق و علاقه بیشتر 

او به صنایع دستی شده است.
این هنرمند نابینا در گفتگو با قم فردا، با تاکید 
فراوان بر عشق و علاقه خود نسبت به انجام کارهای 
هنری از روز و روزگارش؛ از سال ها زندگی با چشمانی 

بسته و دلی باز برای ما می گوید.

 خودتان را معرفی کنید؟
فاطمه محمد ولی هستم، 33 سال سن دارم و تحصیلاتم 

را هم تا مقطع دیپلم ادامه داده ام.

 چگونه این مشکل برایتان پیش آمد؟مادر زادی 
بوده یا بر اثر سانحه؟

من در سن 11 سالگی به دلیل تومور مغزی چشمانم 
را از دست دادم.

 از چه زمانی این کارها رو شروع کرد ه اید و 
در خصوص فعالیت هایی که انجام می دهید،توضیح 

دهید؟
حدود 15 سال است که مشغول این کارها هستم و 

فعالیت های هنری انجام می دهم،  قالی بافی، گلیم بافی 
،مروارید بافی و ساخت گل های ژله ای وکریستالی عمده 

ترین کارهایی است که انجام می دهم.

 مشوق اصلی شما برای انجام فعالیت هایتان چه 
کسی بوده است؟

اگر تشویق و راهنمایی اطرافیمانم نبود  مطمئنا من نمی 
توانستم موفق باشم،به کمک دیگران توانستم وسایل تهیه 
کنم نمایشگاهای زیادی را در شهرهای مختلف شرکت کنم 
و رتبه های زیادی را به دست بیاورم،اما مهمترین مشوق در 
زندگی من عشق و علاقه ای بود که به انجام این فعالیت ها 
داشتم و اگر این عشق وجود نداشت نمی توانستم در این 

جایگاه قرار بگیرم.

 سختی های کارتان چیست؟
من به دلیل علاقه ای که دارم در این کارها سختی 
نمی بینم فقط گاهی اوقات در قالی بافی مقداری  کار 
سخت می شود که آن هم به کمک مادرم مشکل را رفع 
می کنم  ولی برای انجام دیگر فعالیت های هنری مشکل 

چندان بزرگی ندارم.

 از اینکه فعالیت های هنری و صنایع دستی انجام 
می دهید درآمدی هم به دست می آورید؟

خیلی کم، شاید گاهی اوقات در نمایشگاه ها،مدارس 
و دیگر مکان ها دعوت شوم و کسانی باشند که آثار من 
را خریداری کنند،اما  درآمد آنچنان بالا و خاصی از طریق 

فعالیت های هنری خودم به دست نمی آورم.

 توصیه ای شما برای همنوعان خودتان دارید؟
باید همنوعان من امیدشان به خدا باشد و عزمشان را 
جزم کنند و از استعداد هایی که خدا به آنها داده به نحو 
احسن استفاده کنند تا با پیشرفت های لازم خودشان را در 
جامعه نشان دهند و از کمک دیگران نیز در این راه حتما 

استفاده کنند.

 آیا عضوی از بدن نباشد یا ناقص باشد کلا فرد 
باید زندگی را کنار بگذارد و از آینده نا امید شود؟

نه اصلا،این حرف کاملا اشتباه است او باید همیشه امیدوار 

باشد زیرا انسان ها به امید زنده هستند، وقتی خداوند عضوی 
را از انسان می گیرد نباید گله و شکایتی داشته باشیم خداوند 

خودش جسم انسان را داده و خودش هم گرفته است.

 این را قبول دارید که وقتی خداوند عضوی را 
از انسان می گیرد توانایی دیگری را در وجودش قرار 

می دهد؟
دقیقا همینطور است،خداوند حتما حکمتی در این زمینه 
داشته که عضو این فرد را گرفته و زمانی که خداوند  دری 
را ز حکمت ببندند از روی رحمت خودش هزاران در دیگر 
به روی فرد باز  می کند تا شخص به تمامی اهدافش برسد.

 رمز موفقیت شما چه بوده است؟
توکل به خدا بزرگترین عاملی بوده که در کارها کمکم کرده 
است، در انجام کارهای خودم ابتدا به سراغ خدا می روم تا 

کمک کند.

 برنامه شما برای آینده چیست؟
مطمئنا هر شخصی برای آینده خود برنامه ریزی انجام می 
دهد و من نیز قصد دارم در زمینه های هنری بیشتر کار کنم 

و فعالیت هایم را در خصوص آیه های قرانی گسترش دهم.

 چه مقام ها و رتبه هایی کسب کرده اید؟
حضرت  القاب  تابلو  طراحی  با  را  کشوری  دوم  رتبه 
مهدی)ع( به دست آوردم، در شهر شیراز به وسیله طراحی 
تابلو حسین ثارا... مقام آوردم،رتبه های دیگری در استان در 
بخش مقاله نویسی  موضوعاتی چون حجاب و عفاف،زندگی 
نامه فاطمه زهرا)س(، معلم کسب کرده ام همچنین در 
نمایشگاه های بین المللی نیز شرکت کرده ام که در قالی 

بافی و مروارید بافی قرانی مقام کسب کرده ام.

 عضو سازمان بهزیستی هستیدو آیا کمکی هم 
از این سازمان دریافت می کنید؟

در حال حاضر بهزیستی حمایت بخصوصی از من انجام 
نمی دهند و می توانم بگویم از هیچکدام از حمایت های 
بهزیستی برخوردار نیستم، چند سال است که می خواهم در 
کلاس کامپیوتر نابینایان شرکت کنم ولی اجازه نمی دهند و 

به درخواست من  اهمیتی قائل نمی شوند.
اما از اداره صنایع دستی میراث فرهنگی  بسیار تشکر 
میکنم به دلیل اینکه بسیار زیاد به فکر من هستند و در 
تمامی نمایشگاه هایی که تشکیل می شود غرفه رایگان در 
اختیار من قرار می دهند و حتی من را به شهرهای دیگر می 

برند تا محصولات تولیدی خودم را به نمایش بگذارم.

 خواسته شما از مسئولان مربوطه چیست؟
درخواست دارم تا مسئولان به معلولین بیشتر اهمیت 
دهند،زیرا معلولین علاقه  دارند تا شغلی داشته باشند و بتواند 
از این طریق درآمدزایی بکنند،اگر بهزیستی استان قم کمک 
کند و جایی را قرار دهد که مشغول کار شویم و  کارهایمان را 

در معرض فروش قرار دهیم بسیار عالی می شود.

 سخن پایانی:
من به همه نابینایان توصیه می کنم از رحمت خداوند نا 
امید نباشند و به کارهایی که علاقه دارند بپردازند و با امید 
بیشتری به زندگی خود ادامه دهند تا بر مشکلاتشان اضافه 

نشود.

گفت و گو با دختر نابینای هنرمند قمی:

در کارهایم ابتدا به سراغ خدا می روم
اخبار

استاندار قم: 

استقامت والدین شهدا مایه پیروزی نظام 
اسلامی در عرصه های مختلف است 

استاندار قم گفت: استقامت و صبر والدین شهدا مایه پیروزی های 
نظام اسلامی در عرصه های مختلف است. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق صالحی منش در دیدار با خانواده 
شهیدان مهدی برقعی و محسن لاجوردی، با اشاره به سختی های دوران 
جنگ و از خودگذشتگی ایثارگران، افزود: مظلومیت شهدا در دفاع و پایمردی 
در مقابل دشمنان در هشت سال دفاع مقدس سبب شد تا این آب وخاک از 
شر دشمنان در امان بماند. وی حمایت های معنوی و مادی از خانواده های 
معظم شهدا را اولویت کاری مسوولان دانست و با اشاره به طرح کشوری 
بازسازی و تکمیل آرامگاه شهدا، ابراز امیدواری کرد: با همت بنیاد شهید و 
کمک سایر دستگاه های اجرایی شاهد اجرای هرچه سریعتر آن باشیم.وی در 
این دیدارها بر رسیدگی و سرکشی مداوم از خانواده معظم شهدا توسط مدیران 
دستگاه های اجرایی تاکید کرد و افزود: همه دستگاه ها بویژه استانداری و بنیاد 
شهید و امور ایثارگران در خدمت خانواده شهدا هستند.استاندار قم در پایان 
این دیدارها با اعطای لوح تقدیر از خانواده شهیدان برقعی و لاجوردی تقدیر 
کرد.شهید مهدی برقعی در عملیات والفجر 4 در منطقه پنجوین عراق در 
سال 1362 و براثر اصابت خمپاره به شهادت رسید و شهید محسن لاجوردی 
نیر در سال 1362 و در عملیات والفجر 4 در منطقه سلیمانیه عراق به فیض 

شهادت نائل آمد.
شهداي مدافع حرم مجاهدان حریم اهل بیت )ع( بودند 

استاندار قم همچنین درنخستین مراسم تجلیل و تکریم خانواده های معظم 
شهدای مدافع حرم با بیان اینکه در راه دفاع از اسلام هیچ تفاوتی بین شهدای 
ملیت های مختلف وجود ندارد گفت: شهداي مدافع حرم مجاهدان حریم اهل 
بیت )ع( بودند . حجت الاسلام والمسلمین صالحي منش اظهار کرد: شهدای 
مدافع حرم، مدافعان اسلام، مکتب رسول ا... )ص( و امیر المومنین علی )ع( 
هستند. حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش با تجلیل از جانفشاني هاي 
شهداي مدافع حرم افزود: این شهدای عزیز در مقابل ستم وظلم و جنایات 
صهیونیست ها و دست نشانده هاي آنها از اسلام و ارزشها دفاع کردند و جان 
خویش را در راه خدا تقدیم نمودند. وی با تاکید بر اینکه در راه دفاع از اسلام 
هیچ تفاوتی بین شهدای ملیت های مختلف وجود ندارد خاطرنشان کرد: 
شهدا عند ربهم یرزقون هستند و هیچ تفاوتی بین شهدای ایرانی و غیر ایرانی 
نیست؛ همه در راستای یک هدف و آن دفاع از اسلام و قرآن جنگیده و در 
برابر دشمنان اسلام ایستادند و جان خویش را فدا نموده اند. حجت الاسلام 
والمسلمین صالحی منش با اشاره به مکر دشمنان در برابر اسلام راستین تاکید 
کرد: دلیل این اقدامات آنها این است که اسلام ناب محمدی )ص( مانع اهداف 

پلید و شوم دشمنان است .
وی با اشاره به تلاش دشمنان براي جلوگیري از پیشرفت انقلاب اسلامي 
خاطرنشان کرد: کشورهاي مستکبر از تمام توان خویش در عرصه های 
مختلف استفاده می کنند تا جلوی پیشرفت ما را بگیرند. استاندار قم ضمن 
سپاس از بنیاد شهید استان قم در برگزاری این مراسم گفت: ما مسوولان 
خادمان شهدا و خانواده معظم شهدا هستیم. این مراسم با حضور 150نفر از 

خانواده معظم شهدای حرم در مجتمع امام خمینی )ره( برگزار شد.

فرمانده انتظامي استان قم :

باید رهرو شهدا در مسیر اعتلا و عزت 
اسلام و انقلاب باشیم 

فرمانده انتظامي استان قم گفت: همه شهدا ویژگیهاي بارز و منحصر 
به فردي دارند که سایرین از آن ها بي بهره اند و کسب این روحیات 

است که موجب شده به عنوان منتخبین درگاه خداوند قرار گیرند. 

سردار کاظم مجتبایي در دیدار با خانواده شهید سیدجواد نجفیان عنوان 
داشت: دیدار با خانواده شهدا توفیقي الهي و هدف از آن، تجدید پیمان با آرمان 
هاي انقلاب و اسلام است.  وي با بیان اینکه تمام شهدا داراي روحیات منحصر 
به فردي بوده اند که سایرین از آن ها بي بهره اند، افزود: شجاعت، روحیه 
خداباوري و تعهد شهدا نسبت به دین موجب شده خداوند به آنان در این 
عرصه نگاه و جایگاه ویژه اي عطا کند.فرمانده انتظامي استان ادامه داد: افراد هر 
کدام به نحوي خود را درگیر اتفاقات دنیایي کرده اند، این در حالي است که  
شهدا با پشت پا زدن به دنیا، به چیزهایي روي آوردند که مورد پسند خدا بوده 
و از این طریق،خود را مرضیه ي خداوند متعال قرار دادند.این مقام انتظامي 
افزود: برخي با از دست دادن چیزي، اندوه و ناراحتي بر آنان مستولي مي گردد 
در حالیکه خانواده شهدا با گسترش روحیه  استقامت و صبر و شکیبایي، به 
کرامت دنیوي و اجر و پاداش اخروي دست یافته اند که این نیز موهبتي الهي 
است و بدین صورت است که  خانواده شهداء کمتر از شهداء نیستند. فرمانده 
انتظامي استان قم با اشاره بر اینکه ما نیز باید رهرو شهدا در مسیر اعتلا و عزت 
اسلام و انقلاب باشیم گفت: دیدار با خانواده هاي معظم شهداء افتخاري بزرگ 
و منشا برکات فراوان براي ما است.گفتني است، شهید سید جواد نجفیان در 
سال 1347 در شهر مقدس قم به دنیا آمد.تحصیلات خود را تا دوم راهنمایي 
ادامه داد ولي به علت حضور در جبهه، از تحصیل بازماند.هنوز 19 بهاز از عمر 
او نگذشته بود که در روز بیست و هفتم شهریور ما 1366 در اثر اصابت ترکش 

خمپاره در منطقه ي شلمچه به فیض شهادت نائل آمد.

دو انتصاب جدید در استانداری قم 
اداره کل  انسانی و سرپرست  و منابع  معاون توسعه مدیریت 

سیاسی و انتخابات استانداری قم منصوب شدند. 
به گزارش ایمان به نقل از استانداری قم، بنا به پیشنهاد استاندار قم و و 
تایید وزارت کشور، اسماعیل رستمی به سمت معاون توسعه مدیریت و منابع 
انسانی استانداری قم منصوب شد. در بخشی از حکم اسماعیل رستمی معاون 
توسعه مدیریت و منابع انسانی استانداری قم که به امضاء عبدالرضا رحمانی 
فضلی وزیر کشور رسیده است، آمده است: امید است ضمن تلاش در جهت 
ایجاد هماهنگی و تعامل با کلیه نهادها، سازمان ها و دستگاه های کشوری و 
لشگری استان و بهره گیری از استعدادها و توانمندی نیروهای لایق، دلسوز و 
کارآمد در پیشبرد اهداف و سیاست های دولت تدبیر و امید و وزارت متبوع 
و نیز خدمت رسانی هر چه بیشتر به مردم شریف استان موفق باشید. در 
ادامه این حکم اضافه شده است: توفیق روز افزونتان را در جهت پیشبرد 
اهداف متعالی نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران تحت منویات و فرامین 
رهبر معظم انقلاب اسلامی حضرت آیت ا... خامنه ای از درگاه پروردگار قادر 
متعال خواستارم. همچنین استاندار قم در حکمی، مرتضی بابایی را به عنوان 
سرپرست اداره کل سیاسی و انتخابات استانداری قم منصوب کرد. در حکم 
حجت الاسلام والمسلمین محمد صادق صالحی منش به بابایی آمده است: با 
عنایت به تعهد و تجارب ارزنده جنابعالی به موجب این حکم بعنوان سرپرست 
اداره کل سیاسی و انتخابات استانداری منصوب می گردید.در ادامه این حکم 
تصریح شده است: امید است با استعانت از خداوند متعال و تحت توجه عنایات 
خاصه حضرت ولی عصر)عج( و منویات رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرامین 
دولت تدبیر و امید با بهره گیری از فرصت ها و توانمندیها در خدمت به نظام 

مقدس جمهوری اسلامی و مردم متدین و شریف قم موفق و موید باشید.


